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مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان همدان:

ناوگان باری 
و مینی بوسی همدان 

به شدت فرسوده است
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نماینده مردم نهاوند 
در مجلس شورای اسلامی مطرح کرد:

بودجه پیشنهادی 
استان همدان جای بحث دارد
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نماینده مردم اسلام آباد غرب هشدار داد:

در تسویه با سپرده گذاران 
مؤسسات مالی- اعتباری 

نباید نوع تازه ای از 
کلاه برداری شکل بگیرد
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لالجینی ها:

شهر جهانی سفال، تنها بر روی کاغذ
بسیاری از واحدهای تولیدی شهرک صنعتی لالجین پس از گذشت25 سال هنوز سند ندارند.

مدیر جهاد کشاورزی خرم آباد:

220 هکتار از باغ های این 
شهر زیر کشت بادام هستند
7

از ریل توسعه درون زا 
خارج نشویم

5

در روستای هدف گردشگری دولاب سنندج

اولین اقامتگاه بوم گردی 
استان کردستان افتتاح شد
4

نخستین پویانمایی سنگی جهان »کپک« زد

طاق بستان 
در چنبره عنکبوت ها

7

باغات انار روستای بانویزه 
بعد از 15 سال 

همچنان برداشت ندارند
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بار همگانی کردن ورزش تنها 
به دوش هیئت ورزش های 

همگانی استان همدان
سایر دستگاه های دولتی و غیردولتی تأکید رهبر 

انقلاب در همگانی کردن ورزش را جدی بگیرند

گســترش ورزش در جامعه از اهمیت بسیار بالایی 
برخــوردار بوده و نباید بــار همگانی کردن ورزش تنها 
بــه دوش هیئت ورزش های همگانی باشــد و با توجه 
به تأکید رهبر معظم انقلاب باید همه دســتگاه ها این 

موضوع را جدی گرفته و پای کار باشند.
ورزش همگانــی همواره یکی از تأکیدات مهم رهبر 
معظم انقلاب اسلامی به مســئولان نظام بوده که این 
موضــوع، نشــان از اهمیت همگانی کــردن ورزش در 
بین آحــاد مختلف جامعه دارد امــا در حال حاضر بار 
همگانی کــردن ورزش، تنها به دوش هیئت ورزش های 
همگانی بوده و سایر دســتگاه ها در این زمینه فعالیت 
چندانی انجام نمی دهند. در اســتان همدان نیز هیئت 
ورزش های همگانی فعالیت بســیار چشــمگیری دارد، 
اما ســایر دستگاه ها مانند شــرکت توزیع برق، شرکت 
آب و فاضلاب، شــرکت گاز، شرکت سیاحتی توریستی 
علیصدر و دهکده گنج نامه همدان که پتانســیل مالی 

خوبی دارند، در زمینه ...

ورزشی
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در آئین معارفه معاون سیاسی استاندار کرمانشاه مطرح شد:

حضور الهی تبار
را به فال نیک می گیریم

صوفی هفتاد و چهارمین 
شهردار همدان شد

قول شرف استاندار برای حمایت از شهردار جدید

49
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جنابآقاي

ر تبا لهئ  ا هيــم  برا ا محمــد 

محسن شکوهي

انتصــاب بجا و شایســته جنابعالــي را به عنوان 
معاونمحترمسياســيامنيتياســتانداري
کرمانشــاهکه نشــان از لیاقت و شایستگي شما 
مي باشــد تبریک عرض نمــوده. و موفقیت  بیش  از 

پیش  حضرتعالي را از خداوند متعال  خواستارم.

5374

جنــاب آقاي احمد
روزهاي دوشنبه هر هفته

ساعت 9 الي 12 در محل شهرداري اسدآباد

روابط عمومي شهرداري اسدآباد

علیرضایی

شرکت فروشگاههاي 
رفاه استان همدان 

جناب آقاي

عباس صوفئ ــدس  مهن

شایسته  انتخاب 
سمت  در  جنابعالي 
جدیــد را صمیمانه 
تهنیت  و  تبریــک 
نمــوده،  عــرض 
از  بیش  موفقیــت 
پیش شما را از درگاه 

خداوند متعال مسئلت داریم.

5383

شهردار محترم همدان

اطلاعیه فراخوان
ادارهکلورزشوجواناناستانهمدان

براساس تبصره 2 ماده 7 آئین نامه هیئت های ورزشی در نظر دارد از متقاضیان احراز پست

ریاست هیئت بدمینتون
طبق شرایط ذیل ثبت نام به عمل آورد. لذا از علاقمندان واجد شرایط دعوت مي گردد جهت ثبت نام و ارائه مدارک از تاریخ نشر آگهي روزيکشنبهمورخه

96/9/26لغايتيکشنبه96/10/3به مدت یک هفته کاري به دفتر امور مجامع مستقر در اداره کل ورزش و جوانان استان مراجعه نمایند.
شرايطاحراز:

1- اعتقاد به نظام جمهوري اســلامي ایران 2- تابعیت جمهوري اســلامي ایران 3- اعتقاد به یکي از ادیان رسمي کشور 4- عدم سوء سابقه کیفري 
5- دارا بودن حداقل 30 سال سن 6- دارا بودن تحصیلات حداقل فوق دیپلم

مدارکموردنياز:
1- تکمیل فرم ثبت نام 2- فتوکپي از تمام صفحات شناســنامه 3- فتوکپي کارت پایان خدمت یا معافیت دائم یا عضویت رســمي در نیروهاي 
مســلح 4- فتوکپي از آخرین مدرک تحصیلي ) حداقل فوق دیپلم ( 5- دو قطعه عکس 3*4 پشــت نویســي شده 6- ارائه برنامه پیشنهادي شامل 

)میان مدت و بلند مدت( و نحوه تامین منابع مالي هیئت به صورت مکتوب 7- معرفي و پیشــنهاد دبیر و نایب رئیس بانوان

شماره آگهی 5375 شماره  م الف 4135

ستادمجمعانتخاباترياستهيئتهايورزشيادارهکلورزشوجواناناستانهمدان

شهروندان همداني مي تواننــد از طریق 
سیسـتم پیام كوتاه و یا تلفن 137

به بیــــان مشــــکلات و پیشنــهادات و نظــرات
خود بپــردازند تا پیگیــري هاي لازم انجام پذیرد.

شـهرداري همدان قصــد دارد با دریافت نظـــرات و پیشنـــهادات ومشــکلات در خصـــوص مدیریت 
 3 0 0 0 1 4 1 0 شـهري در راسـتاي خدمت رسـاني مطلوب به شهروندان از طریق سامانه پیــام كوتاه 

و مركـز ارتباطـات مردمـي 137 ایـن موضوعات را بررسـي نماید.

شهرداری همدان

ما ز  ا پيگيری  شــما  ز  ا مشــکلات  طرح 

بخوانیــد
ــنوید بش
ببینیـــد

لینک دانلود
نرم افزار 
چشم سوم
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نماینده مردم نهاوند در مجلس شورای اسلامی مطرح کرد:

بودجه پیشنهادی استان همدان جای بحث دارد
اولویت ما اشتغال زایی، افزایش سطح درآمد و توسعه شهری و روستایی شهرستان است

سپهرغرب،گروهاســتانها-طاهرهترابی
مهــوش:نمايندهمــردمنهاونــددرمجلس
شــورایاســامیبابياناينکهميزاناعتبار
درنظرگرفتهشدهبرایاستانجایبحثدارد،
اظهارکــرد:بهنظربندهميــزاناعتباردرنظر
گرفتهشدهبرایاستانهمدانبهعنوانبودجه

اندکاست.
درحالی کــه هفته گذشــته شــاهد ارائــه لایحه 
پیشنهادی بودجه سال 97 از سوی دولت به مجلس 
بودیــم و نماینــدگان حوزه های انتخابیه کشــور در 

حال چانه زنی و رایزنی بــرای افزایش بودجه طرح و 
پروژه هــای حوزه های انتخابیه خود هســتند، نهاوند 
به عنوان ســومین شهرستان بعد از همدان و ملایر در 
اســتان همدان وضعیت پیچیده ای دارد، به نحوی که 
با نگاهی گذرا به وضعیت شهرســتان نهاوند می توان 
گفت مشکلات فراوانی گریبان گیر است، به طوری که 
همگان بر این باورند که نهاوند در ســال های گذشته 
در بیشــتر حوزه ها پیشــرفت و توســعه قابل قبولی 

نداشته است.
از ســوی دیگر باید گفت که توسعه امری درون زا 
بوده و مردم هر منطقه باید خود دنبال توسعه باشند 
و زمینه آن را فراهم نمایند، چراکه توسعه وقتی اتفاق 
می افتد که اراده ای جمعی از درون جامعه برمی خیزد 
و بــا بهره گیــری از قابلیت ها، آینده ای روشــن را با 

دستان قدرتمندش ترسیم می نماید.
بنابراین برای رسیدن به یک راهبرد صحیح، ابتدا 
باید از وضع موجود شهرســتان شناخت کامل داشت 
و محیط را خوب شــناخت، مقــدورات و قابلیت ها را 
صحیــح برآورد کــرد، موانع و تهدیــدات را دید و با 
ترســیم وضع مطلوب خط مشــی را برای رسیدن به 

مطلوب تعیین کرد.
بــر همین اســاس بایــد در زمینه مشــکلات و 
چالش هــای مهــم شهرســتان اعــم از بخش های 
کشــاورزی، صنعت، گردشــگری، فرهنگــی، عمران 
شــهری و شــهرداری ها، معادن، روســتاها، توسعه 

کالبدی شهرستان و سایر مسائل شناخت درستی به 
دست آورد، تا بتوان بر اســاس آن اولویت بندی های 
خاص را مدنظر قرارداد، لذا بر این اســاس نمایندگان 
به عنوان بازوان مردم در تحقق این مهم نقش اساسی 
را در پیشــبرد اهداف توســعه ای شهرســتان دارند. 
بنابراین بر آن شدیم تا در خصوص بودجه اختصاصی 
استان و نیز اولویت های این شهرستان گفتگوی را با 
نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی ترتیب دهیم 

که در ادامه خواهید خواند:
نماینده مردم نهاوند در مجلس شــورای اسلامی 
با بیان اینکه تأمین اعتبار و بودجه برای هر اســتان 
بر اساس شاخص های خاص صورت می پذیرد، گفت: 
ازجمله این شــاخص ها، می توان به جمعیت و میزان 

توسعه یافتگی اشاره کرد.
حســن بهرام نیا با بیان اینکه میزان اعتبار در نظر 
گرفته شده برای استان جای بحث دارد، اظهارکرد: به 
نظر بنده میزان اعتبار در نظر گرفته شده برای استان 

همدان به عنوان بودجه اندک است.
بهرام نیا با اشاره اینکه البته عمده بحث ما بر میزان 
بودجه در بخش تملک دارایی و عمرانی تمرکز دارد، 
گفت: اغلب پروژه های در نظر گرفته شــده در استان 
و یــا شهرســتان کلان بوده و اعتبــارات آن ها بنا به 

ملی بودن پروژه از مرکز تأمین می شود.
وی ادامه داد: ازآنجایی که در بودجه پیشــنهادی 
97 تخصیــص اعتبــار از مرکز، به میــزان عملکرد 

دســتگاه ها بســتگی داشته، این مســئله خود جای 
مباحثــه دارد که البته شــاید ایــن روش از مزایایی 
همچون رقابتی بودن برخوردار می باشــد که منجر به 
تســریع در عملیات اجرای پروژه ها می شود، اما این 
امکان نیز وجود دارد که اعتبارات بر اساس رابطه بازی 

تخصیص پیدا می کند.
نماینده مردم نهاوند در مجلس شــورای اسلامی، 
افزود: در بودجه ســال جاری حــدود 300 میلیارد 
تومان اعتبار به عنوان ردیف متفرقه وجود داشــت که 
تخصیص آن بی حســاب وکتاب بوده به نحوی که این 
اعتبارات برای مدیران در راســتای تأمین کســری ها 
مدنظر گرفته شــده بود که خوشــبختانه این اعتبار 
در بودجــه 97 به 170 میلیارد تومــان تقلیل یافته، 
لذا تقلیل اعتبار در راســتای شفاف سازی بودجه، کار 

ارزنده ای است.
وی با تأکید بر اینکه میزان اعتبار در نظر گرفته شده 
به عنوان بودجه برای استان مطمئناً جای بحث دارد، 
اظهارکرد: برخی از بخش هــا نیازمند چکش کاری و 
تعدیل می باشد، به عنوان مثال افزایش میزان عوارض 
خروج از کشــور به بهانه ایجاد زیرساخت گردشگری 
قابل قبول نیســت لذا این مباحث در کمیسیون های 

مربوطه موردنقد و بررسی قرار می گیرد.
بهرام نیا با اشــاره به اینکه طی چند ســال اخیر 
به دنبال ایجاد زیرســاخت های توسعه ای شهرستان 
نهاوند همچــون راه های مواصلاتــی، آموزش عالی، 

ایجاد دانشــگاه و بیمارســتان و همچنین سدسازی 
بوده ایم، گفــت: اغلب این پروژه ها بــا پیگیری های 
صــورت گرفته جزء ردیف های ملــی قرارگرفته اند و 

عملیات اجرایی آن ها دردست اقدام است.
وی افــزود: اولویت ما در پیگیری ها، اســتفاده از 
ظرفیت بالقوه گردشــگری شهرســتان نهاونداســت 
چراکه در حــال حاضر، زیرســاخت های این قابلیت 
در شهرســتان فراهم می باشد، بنابراین در این راستا 
اردیبهشــت ماه سال 97 همایشــی را جهت معرفی 
ظرفیت های گردشگری و نیز دعوت از سرمایه گذاران 
برای بهره مندی از این ظرفیت را در دســتورکار قرار 

داده ایم.
نماینده مردم نهاوند در مجلس شــورای اسلامی 
با اشــاره به اینکه اســتفاده از ظرفیت گردشــگری 
شهرستان می تواند در راستای ایجاد اشتغال، افزایش 
درآمد مردم و نیز توســعه شــهری و روســتای این 
شهرستان مؤثر واقع شود، گفت: قابلیت هایی همچون 
طبیعــت بکر، 210 اثر تاریخی و نیز ســراب هایی با 

کارکرد ملی، خود مؤید این ظرفیت بزرگ است.
بهرام نیــا با اشــاره بــه دیگر ظرفیت هــای این 
شهرستان جهت سرمایه گذاری، عنوان کرد: شهرستان 
نهاوند به دلیل داشــتن قابلیت های بخش کشاورزی 
و صنایع تبدیلــی آن و نیز وجــود معادنی همچون 
دولومیت می تواند راه توسعه را در آینده ای نه چندان 

دور در پی گیرد.

وی با بیان اینکه نهاوند در بحث تولید چغندرقند 
حــرف اول اســتان را می زند، امــا کارخانه و صنایع 
تبدلی ایــن محصول در شهرســتان وجــود ندارد، 
اظهارکرد: خوشــبختانه طی چند هفته اخیر مجوزی 
برای احداث کارخانه قند در این شهرستان صادرشده 

است.
نماینده مردم نهاوند در مجلس شورای اسلامی در 
ادامه با اشاره به یکی دیگر از ظرفیت های شهرستان، 
گفت: شــرکت شســتا با حضــور در عرصــه معادن 
فروســلیس و منیزیم به دنبال ایجاد صنایع تبدیلی 
می باشــد، لذا در مراحل اولیه آن به کارخانه نســوز 
اصفهان 6 هکتار زمین با سرمایه گذاری 170 میلیارد 
ریال داده شــده اســت که در ادامه با سرمایه گذاری 
330 میلیارد ریالی برای 170 تا 200 نفر اشتغال زایی 

خواهدکرد.
وی با اشــاره به اینکه در حوزه استحصال شمش 
منیزم از معادن این شهرســتان بخش خصوصی نیز 
ورود پیداکرده است، گفت: ما باید به دنبال آن باشیم 
تا از این ظرفیت ها در راســتای اشتغال زایی استفاده 

کنیم.
بهرام نیا با بیان اینکه به طورقطع اولویت های بنده 
اشــتغال زایی، افزایش ســطح درآمدی مردم، توسعه 
شــهری و روستایی این شهرســتان است، گفت: این 
مهم از طریق ســرمایه گذاری در شهرســتان محقق 

می شود.

صوفی هفتاد و چهارمین شهردار همدان شد
قول شرف استاندار برای حمایت از شهردار جدید

به استانها:عباسصوفی سپهرغرب،گروه
عنوانهفتادوچهارمينسکاندارشهرهمدان

معرفیشد
روزگذشــته بالاخره بعداز قریــب به 6 ماه رایزنی 
شــورای اسلامی شهر همدان تصمیم خود را گرفت و 

شهردار همدان را مشخص کرد.
طی مراســمی که اکثر مســئولان استان همدان 
از جمله اســتاندار، نمایندگان مجلس، نماینده مردم 
همــدان در خبــرگان، مدیران کل اســتان، مدیران 
شــهرداری همــدان، فعــالان اجتماعــی و مدنی و 
خبرنــگاران در آن حضور داشــتند عباس صوفی به 
عنوان هفتاد و چهارمین سکاندار شهر همدان معرفی 
شده و از تلاش های سید مصطفی رسولی تقدیر شد.

ورودیهایهمدانآبرومندانهنيست
استاندار همدان در این مراسم با اشاره به برگزاری 
اجلاس گردشــگری در همدان، گفــت: ورودی های 
همدان برای میزبانی از 180 کشــور رضایت بخش و 

آبرومندانه نیست.
محمدناصــر نیکبخت اظهار کرد: ای کاش معارفه 
شــهردار همدان زودتر انجام می شــد ولی باز جای 

خوشحالی دارد که این کار انجام شد.

سهشــورایشهردراســتانمنحل
میشوند

وی با اشاره به اینکه شورای شهر نماد دموکراسی 
دینی است و باید از آن حمایت کرد، عنوان کرد: سه 
شورای شهر در اســتان همدان در موعد مقرر موفق 
به انتخاب شــهردار نشــده و به احتمال زیاد منحل 

می شوند که جای تاسف دارد.
اســتاندار همدان با اشــاره به اینکه شهر همچون 
موجود زنــده ای بوده و باید نیازهــای آن نیز تامین 
شــود، گفت: بعید می دانم این تامین نیازها از سوی 

ما برای شهرها انجام شده باشد.
وی با اشاره به اینکه همدان نخستین شهر جهان 
بوده و مدنیت از همدان شروع شده است، عنوان کرد: 
همدان امروز در بین تمام شــهرهای ایران و نقطه به 
نقطه سرزمین ایران باارزش ترین و ارجمندترین شهر 

است.
نیکبخت با بیان اینکه اگر نیازهای شهر به عنوان 
موجود زنده تامین نشود شهروندان نیز دچار بیماری 
می شــوند، گفت: اینکه گفته می شــود هویت شهر، 
باغات، فضای ســبز و مسائل شهری حفظ شده برای 

این است که مردم شاداب باشند.
وی با اشاره به اینکه رسولی شهردار سابق همدان 
تلاش های بســیاری داشــت ولی به دلیل بالا بودن 
نیازها به چشــم نیامد، گفت: پیاده راه بوعلی مصوبه 
20 ســال پیش در طرح جامع شهری بود که مدیران 
وقت جرات اجرای آن را نداشــتند ولی در این دوره 

اجرایی شد.
اســتاندار همدان اعلام کرد: در حال حاضر طرح 
جامع در دســت تدوین است که در این طرح رینگ 
سوم شهر و کلانشــهری همدان مصوب می شود که 
رینگ ســوم ب تعیین تکلیف طرح جامع شهری به 

زودی به نتیجه می رسد.
وی با اشاره به اینکه می ارزد برای همدان کار کرد 
و این شایســتگی را دارد، گفت: همدان ســال آینده 
میزبانی اجلاس جهانی گردشــگری با حضور روسای 
جمهور کشورها و دیگر مقامات 180 کشور را برعهده 

دارد.
نیکبخت با بیان اینکه همدان بزرگ اســت و اگر 
اتفاقی در راســتای توســعه می افتد به دلیل عظمت 
تاریخ این شــهر اســت، گفت: همدان شان و جایگاه 
بالایی دارد و حتی در زمینه گردشــگری از اســتان 

اصفهان نیز جلوتر است.
وی با اشــاره به اینکه ورودی هــای همدان برای 
میزبانی از 180 کشــور رضایت بخــش و آبرومندانه 
نیســت، گفت: پیاده روهایی که در همدان وجود دارد 
جالب نیســت و شــهردار جدید باید کاری برای آن 

انجام دهد.
استاندار همدان با بیان اینکه خطاب به شهرداری 
جدید همدان گفت: بنده از شــخص شــما حمایت 
می کنم، شهردار قبلی کار خوبی کرده ولی جای کار 

بسیار است.
وی بیان کرد: قبل از انتخاب شهردار همدان یکی 
از اعضای شورای شهر با بنده جلسه داشت که در آن 
جلسه اسامی کاندیداهای شــهرداری را اعلام کرد و 

وقتی به نام عباس صوفی رســید از بنده پرســید که 
نظر شما درباره صوفی چیست که گفتم مثبت است.

نیکبخت با بیان اینکه از صوفی شــهردار همدان 
برای توســعه این شهر حمایت می کنم، گفت: عباس 
صوفی با تجربه، کاربلد و مورد حمایت بنده اســت و 
قول شرف می دهم به لحاظ اعتباری، مادی و معنوی 

او را حمایت کنم.
وی با اشاره به اینکه شــهرداری ها محل وسوسه 
هســتند و نباید شــهردار همــدان در ایــن زمینه 
رودربایستی کند، خطاب به شهردار جدید گفت: اگر 
کج دســتی، کج فهمی و قدمــی دیدید که می خواهد 

برای جیب کسی برداشته شود برخورد کنید.
اســتاندار همدان با بیان اینکه روی مسائل مالی 
و اخلاقــی اغماض نمی کنم و مبــاد روزی که به این 
مسائل چشم بپوشــیم، عنوان کرد: عباس صوفی در 
شهرداری همه را می شناسد و هر قدمی برداشته شود 

می داند موضوع چیست.
وی با تاکید بر اینکه شــورای شهر تا پایان چهار 
سال عباس صوفی را با 11 رای حمایت کند، گفت: از 
این لحظه اگر شــورای شهر حمایت خود را از عباس 

صوفی بردارد بنده برنمی دارم.
نیکبخت با اشاره به اینکه اگر شورای شهر مسائلی 
طــرح کند که شــهردار بماند چــه کار کند بنده به 
کمک و حمایــت وی خواهم آمــد، تصریح کرد: در 
شــهرداری های اســتان دو و ســه برابر ظرفیت نیرو 
داریم که شهرداری همدان جز دو برابر ظرفیت است 
و انتظار می رود شــهردار همدان در تعدیل و انتخاب 
نیروها به درســتی گام بردارد یا اینکــه نیروها را به 

کار گیرد.
وی در پایــان ســخنانش بیــان کــرد: یکــی از 
مســائل دیگر سرمایه گذاری اســت که شهردار باید 
ســرمایه گذاری اقتصــادی را در شــهر انجام دهد و 

پشتیبانی استانداری را به دنبال دارد.
معاون عمرانی اســتاندار همدان با تأکید بر اینکه 
جذب نیروی اضافی در شهرداری همدان ممنوع بوده 
و در صورت مشــاهده برخورد می شود، گفت: شورای 

شهر در کار شهرداری دخالت نکند.
اظهارکرد: شــهرداری ویترین  محمود رضا عراقی 
خدمات رســانی دولت و نظام به مردم اســت که باید 

بیشتر از همه، جلب رضایت مردم را داشته باشد.
وی با اشــاره به اینکه تمام کارهــا در نظام با رأی 
مــردم معنا پیداکرده و همه مســئولان مســتقیم و 
غیرمستقیم با رأی مردم انتخاب می شوند، گفت: این 
امر که در قانون اساسی نیز آمده، نشان از دموکراسی 

دینی بوده چراکه قابل افتخار می باشد.
عراقی با اشــاره به اینکه شــهرداری ها بیشترین 
ارتباط را بــا معاونت عمرانی داشــته و این معاونت 
به عنوان ناظر عالیه شهرداری ها عمل می کند، افزود: 
ســاماندهی نیروهای انســانی به عنــوان بزرگ ترین 
سرمایه در دستگاه ها محســوب می شوند که باید در 

اولویت قرار گیرد.
وی تأکیدکرد: شهرداری همدان از جذب نیروهای 
اضافی در شهرداری به جدیت پرهیز کند چراکه این 
موضوع، سیاست دولت و همچنین وزارت کشور بوده 
و استانداری همدان نیز از این مورد حمایت می کند.

عراقی بــا اعلام اینکه جذب نیرو باید بر اســاس 
شایسته ســالاری و آزمون های استخدامی انجام شود، 
عنوان کــرد: بنــده به نوبه اول خود باید از ســفارش 
کســی برای اســتخدام پرهیز کنم تا بتوان بر اساس 

شایسته سالاری اقدام کرد.
وی بــر جلب اعتماد مردم توســط شــهرداری ها 
با یکنواخت و شفاف ســازی امــور تأکیدکرد و گفت: 
اقدامات ســلیقه ای در شهرداری ها قابل قبول نبوده و 

باید بر اساس اصول علمی و قانونی پیش رفت.
معاون عمرانی اســتانداری همدان بر شفافیت در 
بودجه و هزینه هــا تأکید کرد و گفت: همه مردم باید 
بدانند عوارضی کــه پرداخت می کنند در کجا هزینه 
شده و برای چه بوده است، تا با اشتیاق آن را پرداخت 

نمایند.
وی رعایت اخلاق حرفه ای را به شــهردار همدان 
توصیه کــرد و گفت: بایــد بدانیم مدیــران حرفه ای 
هســتیم تا هرکس وظیفه خود را به درســتی انجام 
دهد، شــورا و شــهردار وظیفه خود را دارند و در کار 
هم نباید دخالت نکنند، چراکه ســبب بروز مشکلات 

بسیاری می شود.
عراقی تأکید کرد: انتظار ما از شــهردار همدان این 
اســت که در حریم و محدوده شهر ساخت وسازهای 

غیرمجــاز را قبل از ساخته شــدن کنتــرل کنند، تا 
هم چون امروز با مشکل مواجه نشویم.

وی بــا تأکیــد بر اینکــه تأمیــن پارکینگ برای 
واحدهای در حال احداث باید اتفاق بیفتد، اظهارکرد: 
یکی از معضلات شــهر حذف پارکینگ ها درگذشته 
است و امروز حقی داده نمی شود که پارکینگی حذف 

شود.
عراقی بیان کرد: دست سرمایه گذار را می بوسیم و 
فرش قرمز برای ســرمایه گذار پهن می کنیم ولی باید 
پارکینگ واحدهای تجاری و ســرمایه گذاری تأمین 

شود.
معاون اســتاندار همدان تصریح کرد: در طرح های 
بزرگ باید ســهل گیری را شــاهد باشیم و شهرداری 

باید طرح های خاص را موردحمایت ویژه قرار دهد.
وی بــا اعلام اینکه شــهرداران ابتــکارات خود را 
به کاربــرده و کارهــای بزرگ به کار ببرنــد تا بتوان 
حمایت لازم را داشته باشــیم، عنوان کرد: از شورای 
شهر می خواهیم با توجه به اینکه 109 سال از تاریخ 
نخستین شــهردار همدان می گذرد و 73 شهردار در 
این شــهر تغییر کرده اســت، طول مدیریت را ثابت 
کند چراکه حمایت شــورا از شهردار حمایت استاندار 

و استانداری را در پی دارد.
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس با بیان 
اینکــه فامیل بازی در شــهرداری را انتظار ندارم و از 
شــما کار می خواهیم، گفت: اگر فردا انتظارات بنده 

از شهردار همدان محقق نشود، انتقاد هم می کنیم.
حمیدرضا حاجی بابایی در ادامه جلسه اظهار کرد: 
امروز بعد از تلاش های شــورای شــهر شاهد حضور 
و معرفی شــهردار همدان هســتیم که جای بســی 

خوشحالی  است.
وی با اشــاره به اینکه از شــهردار و شورای سابق 
باید تشــکرکرد، گفت: شــهر همدان با روســتاهای 
اطراف شهر که جزء شــهر محسوب می شوند حدود 
700 هزار نفر جمعیت دارد که40 درصد اســتان را 

تشکیل می دهد.
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شورای 
اســلامی، افزود: تمام امکاناتی که به اســتان همدان 
می آید 40 درصد باید به شــهر همدان مربوط باشد، 
ولی چون برخی بر این باورند که مرکز اســتان است 
وضعیت مطلوبی دارد، در حالی که این طور نیســت 
چون هر چه شهرها بزرگ تر می شوند، دردهای آن ها 

نیز افزایش می یابد.
وی بیان کرد: باوجود تلاش بســیاری که توســط 
شــهرداران و مدیران انجام شده اســت، شهر همدان 

در شأن مردمانش نبوده و همچنین وضعیت مطلوب 
ندارد.

نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شورای 
اســلامی با اشــاره به اینکه یک بار دیگر باید با دقت 
به شــهر همدان نگاه کرد، گفت: این شهر نیاز به کار 
بــزرگ، همگانی و جمعی مدیران و پشــتیبانی همه 

مردم دارد.
وی اظهارکــرد: یک هدف برای شــهردار همدان 
تعریف می کنم، تا تمام کارها درســت شود و آن این 
است که کلان شــهر همدان را شــروع کنید و برای 
ایــن کار لودر بیاندازید، چند مــاه تأخیر در این کار 
باشد، کار دشوار می شود. چراکه بودجه سال 97 وارد 
مجلس شــده و در تبصره چهار آمــده که 6 میلیارد 
دلار از صندوق توســعه ملی برداشت و چهار میلیارد 
دلار نیــز بر اســاس تبصره بعدی آن برداشــته و به 
ریال تبدیل کند که 35 هزار میلیارد تومان می شود. 
بانک ها نیز 35 هزار میلیارد تومان به آن افزوده و در 

مجموع 70 هزار میلیارد تومان می شود.
حاجی بابایی بیان کــرد: در بند »واو« تبصره چهار 
می گوید از ایــن محل باید در اختیار شــهرداری ها 
قــرار بگیرد و رقمی که در اختیار شــهرداری ها قرار 
می گیرد، 50 درصد برای کلان شــهرها و 50 درصد 

برای مابقی کشور است.
وی با اعلام اینکه 190 هزار میلیارد تومان بانک ها 
باید ســرمایه گذاری کنند که پنج هزار میلیارد تومان 
سهم همدان است، گفت: از بودجه های عمرانی شهر 
همدان 40 درصد باید سهم شهر همدان باشد که اگر 

چنین نشود، به شهر همدان ظلم شده است.
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس با اعلام 
اینکه از سرمایه گذاری بخش خصوصی 40 درصد باید 
در شهر همدان اجرا شود، افزود: صندوق توسعه ملی 
باید 100 هزار میلیارد تومان در کشور سرمایه گذاری 

کند که همان 10 میلیارد دلار می باشد.
وی اظهارکرد: صندوق توســعه ملی، سهم دیگری 
برای کشــور به عنوان بخش خصوصــی دارد که باید 

سهم استان همدان مشخص  و پرداخت گردد.
حاجی بابایــی با اعــلام اینکه شــهرداری ویترین 
اســتان است و باید بر اســاس قد و قواره  این عنوان 
تلاش شــود، گفت: شــهرداری همدان در سال 97 
بیش از 340 میلیارد تومان درآمد نخواهد داشت که 
200 میلیارد تومان باید حقوق پرداخت کرده و مابقی 
را ســرمایه گذاری کند در حالی که این شهر، دارای 

ظرفیت سرمایه گذاری هزار میلیارد تومانی می باشد.
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس با اشاره 
به اینکه اگر وارد میدان شوید، با تمام قدرت به کمک 
شما می آییم ولی اگر وارد حاشیه شوید کاری با شما 
نخواهیم داشــت، تصریح کــرد: وارد کارهای کوچک 
نخواهم شــد، بلکه به دنبــال کارهای بزرگ خواهیم 

بود.
وی با اشــاره به اینکه فامیل بازی در شهرداری را 
انتظار ندارم و از شما کار می خواهیم، افزود: اگر فردا 
انتظارات بنده از شــهردار همدان محقق نشود، انتقاد 

هم می کنیم.
حاجی بابایی با تأکید بر اینکه باید چابک، پرشتاب 
و پرقدرت ظاهر شــد، چراکه حمایت های بسیاری از 
شهرداری همدان می شود، گفت: در شهر همدان سال 
اجرای یک پل به معنای معطلی است و خود را نباید 

سرگرم این موضوعات کرد.
وی با اشاره به اینکه از کارهای کوچک برای مردم 
بزرگ رضایت پیدا نمی کنم، تصریح کرد: شفاف سازی 

در هزینه ها و درآمدها باید اولویت شهرداری باشد.
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس با بیان 
اینکه هرکســی حقی دارد و باید به درستی اداء کند، 
گفــت: امروز مدیری که کارآمد بــوده و جهادی کار 
می کند او را دوست دارم ولی هرکسی که تنبلی کرده 

و به فکر مسائل دیگر است او را دوست ندارم.
وی بــا تأکید بر اینکــه ملاک ارزیابــی مدیران 
کارآمدی است، گفت: بر اســاس برنامه ششم دست 
نمایندگان باز است و باید از این فرصت به درستی در 

راستای توسعه استان استفاده کرد.
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شورای 
اســلامی در ادامه مراســم اظهارکــرد: امروز حضور 
جمعیت در مراســم معارفه شهردار همدان پیام دارد 

که آن، ایجاد تحول بزرگ در شهر همدان است.
امیر خجسته افزود: شهردار و شورایی موفق است 
که مســائل حاشــیه ای، جناحی، گرایشی و حزبی را 
کنار گذاشته و با همدلی و همفکری به سمت خدمت 

به مردم حرکت کنند.
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس با بیان 
اینکه هرگونه حاشیه ســازی و پرداختن به مســائل 
گرایشی، سبب عقب ماندن شهر می شود، گفت: 300 
عضو شورا به جای پرداختن به مسائل کاری به حاشیه 

پرداخته و مشکلاتی را ایجاد کردند.
وی بــا تأکید بر اینکه خواســته مردم تحول بوده 
و همدان در ســال 2018 باید در ســطح بین المللی 
بدرخشــد، گفت: همدان باید از رکود و ســکوتی که 
وجود دارد بیرون آمده و راه توسعه را در پیش گیرد.

خجسته با اعلام اینکه ارزش هر مدیری به پیگیری 
و جدیت اســت، گفت: مدیران بــی روح، بی همت و 
ســاکت باید از استان بروند چراکه آفت استان بوده و 
استاندار همدان باید این مدیران را تعیین تکلیف کند 

که البته تعداد آن ها کم می باشد.
وی با اشاره به اینکه 85 درصد بودجه های ملی در 
تهران بوده و باید پیگیری لازم از ســوی مدیران کل 
انجام شــود، گفت: شورای شهر باید به سمت وحدت 
و همدلی روند تا بتوان نتیجه مناسب به دست آورد.

نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شورای 
اســلامی با تأکید بر اینکه نباید از ســایر اســتان ها 
عقب ماند و این موضوع بــا عملکرد برنامه ای محقق 
می شــوند، گفت: رینگ سوم شهر همدان باید شروع 
شود و شهردار همدان باید برنامه اصولی در این زمینه 

داشته باشد.
خجسته با اشاره به اینکه همدان می تواند درآمدزا 
باشد ولی باید از شهردار همدان حمایت شود، گفت: 
قرار بود از بانک شهر هزار میلیارد تومان وارد همدان 
شود ولی از دست استان همدان رفت اما باید پیگیری 

شود.
خجســته با تأکید بر اینکه مدیر باید ریسک پذیر 
باشــد تا شهر متحول شود، گفت: مدیر باید از آبروی 
خود بگذارد تا کار پیش رود در غیر این صورت شهر 

درجا زده و از استان های دیگر عقب می افتد.
وی بیان کرد: چون شهرداری همدان دارای پول و 
زمین بوده، باید مفاســد را به جدیت مراقبت کند و 

اجازه زمین خواری به سودجویان ندهند.
نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شورای 
اســلامی با تأکید بر اینکه افق شــهر روشن است و 
مدیران استان به کار شتاب می دهند، گفت: نیروهای 
شــهرداری باید با مردم به درســتی برخورد کرده و 

مدت زمان رسیدگی به امور را کوتاه کنند.
رئیس شــورای شــهر همدان نیز در ادامه جلســه 
برجذب ســرمایه گذاری داخلی و خارجی تأکید کرد و 
گفت: کارکنان شهرداری با شهردار جدید همدل باشند.

ابراهیــم مولوی با اشــاره به اینکــه بهتر بود این 
مراسم در سالن بزرگ تری برگزار می شد، اظهارکرد: 
نهایت کوشش، تلاش و بررسی توسط اعضای شورای 
شهر در جلسات متعدد برای انتخاب شهردار همدان 
انجام شد و به گزینه ای رسیدند که امروز مورد توجه 
مدیریت ارشــد استان، مدیران شــهرداری و حمایت 

کارگران است.
وی با بیان اینکه شهردار جدید همدان از خانواده 
خوش نام اســت، گفت: تمام کسانی که دنبال انتخاب 
نیــروی توانمند بومی بودند امــروز این اتفاق افتاده، 
همان طــور که در دوره چهارســاله گذشــته ســید 
مصطفی رسولی، شــهر همدان را علیرغم تنگناهای 
مالی و اقتصادی به بهترین وجه ممکن و بدون تنش 
اداره کردند، حال انتظار از همه کارکنان شــهرداری 
این است تا شهردار جدید را یاری و مددرسانی کنند.
رئیس شورای شــهر همدان با بیان اینکه آبادانی 
و توســعه شــهر همدان نیازمند همراهی و همکاری 
تمامی کارکنان شــهرداری با شــهردار جدید است، 
گفــت: از نماینــدگان مــردم همــدان در مجلس و 
اســتاندار همــدان می خواهیــم حمایت خــود را از 

مجموعه مدیریت شهری داشته باشند.
مولــوی اظهارکرد: خوشــبختانه عبــاس صوفی 
از نیروهای خوب شــهرداری همدان اســت که باید 
همکاری با وی در شــهرداری بیش ازپیش باشــد تا 

بتوان شهری در شأن مردم همدان ساخت.
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لالجینی ها:

شهر جهانی سفال، تنها بر روی کاغذ
بسیاری از واحدهای تولیدی شهرک صنعتی لالجین پس از گذشت25 سال هنوز سند ندارند.

سپهرغرب،گروهاســتانها-سميراگمار:
اهالیشــهرلالجينپسازگذشتدوسالاز
ثبتجهانیشــدناينشهرمعتقدهستندکه
ثبتشــهرجهانیســفال،تنهابررویکاغذ

ماندهاست.
در شــمارگان پیشــین، به بازدید میدانی عوامل 
روزنامه ســپهرغرب از لالجین به عنوان شهر جهانی 
ســفال اشاره و گزارشــی مختصر ارائه گردید که در 
آن به برخی مســائل و مشکلات موجود در این شهر 
پرداختیــم و در این شــماره به صورت مشــروح به 
گفت و گو با برخی تولیدکنندگان ســفال و سرامیک 

می پردازیم.
لالجین یکی از شهرهای شهرستان بهار در استان 
همــدان و به عنوان مرکــز تولید ســفال خاورمیانه 
شــناخته شده اســت. قریب به 80 درصد از جمعیت 
این شهر 20 هزار نفری به پیشه سفالگری، سرامیک 
کاری و شغل های وابسته همچون نقاشی سفالینه ها، 
بســته بندی، خریدوفروش محصولات سفالی اشتغال 
دارند. قدمت ســفال لالجین بر اســاس مســتندات 
موجود بــه بیش از 700 ســال می رســد و یکی از 
مراکز عمده ساخت سفال در ایران و جهان محسوب 
می شــود به طوری که عنوان پایتخت ســفال ایران را 

یدک می کشد. 
سفالینه های ســاخت لالجین با تنوع بسیار زیاد، 
صدها نوع ظروف تزئینی و مصرفی را شامل می شود 
چراکه حدود هزار کارگاه سفال در شهر لالجین وجود 
دارد کــه مواد اولیه آن ها از خاک رس مخصوصی که 
صرفاً در این منطقه وجود دارد، تهیه می شود. تیرماه 
1395 بود که شــهر لالجین استان همدان در میان 
بررســی ها از شورای جهانی صنایع دستی عنوان شهر 
جهانی ســفال را گرفت. ثبت جهانی ســفال لالجین 
ما را بر آن داشــت تا پس از گذشــت دو سال سری 
به این شــهر زده و باوجود ظرفیــت عظیمی که در 
حوزه های مختلــف از این طریق در اختیار اســتان 
همدان قرار گرفته اســت را از نزدیک مشاهده کنیم. 
ابتدای گفت وگوی ما با صاحب یک نقاشکده کوچک 

بود که در ادامه می آید:
صاحبنقاشکدهياس:50واحدتوليدی
تعطيلشــدهاندوازواحدهــایکوچکهيچ

حمايتیصورتنمیگيرد
صاحب نقاشکده یاس با بیان اینکه کار اصلی ما در 
این واحد تولیدی نقاشــی بر روی سفال است، عنوان 
کــرد: ســفال ها را از تولیدکننده گرفتــه و در اینجا 
نقاشــی هایی از طرح های خودمان را بدون استفاده از 
مهر، چاپ و ترانس و به صورت کاملًا دســتی بر روی 
سفال انجام می دهیم که بعد از نقاشی، سفال ها داخل 
کوره رفته و 600 درجه حرارت می بینند، البته گاهی 
ممکن اســت طرح خاصی موردنظر مشتری باشد که 

آن طرح را نیز انجام می دهیم.
علــی لانی بــا ابراز گلایــه از مســؤولان میراث 
فرهنگی، گفت: با توجــه به اینکه از تولیدکننده های 
کوچک حمایت خاصی صورت نمی گیرد متأســفانه 
50 کارگاه متوســط، کســب وکار خود را جمع کرده 
و کارگر واحدهای تولیدی بزرگ تر  شــده اند، اگرچه 
امسال قریب به 20 واحد تولیدی لعابی به واحدهای 
تولیدی افزوده شده اند اما به دلیل وارداتی بودن مواد 
اولیه در ســال 97 باید انتظار داشــت که 40 واحد 

تولیدی کنار بروند.
وی خاطرنشــان کرد: عنوان جهانی شــدن فقط 
در حد اســم بوده و ما تاکنون چیــزی ندیده ایم و از 
هرکســی هم در این شــهر ســؤال کنید واقعاً تغییر 
جدیدی پس ازاین نام و نشــان ندیده اند و باید گفت؛ 
پی مصلحت مجلس آراســتند، نشســتند و گفتند و 

برخاستند!
این جوان صاحب نقاشــکده افزود: من پارسال با 
بیش از چهل میلیون سرمایه به اینجا آمده و وسایل 
موردنیــاز کار را تهیه کردم، با گذشــت 8 ماه باز به 
همیــن مقدار پول نیاز دارم تــا بتوانم اینجا را حفظ 
کنم که اگر این مقدار پول نباشــد مجبور می شــوم 
همه چیــز را فروخته و برای کارگــری به واحدهای 

بزرگ مراجعه کنم.
لانــی با بیان اینکه بــرای دریافــت وام نیز از ما 
حمایتی صورت نمی گیرد و برای دریافت تســهیلات 
دو ضامــن می خواهنــد که باید حتمــاً یکی کارمند 
باشــد، عنوان کرد: برای اخــذ وام باید مقداری پول 
به عنوان سپرده در بانک داشته باشیم که تهیه آن نیز 
برایمان مقدور نیســت این در حالی است که اگر یک 
ســرمایه دار برای اخذ وام مراجعه کند به راحتی به او 
وام تعلق می گیرد چراکه او پولدار است! اما من نوعی 
باید هفت خان رســتم را طی کنم که در صورت عبور 
از این موانع در ازای 40 میلیون وام باید دو برابر این 

مبلغ را به بانک برگردانم.
این هنرمند لالجینی با اشاره به مواد اصلی نقاشی 
بر روی ســفال، گفت: لعاب موردنیاز  کار ما وارداتی 
و شــامل؛ روی، سرب، قلع، اکســید مس و لاجورد 
اســت، این لعاب ها نوع ایرانی هم دارد که در صورت 
اســتفاده فروش نخواهد داشت چراکه رنگش کیفیت 
ندارد البته ایران می تواند نوع باکیفیت آن را بســازد 
اما برخی که سودشــان از این طریق تأمین می شود 

نمی گذارند این اتفاق بیافتد.
لانــی تأکید کرد: باوجــود اینکه جنس چینی در 
بازار به وفور یافت می شــود اما ســفال چینی تهدید 
اصلی ما نبوده و مشــکل اصلی ســرمایه در گردش 
اســت، ما هشــت ماه کار می کنیم که اوج آن دو ماه 

ابتدایی و دو ماه پایانی سال است.
وی با اشــاره به اینکه محصولات خود را به صورت 
عمده به فروشــگاه ها عرضه می کنیم که البته فروش 
آن هــم به صورت نقدی نیســت، عنوان کــرد: خرید 
محصولات با پرداخت چک دو الی ســه ماهه است اما 
برای فروش ســفال های نقاشی شده هفت ماه تا یک 
سال طول می کشــد که تا پول ما را بدهند که البته 
شــاید مقصر خودمان باشیم که برای کار خود ارزش 

قائل نشده ایم.
گردوغباربیتوجهیمسؤولانبرروی

سفاللالجين
گفتنی اســت مردم شــهر لالجین که از دیرباز از 

طریق حرفه سفالگری زندگی خود را تأمین کرده اند، 
هر بار با مشــکلی روبرو می شــوند که این بار مشکل 
آن ها فراتر از یک رویداد کوچک اســت. ســفالگران 
لالجین که سینه به سینه این صنعت را به نسل بعدی 
انتقال می دادند، اکنون به تدریج درب کارگاه هایشان 
را می بندنــد زیرا بــازار آن ها از رونــق افتاده و علت 
آن نیــز وجــود ســرامیک های چینی اســت که در 
فروشــگاه های همدان و لالجین جا خوش کرده است. 
به گفته خود آن ها، مســؤولان هیــچ حمایتی برای 
حفظ واحد های تولیــدی نمی کنند که این هم مزید 
بر علت شده  و آنچه مسلم است اینکه گویا مسؤولان 
چشم بر این واقعیت بسته اند تا شاهد نابودی این هنر 

اصیل باشیم. 
لالجیــن از معدود مناطقی اســت کــه مردم آن 
به صــورت ســنتی و خانوادگی به یــک حرفه و هنر 
اشتغال دارند و پیشــه اصلی زنان و مردان این شهر 
از دیرباز سفالگری و سرامیک سازی بوده  و بی توجهی 
به نجات شهر لالجین می تواند ضربه ای جبران ناپذیر 
به صنعت و ســنت همدان وارد کند که در درازمدت 
جبران آن بسیار دشوار خواهد بود. نگاهی به وضعیت 
این شهر بیانگر آن است که صنعت سفال و سرامیک 

لالجین در وضع هشــدار قرارگرفته  و دیری نخواهد 
گذشــت که واحدها و کارگاه های ســفالگری به طور 

کامل به تعطیلی کشیده شوند. 
متأســفانه امروزه صنعت ســفالگری که به عنوان 
یک هنر ایرانی در دنیا زبانزد اســت، با تقلید کشــور 
چین وضع آشــفته ای پیداکرده و اجناس این کشور 
به بعضی از فروشگاه های لالجین نیز واردشده که این 
امر تعطیلی کارگاه های سفال را به همراه دارد چراکه 
بر میزان بیکاری در همــدان دامن می زند، پس باید 
هر چه ســریع تر دســتان طمعی را که بر این هنر و 

پیشینه، دراز شده را قطع کرد.
بخــش دوم از این گزارش میدانــی در گفت وگو 
با صاحب یــک واحد تولیدی در حــوزه چینی آلات 
بهداشــتی در شــهرک صنعتی لالجین است که در 

ادامه می خوانید:
توليدکنندهچينیآلاتپاتريس:مسير

ناهموارشهرکونداشتنسندمالکيتمشکل
اصلیمااست

صاحب واحــد تولیدی پاتریس با بیــان اینکه به 
شــهرک صنعتی لالجین رسیدگی چندانی نمی شود، 
گفت: صنعت اصلی ما در اینجا ســفال و سرامیک یا 
چینی آلات بهداشــتی بوده که مسیر ناهموار ورودی 
شــهرک و زمین محدود از مشکلات جدی و اساسی 

است.
محمد جعفری خاطرنشــان کرد: در خصوص حل 
این مشــکل نامه نگاری های بســیاری صورت گرفته 
ازجمله مکاتبه ای که با کیوان گردان رئیس شــرکت 
شــهرک های صنعتی داشــتیم اما تاکنــون به آن ها 
ترتیب اثر داده نشده است، آن قدر در رسیدگی به این 
نامه هــا تعلل می کنند تا اینکه در فصل زمســتان به 
این فکر می افتند که اینجا را کنده و درســتش کنند 
کــه آن هم ناقص انجام می شــود و درواقع باید گفت 
برنامه ریزی دقیقی برای این شــهرک صنعتی وجود 

ندارد.
وی ادامه داد: شــهرک لالجین در بین واحد های 
تولیدی غرب کشــور تنها شــهرکی اســت که همه 
کارخانه ها و کارگاه های آن مشغول کار بوده و تعطیل 
نیستند به طوری که حتی برای اجاره نیز کارگاه خالی 

در اینجا وجود ندارد.
این تولیدکننده چینی آلات بهداشتی افزود: شاید 
بتوان گفت زیرســاخت ها در این شهرک فراهم شده 
اما اینکه به ما پول داده و بگویند حمایت کرده ایم ما 
این را نمی خواهیم، فضاســازی شهرک برای ما بسیار 
مهم اســت، به ما می گویند اینجا را فضاسازی کنید 
تا پایان کار به شــما تعلق گیرد، درصورتی که با 650 
متــر زمین که در اختیار ما قرار داده اند چطور انتظار 
فضاســازی دارند؟ نخاله ها را کجا انبار کنیم؟ با توجه 
به اینکه ضایعات زیاد است و به محیط زیست آسیب 

می رســاند، این چیزی که از مــا می خواهند 2000 
متــر زمین می خواهد نه زمینی که در حال حاضر در 

اختیار ما قرار دارد.
جعفری تصریح کرد: متأســفانه واحد های تولیدی 
کوچــک و بنگاه های زودبازده با شــرکت های بزرگ 
مقایســه شــده و تعرفه آن ها ازجمله؛ اســتاندارد، 
کارگران، ارزش افزوده و غیره را بر ما اعمال می کنند، 
این در حالی اســت که شــرکت های بــزرگ مزایای 

بیشتری دارند.
وی با اشــاره به مشکل ســند مالکیت واحدهای 
تولیدی شــهرک صنعتی، تأکید کــرد: بیش از 25 
ســال از فعالیت ما در اینجا می گذرد اما هنوز ســند 
مالکیت نداریم و این مشــکل کلیــه تولیدکنندگان 

شهرک است.
این تولیدکننده افزود: اشتغال و درآمد ما چه قبل 
از عنوان شهر جهانی و چه بعدازآن در لالجین تفاوتی 

نداشــته چراکه ما در اینجا اصلًا شخص بیکار نداریم، 
اما واردات کالای خارجی و به ویژه چینی تأثیر سوئی 
بر اشــتغال در لالجیــن دارد به طوری که 50 در صد 

اجناس فروشگاه ها چینی شده است.
جعفــری خاطرنشــان کرد: عمده صــادرات ما با 
تولید جنس درجه یک و دو به کشور عراق و ازآنجا به 
اردن و ســوریه است که البته این کار با نصف قیمت 
داخل انجام می شــود چراکه به دلیل فروش نقدی و 
نیاز ما به نقدینگی، مجبور به صادرات با ســود پایین 
هستیم کما اینکه کشورهای هند و ترکیه علیرغم بعُد 
مسافت، چینی آلات را با کیفیت بیشتر از اجناس ما و 

با قیمت کمتر در آن کشورها عرضه می کنند.
وی ضمن اشــاره به استاندارد ســازی اجباری در 
قانون جدید، افزود: ســعی ما بر این است که با توجه 
به وضعیت بازار و تقاضای مشــتری در اندازه و مدل 
نوآوری نیز داشته باشیم که این با تلفیق علم و تجربه 
ممکن می شود نه هرکدام از این ها به تنهایی، و اغلب 
واحدهــای تولیدی در این شــهرک با این گرایش به 
تولید می پردازند؛ مثلًا برای بســته بندی تا همین 5 
ســال پیش اجناس ما با کارتون های مواد شــوینده 
بســته بندی می شــد که در حال حاضر این روند نیز 

روبه اصلاح است.
گفتنی است؛ رشد اقتصادی از ارکان مهم توسعه 
و پیشــرفت یک منطقه به شــمار مــی رود و عناصر 
مهمی در آن دخیل اســت و یکی از این عناصر ایجاد 
شــهرک ها در راســتای فعالیت واحدهای تولیدی و 
صنعتی اســت که نقش به ســزایی در اشتغال زایی 
مناطــق دارد. در این میان شــهرک صنعتی لالجین 
یکی از شــهرک های فعال اســتان اســت که عمده 
محصولات آن را چینی آلات بهداشــتی و ســرامیک 

تشکیل می دهد. 
اگرچــه عنوان ســفال ظاهراً برای این شــهرک 

تشــریفاتی است و تولیدکننده سفالی در این شهرک 
وجــود ندارد اما مشــکلات بی شــماری بر ســر راه 
تولیدکننده های چینی آلات بهداشتی نیز وجود دارد. 
با توجه به اینکه این شــهرک صنعتی جزء نخستین 
شهرک های فعال اســتان همدان محسوب می شود و 
واحد راکدی در آن وجود ندارد باید بیشتر موردتوجه 
مسؤولان قرار گیرد تا با حفظ این مهم شاهد تعطیلی 
واحدی در این شــهرک نباشــیم اما وضعیت امروز 

شهرک گویای این انتظار نیست. 
وضعیت نابســامان معابر و آســفالت این شهرک 
بیش از همه موارد دیگر توجه را به خود جلب می کند 
و این سؤال که چرا باید نخستین شهرک فعال استان 
از امکانات و زیرساخت های مناسب بی بهره باشد را به 
ذهن متبادر می کند. آنچه مســلم است ارائه خدمات 
مناسب و حمایت از واحدهای صنعتی شهرک در کنار 
ایجاد انگیزه، ســودآوری خوبی را برای خود شرکت 

شهرک ها و استان خواهد داشت که گویا مسؤولان از 
این مهم غفلت کرده اند. 

عمــل کردن به تعهدات و حمایــت از صنعتگران 
نیز از دیگر عوامل اثرگذار در راستای این مهم است، 
امــا وقتی این نکات در فعال ترین شــهرک اســتان، 
لالجین نادیده گرفته می شــود شاید باعث دلسردی 
برخی از فعالان این عرصه شــود. گذشته از مشکلات 
بســته بندی و برند سازی که هر یک در جای خود از 
اهمیت ویژه ای برخوردار اســت و از دیگر مشــکلات 
این شهرک به شمار می رود، آیا رسیدگی به وضعیت 
منظر و سیمای شــهرک ها و حل مشکلات آن ها در 
جذب سرمایه گذار در اســتان تأثیرگذار نیست؟ چرا 
باوجود مطرح شــدن این موضوع در مقاطع مختلف و 
در جریان بودن مسؤولان از مشکلات زیرساختی این 
شهرک، هنوز هیچ اقدامی در راستای رفع آن صورت 

نگرفته است؟ 
چرا هنوز مشــکلات صدور ســند برای واحدهای 
صنعتی این شــهرک حل نشــده و تا کی باید شاهد 
این وضعیت در شــهرک صنعتی لالجین باشیم؟ چرا 
وقتــی نوبت به ایجاد شــهرک صنعتــی جدیدی در 
استان می شــود در جذب اعتبارات مشکلی نداریم و 
تمام تدابیر لازم اندیشیده می شود، اما در این شهرک 
اعتبــاری برای حل مشــکلات تخصیــص نمی یابد؟ 
باوجود تمام این ظرفیت ها، مزیت ها و ارزش افزوده ای 
که صادرات از این شــهرک برای استان دارد، شهرک 
لالجین ازلحاظ خدمات زیرساختی و زیربنایی به نوعی 
فقیرترین شــهرک استان محســوب می شود. غالب 
خیابان ها و معابر شــهرک فاقد زیرســازی و آسفالت 
است که در طول سال مشکلات زیادی برای شاغلان 
در شهرک ایجاد می کند. با توجه به اینکه محصولات 
عمده شهرک شکستنی است باوجود زیرساخت های 
نامناســب معابر هنگام جابه جایی همواره 10 درصد 

محصولات دچار آسیب و خسارت می شوند. در نیمه 
دوم سال نیز با آغاز بارندگی ها رفت وآمد در شهرک با 
مشکلاتی همراه است و مسؤولان واحدها برای تردد 
خود دچار مشکل هستند چه برسد به بقیه مسائل و 

بازدید مشتریان.
بخش پایانی ایــن گفت وگو را با صاحب مجموعه 
هتل، رســتوران و فروشــگاه بوعلی در شهر لالجین 

می خوانید:
جمالخانیپور:تقويتزيرســاختها
وتبليغاتمقدمبرشناسنامهدارکردنسفال

جمــال خانی پور با بیان اینکه هــدف ما از ایجاد 
مجموعــه بوعلــی ارائه خدمــات به هم اســتانی ها، 
گردشــگران و توریست ها در این شــهر بوده، عنوان 
کرد: اینکه شــخصی برای مدت کوتاهی به این شهر 
می آید باید امکاناتی نیز داشــته باشــد، این مجتمع 
شــامل هتل، رستوران و فروشگاهی با بیش از 5000 
نوع جنس از سفال، پاســخگوی نیاز مشتریان است 
که البته امیدواریم این امکانات در این شــهر افزایش 

پیدا کند.
وی افزود: حدود 80 درصد از محصولات ما تولید 
لالجین و 20 درصد نیز واردات از یزد، سایر استان ها 

و چین است و کارمندان ما در فروشگاه تعهد اخلاقی 
دارند کــه اجناس داخلی و چینی را برای مشــتری 
تفکیک کرده تا مشتری با آگاهی این اجناس را تهیه 

کند.
این جــوان لالجینی خاطرنشــان کــرد: کارگاه 
تولیدی ما با دســتگاه های مدرن و افــراد باتجربه با 
تولید سفال با کیفیت بسیار بالا و قریب به 15 نیروی 
کار، محصولات این فروشــگاه و بخشــی از تولیدات 

لالجین را عرضه می کند.
خانی پور با ابراز خرســندی از رضایت مشتری ها 
از کالاهای این فروشــگاه، عنوان کرد: برخی از افراد 
به واردات کالای چینی اعتــراض دارند اما بنده این 
مسئله را مثبت ارزیابی می کنم، زیرا برخی از تولیدات 
مــا باکیفیت نبوده و از زمانــی که کالای چینی وارد 
لالجین شــده، تولیدات ما نیز به دلیــل الگوبرداری  
از کار های چینی پیشــرفت کــرده و کارگاه دارها به 

این نتیجه رسیده اند که اگر نخواهند جنس باکیفیت 
تولید کنند، روند واردات به لالجین گسترده تر خواهد 
شد بنابراین ایجاد فضای رقابتی باعث بهبود عملکرد 

تولیدکننده ها شده و این کاملًا مشهود است.
وی اظهــار کرد: حدود 70 درصــد از محصولات 
این فروشگاه کالاهای مصرفی است زیرا قدرت خرید 
مــردم برای کالاهای تزیینی پایین اســت کما اینکه 

درجه اهمیت خرید این کالاها بیستم به بعد است.
این جوان لالجینی ادامه داد: مواد اولیه محصولات 
ما خاک اســت که اغلب آن از تبریز و شیراز و بخشی 
هم خاک لالجین اســت، اما مــواد لعاب کاری قبل از 
اعمــال تحریم ها از آلمان و هم اکنــون از چین وارد 
می شود البته بخشی از این مواد نیز توسط هنرمندان 
لالجین تولید می شــود اما این مواد، شیمیایی بوده، 
مقرون به صرفه نیست و در آینده نیز افراد ازنظر تنفس 
و ریه دچار مشکل خواهند شد چراکه استاندارد های 

لازم را ندارند.
وی با اشــاره به بسته بندی محصولات با نشان واره  
فروشــگاه، اظهار کرد: 20 درصد از بسته بندی با کار 
خودمان انجام می شــود که مشــتری ها از این روند 
رضایت دارند اما در بســیاری از مراکز و فروشگاه های 
عرضه ســفال این اتفاق نمی افتد چراکه بســته بندی 
مقرون به صرفــه نبوده و شــاید یکــی از دلایلی که 
چینی ها موفق تر هســتند نوع بسته بندی محصولات 
آن ها اســت که متأســفانه در این زمینــه ما ضعیف 
هســتیم و پشتیبان مالی برای پیگیری این امر وجود 

ندارد.
این فعال اقتصادی با اشــاره به صــادرات اندکی 
که در سال جاری داشــته، خاطرنشان کرد: از زمان 
اعمــال تحریم ها صادرات در حوزه اروپا کمتر شــده 
و بیشــترین حجم صادرات ما به کشــور های عراق و 
افغانســتان اســت و عنوان شــهر جهانی فقط روی 

کاغذ صورت گرفته چراکه زیرســاخت هایی که لازم 
بوده و مسؤولان قول داده اند اصلًا برای این کار مهیا 
نشده اســت و حتی دبیرخانه ای ایجاد نشــده تا شهر 
جهانی از قابلیت های موجود اســتفاده کند و اگر در 
زمان باقی مانده از فرصت ها استفاده نکنیم این عنوان 

از لالجین سلب خواهد شد.
خانی پور با اشاره به عدم حمایت مسؤولان از سفال 
لالجیــن، تصریح کرد: چرا مســؤولان به عنوان هدیه 
در ســطوح بین المللی از محصولات لالجین استفاده 
نمی کننــد؟ دفاتر کار بســیاری از مســؤولان هم پر 
از ظــروف چینی و آرکواپال اســت و به ندرت ظروف 
سفالی دیده می شود. حتی بسیاری از مسؤولان هنگام 
هدیه دادن محصولات اصفهان را در نظر می گیرند که 
می توانند بخشی از هدایا را نیز از لالجین تهیه کنند 
و این امر کمک بسیار زیادی به تولیدکننده های این 
شهر خواهد کرد برای مثال زمانی که درخواست هزار 
بشقاب سفال می دهند این ســفارش قریب به 100 
نفر را درگیــر کار می  کند و هزینه آن نیز به لالجین 
بازمی گردد، درنتیجه ما هم مجبور می شویم کیفیت 
رنگ و بسته بندی ها را ارتقا دهیم، اما اگر درخواستی 

نباشد پیشرفتی حاصل نخواهد شد.
وی بــا ابراز گلایــه از عملکــرد اداره کل میراث 
فرهنگی، افزود: توجــه میراث فرهنگی به این بخش 
بســیار کمرنگ است و انتظار بیشــتری از مسؤولان 
داریم، برخی ادارات که سفال لالجینی می خرند پس 
از گذشــت هفت ماه تا یک ســال مبالغ را پرداخت 
می کنند و یکی از دلایلــی که کارگاه ها تمایلی برای 
تعامــل با ادارات ندارند تأخیــر در پرداخت هزینه ها 

است که کاغذبازی های دارد.
خانی پور با اشاره به ضعف زیرساخت ها و تبلیغات 
در معرفی شایســته لالجین و کاهش گردشگران در 
این فصل به نســبت سایر اســتان ها، اظهار کرد: یک 
پارک در این شهر وجود ندارد، یک بلوار است و پانصد 
مغازه و توریســتی که می آید بــه دلیل فراهم نبودن 
امکانات لازم در شــهر اقامت چند ســاعته دارد، در 
اینجا یک درمانگاه مناسب نداریم که اگر گردشگری 
نیاز پیدا کرد به آن مراجعه کند و این برای شــهری 

که جهانی شده جای تأسف است.
صاحــب مجتمع توریســتی بوعلــی گفت: یکی 
از اقداماتی که مســؤولان در پی تحقق آن هســتند 
شناسنامه دار کردن ســفال لالجین است، درحالی که 
بایــد در ابتدای امــر زمینه تولیدات ســفال را رونق 
بخشــید، کارگاه ها را ساماندهی و زیرساخت ها فراهم 
کرد؛ در لالجین هنــوز برخی از کارگاه ها گاز ندارند، 
این مشــکلات باید برطرف و ســپس شناســنامه دار 

کردن سفال انجام شود.
خانی پور در پایان با اشاره به اینکه تاکنون سودی 
از جهانی شــدن لالجین ندیده ایم، خاطرنشــان کرد: 
دغدغه ای هســت که امیدوارم دچار آن نشــویم اما 
خواهیم شــد و آن اینکه در کمتر از 15 ســال آینده 
ســفال لالجین از بین خواهد رفت زیرا نســل جدید 
هیچ علاقه ای به این کار نــدارد چراکه وقتی پس از 
گذشت بیست سال پدر خانواده را می بیند که کارگاه 

ندارد طبیعتاً هیچ گاه سمت شغل پدری نمی رود.
گفتنی است؛ لالجین از مراکز عمده ساخت سفال 
و سرامیک ایران و جهان به شمار می رود و محصولات 
هنرمندان آن علاوه بر شهرهای دور و نزدیک ایران به 
بسیاری از کشورهای دیگر صادر می شود. ثبت جهانی 
مرحله اولیه کار اســت، اما مراحل بعد از ثبت جهانی 
اهمیت بیشتری دارد چراکه تمامی شهرهای جهانی 
باید گزارش ســالانه ارائه دهنــد و اگر اتفاقی در این 
شــهرها در راســتای رونق اقتصاد، صنایع دســتی و 
پیشــبرد هنری رخ نداده باشــد این عنوان از شــهر 

موردنظر گرفته می شود. 
در این میان ایران بــرای میزبانی اجلاس جهانی 
گردشگری 2018 انتخاب شده و این اجلاس آبان ماه 
ســال 97 به میزبانی همدان برگزار می شود. از سال 
گذشــته مکاتبات برای میزبانی همــدان در اجلاس 
2018 آغاز شــد و با توجه بــه ظرفیت های ویژه در 
حــوزه گردشــگری و جاذبه های تاریخــی و طبیعی 
متعدد این استان، ازجمله تپه هگمتانه، آرامگاه بوعلی 
سینا و غار علیصدر میزبانی به ایران اختصاص یافت. 
این برای نخســتین بار اســت که اجلاس جهانی 
گردشگری در ایران برگزار می شود و میزبانی همدان 
در این دوره از برگــزاری اجلاس، افتخاری برای این 
اســتان محسوب می شــود. اســتان همدان به عنوان 
پایتخت تاریخ و تمدن ایران زمین دارای بیش از یک 
هزار و 800 اثر تاریخی و توریســتی شناسایی شــده 
است که یک هزار اثر استان همدان ثبت ملی شده اند. 
در این دو سال که از ثبت شهر جهانی سفال لالجین 
می گذرد و با نزدیکی به اجلاس همدان 2018 لالجین 
با مشاهدات ما و صحبت های تولیدکنندگان این شهر 
هیچ حرکت روبه جلویی نداشــته و مسؤولان باید به 
این امر شــتاب بیشتری ببخشند، چراکه عنوان شهر 
جهانی دائمی نیست و اگر در طول مدت تعیین شده 
این شهر به استاندارد های لازم نرسد این عنوان از آن 
سلب خواهد شد، ثبت جهانی شهری همچون لالجین 
عنوان مهمی بوده و بر گردشــگری خارجی، اقتصاد 
محلی، اشتغال زایی و توســعه صادرات صنایع دستی 
به طور مســتقیم تأثیر دارد و نباید موقعیت ویژه این 
شــهر با ورود کالاهای نامرغوب چینی به بازی گرفته 
شــود و در این شرایط برای شناساندن سفال همدان 

کار تبلیغی بسیاری انجام شود. 
طبق گفته تولیدکنندگان، نسل جدید به این هنر 
علاقه چندانی ندارند و از آنجا که صنعت ســفالگری 
و هنر سفال و سرامیک نسل به نسل منتقل می شود 
و اگــر انقطاعــی در آن به  وجود آیــد دیگر جوانان 
اســتقبالی از این هنر نخواهند داشــت پس خطری 
جدی این صنعت را تهدید می کند. مســؤولان استان 
همدان باید با واردات برخورد جدی و قانونی داشــته 
باشــند و به ســوداگران اجازه ندهند که این صنعت 
را از لالجیــن گرفتــه و بعدها به نام خودشــان ثبت 
کنند. وظیفه اداره میراث فرهنگی و گردشگری تنها 
نگهداری ازآنچه زیرخاک مدفون اســت، نیست، این 
سازمان باید از میراث استان همدان در همه بخش ها 

محافظت کند.
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در روستای هدف گردشگری دولاب سنندج
اولین اقامتگاه بوم گردی 

استان کردستان افتتاح شد
بومگردی »خانه اســتانها: گروه ســپهرغرب،
تيشک«درروستاینمونهگردشگریدولاببهعنوان
اولينخانهبومگردیدراستانکردستانافتتاحشد.

نخستین خانه بوم گردی استان کردستان روز گذشته با 
حضور مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
اســتان کردســتان، جمعی از مدیران حوزه گردشــگری و 
علاقه منــدان به این حوزه در روســتای نمونه گردشــگری 

دولاب افتتاح گردید.
آوات مکاری رئیس گروه توســعه گردشگری و بازاریابی 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان 
کردستان در مراســم افتتاح خانه بوم گردی تیشک بابیان 
اینکه دولاب از مقاصد جدید گردشگری در استان کردستان 
اســت، گفت: این روســتا به جهت غنای فرهنگی بالا و نیز 
نزدیکی به مرکز استان کردســتان می تواند، فرصت جذب 

گردشگران زیادی را داشته باشد.
وی افزود: روســتاهای شاخص و گردشگرپذیر در استان 
کردستان و خصوصاً منطقه هورامان به دلیل بافت معماری 
و نیز فرهنگ های خاص موجود، سالانه پذیرای گردشگران 

زیادی هستند.
مکاری با اشاره به اینکه گردشگری شهری با ظرفیت های 
ســرمایه گذاران و بخش دولتی باید توســعه یابد، بیان کرد: 
توسعه گردشــگری در روستاها و مناطق کم جمعیت استان 

کردستان باید با همت خود مردم منطقه انجام گیرد.
رئیس گروه توســعه گردشــگری و بازاریابــی اداره کل 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان کردستان، 
اظهارکرد: کمترین هزینه در اشتغال زایی حوزه گردشگری 
صورت می گیرد و این در شــرایط فعلی اقتصادی اســتان و 

خطر مهاجرت روستاییان می تواند بسیار تأثیرگذار باشد.
وی از حمایت هــای دولــت برای توســعه بوم گردی در 
استان کردستان خبر داد و گفت: توسعه بوم گردی بر اساس 
حفاظت از محیط زیســت و نیز معرفی جاذبه های فرهنگی 

بکر در این مناطق است.
مکاری افزود: تسهیلات بانکی نیز به این منظور پرداخت 
می شــود و علاقه مندان می توانند تا سقف دو میلیارد ریال 

وام دریافت نمایند.
رئیــس گــروه توســعه گردشــگری و بازاریابــی اداره 
کل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری اســتان 
کردستان از ایجاد سازوکارهای کاربردی برای اعطای پروانه 
بهره برداری به خانه های بوم گردی در کردســتان خبر داد و 
اظهارکرد: متقاضی ایجاد و احداث اقامتگاه بوم گردی باید از 
لحاظ زیســت محیطی و فرهنگی دارای سابقه و برنامه ریزی 

فعالیت باشد.
وی بر لــزوم حفظ بافــت تاریخی روســتاهای منطقه 
هورامان تأکیدکرد و گفــت: از ظرفیت های بوم گردی برای 
توســعه گردشگری روستایی و نیز کمک به تسریع در ثبت 

جهانی هورامان استفاده خواهیم کرد.
مــکاری در پایان حفــظ بازی های محلی روســتاها و 
فرهنگ های خــاص در این مناطــق را از مهم ترین اهداف 

توسعه بوم گردی عنوان کرد.

معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان همدان گفت:

طرح »جنگلانه« در سطح 15 هکتار 
از اراضی ملی کم پوشش 

گردنه اسدآباد اجرا شد

سپهرغرب،گروهاســتانها:معاونفنیادارهکل
منابعطبيعیوآبخيزداریاستانهمدانگفت:طرح
جنگانهباهدفاحياءوترميمرويشگاههایجنگلی
ومرتعی،همزمانباسراسرکشوردرسطح15هکتار

ازاراضیملیاينشهرستاناجراشد.
 بــه گزارش پایگاه اطلاع رســانی اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری اســتان همدان عیســی بختیاری معاون فنی 
اداره کل منابع طبیعی اســتان، اظهارکرد: طرح جنگلانه، با 
شــور و اشتیاق، همکاری و مشارکت داوطلبانه سازمان های 
مردم نهــاد، دوســتداران طبیعت و با حضــور رئیس اداره 
جنــگل کاری و جنگل داری، آموزش و ترویج، روابط عمومی 
و تعدادی از همکاران تلاشگر استان و همچنین اداره منابع 

طبیعی شهرستان در گردنه اسدآباد اجرا شد.
وی افــزود: جنگلانه یک طرح مشــارکتی خودجوش و 
مردمی است که با توجه به خشکیدگی وسیع رویشگاه های 
جنگلی و مرتعی کشــور به دلیل اقدامات مخرب انســانی، 
صنعتی، چرای بیش از حد دام، تغییرات اقلیم، خشک سالی 

و غیره ایجادشده است.
بختیاری تصریح کرد: در این طرح از بذر گونه های ارژن، 
بادام و بادامک که از گونه های مقاوم به کم آبی هســتند در 
سطح 15 هکتار از اراضی ملی کم پوشش این منطقه کشت 

شد.
وی با تأکیــد بر اینکه اگر توجه جــدی به حفظ منابع 
طبیعی و محیط زیســت نداشته باشــیم در آینده خسارات 
جبران ناپذیری ایجاد می شــود، افزود: حفاظت از جنگل ها 

و مراتع وظیفه آحاد مختلف جامعه است.
معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
یادآور شــد: طرح جنگلانه، کاشــت نهال و بذر در مناطق 
مختلف، طی یکی دو سال گذشته به طور عموم فراگیر شده 
و خوشبختانه مردم،NGO ها و تشکل های زیست محیطی و 
منابع طبیعی همکاری بسیار خوبی با ما داشته اند و روز 24 

آذر این طرح در گردنه اسدآباد به خوبی اجرا شد.
بختیاری تأکید کــرد: طرح جنگلانه یک طرح ملی برای 
توســعه، آبادانی، حفظ و تقویت گونه های گیاهی و جنگلی 

در همه نقاط ایران است.
وی ادامه داد: کاشت هر بذر و نهالی در جای جای میهن 
اسلامی نویدبخش شادابی، سرسبزی و طراوت فردای ایران 
است و موجب توســعه اقتصادی اجتماعی و فرهنگی را به 

دنبال دارد.

خبــر

باغات انار روستای بانویزه 
بعد از 15 سال 

همچنان برداشت ندارند
سپهرغرب،گروهاستانها:سال81باهمتجهاد
کشاورزیبهمنظورايجادآبادانیدرروستایبانويزه
بيــشاز40هکتارازاراضیايــنمنطقهبهباغانار
اختصــاصيافت،اماباغدارانپسازســالهاهنوز

ميوهایبرداشتنکردهاند.
مسعود رضایی از باغداران روستای بانویزه در بخش چوار 
توابع شهرستان ایلام، گفت: سطح باغات این محصول، ثمر 
میوه می گیرند، محصول میوه بی کیفیت، غیرقابل استفاده و 

نیز قابل خرید و فروش نمی باشد.
آفتابســوختگیعلتاصلــیبیکيفيتی

محصول
بابک افراز مدیر باغبانی ســازمان جهاد کشاورزی استان 
ایلام، اظهارکرد: آفتاب ســوختگی علــت اصلی بی کیفیتی 
این انارها می باشــد، برای رفع این مشکل پارچه هایی را در 
اختیار باغداران منطقه بانویزه قراردادیم که برای جلوگیری 

از آفتاب سوختگی این محصول استفاده نمایند.
افراز دررابطه با کم فشــار بــودن آب این منطقه، گفت: 
سیســتم پمپاژ عمــلًا در این راســتا راه اندازی شــده که 

هم اکنون ایستگاه پمپاژ، آب را به باغات می رساند.
بررســیهایميدانیبرایعلتيابیباغات

منطقه
اسماعیل گوهری مدیر آب وخاک جهاد کشاورزی استان 
ایلام در خصوص سیستم پمپاژ آب باغات روستای بانویزه، 
اظهارکرد: ســاختمان ایســتگاه پمپاژ آب شامل سه پمپ 
می باشــد که یک مورد از این پمپاژها بدون مشکل، اما دو 
مورد دیگر با مشکل مواجه شده که در این راستا اعتبار لازم 
صورت گرفته و قرار بر این اســت که مشکل سیستم پمپاژ 

آب این بخش هرچه زودتر برطرف گردد.
وی در مــورد علت ثمر نــدادن این باغــات نیز گفت: 
بــرای علت یابــی ثمر ندادن ایــن باغات باید بــار دیگر بر 
روی زمین هــای منطقــه مطالعه انجــام داد، در این حین 
بررســی های میدانی انجام خواهد گرفت اگر مشکل بحث 
خاک با آب وهوا و یــا رقم انارها و یا هر موضوع دیگری در 
این زمینه باشد، مشــکلات انار باغات این منطقه مشخص 

می شود.
امیدواریم مســئولان در آینده طوری برنامه ریزی کنند 
که اجرای طرح های باغداری کشاورزی به سرنوشت باغات 

روستای بانویزه منجر نشوند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان
حمایت از تولیدکنندگان 

بخش دام و طیور
اولویت اصلی جهاد کشاورزی است

ســپهرغرب،گروهاســتانها:مديــرکلجهاد
کشاورزی جهاد سازمان گفت: کردستان کشاورزی
بهعنوانمتولیتوليداتدامــیوازتوليدکنندگان

بخشداموطيوراستانبهشدتحمايتمیکنيم.
خالد جعفری در دیدار ســازمان نظام دامپزشکی استان 
در ســنندج اظهار کرد: در بحث صــدور پروانه بهره برداری، 
استان کردســتان در نظام دامپزشــکی و نظام مهندسی از 
استان های سرآمد بوده که الگویی مناسب برای استان های 

کشور می باشیم.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی کردستان خاطرنشان 
کرد: جدیت نظام مهندســی و نظام دامپزشــکی استان در 
پیش برد اهداف و برنامه ها، آن ها را به عنوان الگوی کشوری 

مطرح کرده است.
وی با بیان اینکه هیــچ اعتقادی به فاصله بین بخش های 
دولتــی و خصوصی ندارم، افزود: در اســتان کردســتان باید 
کماکان از سازمان نظام دامپزشکی استان حمایت شود و هردو 

به عنوان عوامل تأثیرگذار، باید تولیدکننده را حمایت کنند.
جعفری همکاری و همراهی مردم، در کنار هماهنگی های 
بین بخشــی ســازمان جهاد کشــاورزی را از عوامل اصلی 
موفقیت ســازمان جهاد کشــاورزی کردستان در پیش برد 
اهداف دانســت و افزود: ما باید قدردان و کمک حال مردم 

فهیم استان باشیم.
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان کردستان با بیان 
اینکه عرضه و تقاضا در استان ها، تابعی از کشور است گفت: 
هیچ اســتانی نمی تواند به تنهایی در عرضه و تقاضای مرغ 
تأثیرگذار باشد و عرضه و تقاضا را به تعادل منطقی برساند.
جعفــری اضافه کــرد: امروزه 78 درصــد مرغداری های 
تخم گذار کشــور در هشــت اســتان فعالیت می کنند، اما 
بااین وجــود قیمت تخم مــرغ هم تابع قیمت کل کشــور 
می باشد و هیچ استانی به تنهایی نمی تواند قیمت را تنظیم 

کند.
وی افزود: از سیاســت توســعه مرغ داری های اســتان 
حمایــت می کنیم، چون هدف ما در صنعــت طیور، تولید 

برای مصرف داخلی و صادرات به کشورهای دیگر است.
کمبودیدرعرضهمرغدراستاننداريم

وی مــازاد تولید گوشــت مرغ در کشــور را پنج درصد 
اعلام کرد و افزود: خوشــبختانه کمبــودی برای عرضه مرغ 
در اســتان و کشــور نداریم و تلاش ما جهت ایجاد تعادل 
بین عرضه و تقاضاست، برنامه ریزی صورت گرفته در زمینه 
میزان جوجه ریزی مرغداری ها و صادرات مرغ به کشورهای 

خارجی است.
جعفری نبود انسجام کشوری در صنعت مرغداری را آفت 
این صنعت دانســت و در ادامه، گفت: ســرمایه گذاری های 
صــورت گرفتــه در صنعت مرغداری اســتان یــک اتفاق 
عام المنفعه است که توانســته ایم بخش خصوصی را بیشتر 

از بخش های دیگر در تولید وارد کنیم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان عنوان کرد: 
صنعت مرغداری اســتان در شــرایطی به اولین صنعت فعال 
استان بدل شــده که این استان از عدم ســرمایه گذاری رنج 
می برد و امروزه به لطف خدا و تلاش مجموعه جهاد کشاورزی 

وضع مرغداران استان مطلوب است.
ظرفيتجوجهريزیمرغداریهایاســتان

14.5ميليونقطعهدرهردورهاست
جعفــری خاطرنشــان کــرد: ظرفیــت جوجه ریــزی 
مرغداری های استان در سال 1385 در هر دوره حدود چهار 
میلیــون قطعه بوده که امروز این میــزان به 14.5 میلیون 

قطعه در هر دوره رسیده است.
وی حمایت از صنعت مرغداری اســتان را از اولویت های 
سازمان جهاد کشاورزی اســتان کردستان دانست و افزود: 
تنها صنعتی که در شــرایط نامناســب اقتصادی کشور به 
تنهایی و بدون حمایت دولت سرپا ایستاده و رونق می گیرد، 

صنعت طیور می باشد.

هلیلان؛ قطب جدید کشاورزی ایلامخبــر

آغاز برداشت گوجه فرنگی
آنطور اســتانها: گروه سپهرغرب،
کهمســئولانجهــادکشــاورزیايام
میگويند،شــرايطاقليمیمناسبباعث
شــدهکهامســال35هکتارازاراضی
کشاورزیبخشهليانبهکشتمحصول

گوجهفرنگیاختصاصيابد.
بخش هلیلان در شهرستان چرداول منطقه ای 
سبز و حاصلخیز واقع گردیده که انواع محصولات 
کشاورزی در این منطقه تولید می شود ازجمله این 
محصولات کشت گوجه فرنگی بوده که چند روزی 

برداشت آن آغازشده است.
علی رحمانی یکی از کشاورزان بخش هلیلان 
کــه اراضی خــود را به محصــول گوجه فرنگی 
اختصاص داده، می گوید: امســال اراضی بسیار 
زیادی در این منطقه زیر کشــت گوجه فرنگی 
رفته که از برداشــت محصول خود تا این لحظه 

بسیار راضی هستیم.
استفاده از روش های نوین کشاورزی، تغذیه 

مناســب و اســتفاده از ارقام اصلاح شده، باعث 
افزایش میزان برداشت در این بخش شده است.

سهميلياردتوماندرآمدزايی
گراوندی مدیــر جهاد کشــاورزی  اقبــال 
مزرعــه  اظهارکــرد:  چــرداول،  شهرســتان 
گوجه فرنگی با توجه به این که برای اولین بار در 
بخش هلیلان کشت شده است، توانسته عملکرد 

خوبی در این راستا داشته باشد.
وی افــزود: در این مزرعــه 35 هکتاری که 
امسال 30 هکتار آن به طور کامل زیر کشت این 
محصول رفته، توانسته است نزدیک سه میلیارد 

تومان درآمدزایی داشته باشد.
تقاضایيکواحدگلخانه

یکی از کشــاورزان این بخش در راســتای 
تقاضــای خود از مســئولان جهاد کشــاورزی 
دراین باره گفت: با توجه به اینکه کشــت گوجه 
به صورت نشــاء می باشــد، از مســئولان جهاد 
کشاورزی انتظار داریم که یک واحد گلخانه در 

داخل شهرستان یا سایر شهرستان های هم جوار 
برای ترویج کشــت نشــاء در اختیار کشاورزان 

گوجه کار قرار دهند.
گراوندی مدیر جهاد کشــاورزی شهرستان 
چرداول در ارتباط با تقاضای کشاورزان، گفت: 
با توســعه کشــت گوجه فرهنگی در این بخش 

می توانیم، ســال آینده محلی برای تولید نشاء 
کشــاورزان و توســعه این محصــول در بخش 

هلیلان داشته باشیم.
شــرایط اقلیمی مناســب و همچنین وجود 
اراضی مستعد و حاصلخیز، زمینه مناسبی برای 

تولید این محصول فراهم آوریم.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان همدان:

ناوگان باری و مینی بوسی همدان به شدت فرسوده است
ارائه تسهیلات ارزان قیمت برای نوسازی ناوگان حمل و نقل

مديرکل اســتانها: گروه سپهرغرب،
راهــداریوحملونقلجادهایاســتان
همدانازارائهتسهياتارزانقيمتبرای
نوسازیناوگانحملونقلخبردادوگفت:
ناوگانباریومينیبوسیهمدانبهشدت

فرسودهاست.
محمد رودباری به مناسبت روز حمل ونقل و 
راهداری در حاشیه بازدید از مجتمع بین راهی 
پردیس غرب در جمع خبرنــگاران اظهارکرد: 
بحث راهــداری در تمام فصول ســختی خود 
را دارد و ســخت ترین کار در همدان راهداری 

زمستانی است.
وی با اشــاره به اینکه برای راهداری زمستانی 
از تمــام توان بخش خصوصی و دولتی اســتفاده 
می شــود تا پنج هــزار و 300 کیلومتــر راه باز 
نگه داشته شود، افزود: استان همدان در موقعیت 
ویژه ای قرار دارد چراکه کریدور شمال به جنوب و 

شرق به غرب از همدان عبور می کند.
مدیرکل راهــداری و حمل ونقــل جاده ای 
استان همدان با اشاره به اینکه همدان در مسیر 
عتبات عالیات قــرار دارد، تصریح  کرد: یکی از 
دغدغه های اســتان همدان عبور زائران اربعین 

است تا ایمن عبور کنند.
وی با اشــاره بــه اینکه پنج هــزار و 300 
کیلومتر راه در سطح استان همدان وجود دارد، 
بیان کرد: دو هزار و 700 کیلومتر راه روستایی 
آسفالته، 85 کیلومتر آزادراه و 578 کیلومتر راه 

شریانی در استان همدان موجود است.
رودباری با بیــان اینکه با اعلام اینکه 99.2 
درصــد جمعیت روســتایی اســتان همدان از 
راه آســفالته برخوردار اســت، افزود: 2.3 کل 
راه های کشــور در همدان بوده که نگهداری و 

بهره برداری از این راه ها کار دشواری است.
وی با اعلام اینکه 92 شرکت حمل ونقل کالا 
و 52 شــرکت حمل مســافر در استان همدان 
فعال هستند، عنوان کرد: شرکت ها جابه جایی 
مســافر زیرمجموعه یک شــرکت مــادر قرار 
گرفتند تا تمام فعالیت هایی که انجام می شــود 

زیر نظر آن شرکت باشد.
مدیرکل راهــداری و حمل ونقــل جاده ای 
اســتان همدان با اشــاره به اینکه ناوگان باری 

اســتان همدان دارای 13 هزار و 400 دستگاه 
خودروی ملکی است، تصریح کرد: 12 پایانه در 
سطح استان فعال بوده که دارای 320 دستگاه 

اتوبوس است.
وی با اعلام اینکه 80 درصد ناوگان اتوبوسی 
استان همدان VIP است، اظهار کرد: در پایانه 
انقلاب دفتر نظارتی از سوی اداره کل راهداری 

وجود دارد که نظارت لازم را انجام می دهد.
رودباری بــا بیان اینکه در اســتان همدان 
یک هزار و 50 دســتگاه مینی بوس فعال است 
ولی متأسفانه عمر ناوگان بالا است، گفت: عمر 
ناوگان مینی بوسی اســتان همدان بیش از 29 
سال بوده که از میانگین کشوری بالاتر می باشد.

وی با اشــاره به اینکه 700 دستگاه سواری 
کرایــه در نــاوگان حمل ونقــل عمومی فعال 
اســت که عمر 10 ســاله دارند، اظهار کرد: در 
نوســازی نــاوگان باری و مســافری به جدیت 
وارد و با شرکت های بزرگ تولیدکننده خودرو 
توافق نامه منعقدشده که رانندگان می توانند به 
این شرکت ها مراجعه کرده و نسبت به نوسازی 

ناوگان اقدام کنند.
مدیرکل راهــداری و حمل ونقــل جاده ای 
استان همدان تصریح کرد: برای نوسازی ناوگان 
باری عمر ناوگان باید بالای 35 ســال، کارکرد 

پنج هزار کیلومتر و دارای 12 بارنامه باشد.

وی با اشــاره به اینکه ناوگانــی که کارکرد 
ندارد و فعال نیســت را به عنوان نوسازی قبول 
ندارند، گفت: از سال آینده تردد کامیونی با عمر 
50 سال ممنوع می شــود ولی در سطح استان 
کامیونی وجود دارد که 75 ســال ســن دارد و 

دارای کارت هوشمند است.
رودبــاری با بیان اینکه شــرایط نوســازی 
ناوگان باری مناســب بوده و دولت یارانه برای 
این موضوع در نظر گرفته است، اظهار کرد: 80 
درصد از قیمت ماشین جدید به مالکان خودرو 
وام داده می شــود که دارای کارمزد 9 درصد و 

بازپرداخت پنج  تا هفت سال دارد.
وی بــا اعلام اینکه تعداد 65 هزار دســتگاه 
در مرحله نخست برای نوســازی ناوگان باری 
توافق نامه امضاشــده اســت، ادامه داد: فرصتی 
مناسبی اســت که انتظار می رود رانندگان در 

این زمینه ورود جدی پیدا کنند.
مدیرکل راهــداری و حمل ونقــل جاده ای 
اســتان همدان با اشــاره به اینکه زمینه برای 
نوســازی ناوگان اتوبوسی، مینی بوسی، سواری 
و ون فراهم شــده، اظهــار کــرد: اگر کســی 
متقاضــی راه اندازی ســواری کرایه روســتایی 
باشد تســهیلات با کارمزد چهار درصد و مدت 

بازپرداخت 5 ساله است.
وی با بیان اینکه در نوسازی ناوگان اتوبوس 

مدت بازپرداخت پنج ســال و میزان ســود 10 
درصد اســت، اظهار کرد: 19 هــزار راننده در 
بخش حمل ونقل کالا و ســه هزار نفر در بخش 
حمل ونقل مســافر فعال بوده که همگی دارای 

کارت هوشمند هستند.
رودباری از صــدور 61 مورد موافقت اصولی 
برای ایجاد مجتمع هــای خدمات بین راهی در 
اســتان خبــر داد و گفت: در حــال حاضر 27 
مجتمع فعال بوده و 12 مجتمع در دست ساخت 
که از این تعداد قرارداد آسفالت رمپ ورودی و 

خروجی 6 مجتمع منعقدشده است.
وی با اشــاره به اینکه آســفالت رمپ های 
ورودی و خروجــی کمک بلاعــوض دولت به 
مجتمع ها می باشــد، اظهار کرد: واژگونی یکی 
از مشــکلات ما در تصادفات جاده ای می باشد 
که دلیل آن خســتگی و خواب آلودگی اســت. 
مجتمع های خدمات رفاهی می تواند در ایمنی 

و کاهش تصادفات مؤثر باشند.
مدیرکل راهــداری و حمل ونقــل جاده ای 
استان همدان با اعلام اینکه از ایجاد واحدهای 
پراکنــده در کنار جاده ها جلوگیری می شــود 
چراکــه هرگونه ورود و خروج بــه جاده بدون 
در نظر گرفتن مســائل ایمنی سبب بروز خطر 
می شــود، عنوان کرد: از ســوی دیگر مســائل 
ایجــاد مجتمع های  نیــز در  زیســت محیطی 

بین راهی مدنظر است.
وی بــا اعلام اینکــه 6 مرکــز معاینه فنی 
ســنگین در سطح استان فعال است، بیان کرد: 
خودروها مکلف به داشــتن معاینه فنی هستند 
در غیر این صورت اجازه صدور صورت وضعیت 

به آن ها داده نمی شود.
رودباری با اعلام اینکه 102 دســتگاه تردد 
شمار در سطح استان همدان فعال است، گفت: 
دو دستگاه توزین در سطح استان همدان ایجاد 
و بر اســاس مصوبه انجام شده دو دستگاه دیگر 

نیز نصب می شود.
وی با اشاره به اینکه تمام ناوگان حمل ونقل 
جاده ای کــه بار جابه جا می کننــد باید بارنامه 
داشــته باشــند، بیان کرد: ســازمان به دنبال 
هوشمند سازی بحث حمل ونقل بوده که در این 

راستا اقدامات بسیاری انجام داده است.

بروجرد در انتظار تأمین آب پایدار
»آبسرده« آب رفت!

سپهرغرب،گروهاستانها:درحالی70
ازطريق بروجرد ازآبآشاميدنی درصد
به منتظر مردم که میشــود تأمين چاه
سرانجامرسيدنپروژههایسدسازیاين

شهرستانهستند.
آبســرده یکی از سدهای شهرستان بروجرد 
اســت که عملیات اجرایی آن در بهار سال 87 
آغازشــده و متأســفانه پس از 9 سال تنها 32 
درصد پیشــرفت فیزیکی دارد، سرعت اجرای 
سد آبسرده به عنوان یکی از مهم ترین نیازهای 
شهرســتان بروجرد به نحوی است که می توان 
ادعا کرد این ســد به طور متوســط در هرسال 
کمتر از 4 درصد پیشــرفت فیزیکی داشــته، 
موضوعی که نشــان می دهد با همه اهمیتی که 
این پروژه برای بروجرد دارد اما هنوز به شــکل 

جدی در دستور کار دولت قرار نگرفته است.
ســد آبسرده در زمان کلنگ زنی با این مبنا 
که از نوع خاکی تک قوسی با هسته رسی است 
و ارتفاع ســد از پی 84 متــر، طول تاج 457 و 
عرض تاج 10 متر است عملیات اجرایی اش آغاز 
شد، هدف از اجرای این سد کنترل جریان های 
ســطحی در محدوده طرح، ذخیــره آب برای 
توســعه آبیاری اراضی پایین دســت به وسعت 
8400 هکتــار، تولید انرژی برق آبی به میزان 6 
مگاوات، تنظیم آب کشاورزی به میزان 74.57 

میلیون مترمکعب در سال بود.
تا پیش ازاین سد آبسرده صرفاً پروژه ای برای 
تأمین نیازهای کشــاورزی بود اما رفته رفته با 
خروج طرح ســد »گلرود« از دستور کار وزارت 
نیرو، مقرر شــد از آب موجود در ســد آبسرده 
علاوه بر کشــاورزی، برای آب شــرب مصرفی 

شهرستان بروجرد مدنظر قرار گیرد.
منطقه ای  آب  مدیرعامل شرکت  پیش ازاین 
لرســتان در بازدید از پروژه ســد آبسرده گفته 
بود که تخصیص آب به سد آبسرده کاهش پیدا 

کرده است.
تأمين70درصدآبآشــاميدنی

بروجردیهاازطريقچاه
رضــا میرزایی با بیان اینکــه تخصیص آب 

این سد در ابتدا 65 میلیون مترمکعب در سال 
بوده، اظهار کرد: تخصیص آب ســد آبسرده در 
سال 95 به 26 میلیون و 500 هزار مترمکعب 
کاهــش یافت و در حال حاضر این ســد برای 
تأمیــن آب شــرب بروجرد، روســتاهای آن و 
آبیاری 4200 هکتار از اراضی کشــاورزی اجرا 
می شــود، با این تفاسیر این سؤال پیش می آید 
که علت کاهش تخصیص آب به این سد حیاتی 

در شهرستان بروجرد چه عواملی بوده است.
ساخت ســد در شهرســتان بروجرد ازآنجا 
دارای اهمیت بالایی اســت کــه هم اکنون 70 
درصد آب آشــامیدنی مردم شهرستان بروجرد 
از چاه تأمین می شــود و تنها 30 درصد از آب 
شرب بروجرد از سرچشمه های »گلرود« است.

بــالا بودن امــلاح و کــدورت آب به دلیل 
از  زلزله هــای اخیــر و آســیب دیدگی چاه ها 
یک طرف و مشکلات بحران آب های زیرزمینی 
و تبعات جبران ناپذیر آن برای آینده شهرستان 
بروجرد از طرف دیگر، لزوم تسریع ساخت سد 

در شهرستان بروجرد را دوچندان کرده است.
کاهــش بارندگی هــا در ســال های اخیر و 

مشکل کم بود آب برای کشــاورزان مسئله ای 
است که موجب شده تا ساخت سد، بسیاری از 
معادلات سیاســی، اقتصادی، اجتماعی بروجرد 
را تحت تأثیر خود قرار دهد و از اهمیت بســیار 

بالایی برای مردم برخوردار شود.
پيگيریبــرایافزايشاعتبارات

سد
از طرفی با این ســرعت پیشــرفت فیزیکی 
و نوع تزریــق اعتبارات نمی تــوان متصور بود 
که این ســد بتواند در بــازه زمانی کمتر از 25 
سال افتتاح شــود، موضوعی که این نگرانی را 
به دنبال خواهد داشت که در آینده آیا چاه های 
آب می توانند منابع مطمئن و سالمی برای آب 

شرب مردم بروجرد باشند؟
به واقــع تا آن زمان تبعات زیســت محیطی 
این حجم اســتفاده از آب زیرزمینی برای مردم 
شهرســتان بروجرد تا چه مقدار است و برآورد 

خسارت های آن تا چه میزان خواهد بود؟
در راستای بررسی این موضوع، نماینده مردم 
بروجرد در مجلس شــورای اســلامی با انتقاد از 
کند بودن ســرعت اجرای سدهای شهید محمد 

بروجردی و آبســرده، اظهار کرد: در سال گذشته 
برای ســرعت بخشــیدن به پروژه ای مذکور سه 
جلسه با حضور وزیر وقت نیرو و جلسات متعدد با 

مدیرعامل شرکت آب کشور برگزار شد.
عباس گــودرزی افزود: نتیجه جلســات با 
مســؤولان در سال گذشته این بود که پیمانکار 
سد آبســرده با استفاده از قانون ماده 48 تغییر 
کرد و پروژه پس از مدت ها تعطیلی مجدد فعال 

شد.
وی بــا ابراز تأســف از اینکه در ســال های 
گذشته اعتبار ســد آبسرده را بسیار کم درنظر 
گرفته اند، گفت: امسال به دلیل اینکه در فصل 
اعتبارات آبی کشور با کاهش 40 تا 50 درصدی 
مواجه هستیم درنتیجه اعتبار سد آبسرده رقم 

قابل توجهی نیست.
نماینــده مردم بروجرد در مجلس شــورای 
اسلامی عنوان کرد: در جلسه ای که در سازمان 
برنامه وبودجه داشــتیم با چانه زنی توانســتیم 
اعتبار دو سد شهرســتان بروجرد را 50 درصد 
افزایش دهیم و اعتبار سد آبسرده از 40 میلیارد 

ریال به 60 میلیارد ریال افزایش یافت.
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یکه زارع در حضور لاریجانی 
بودجه درخواستی ایران خودرو را لیست کرد

اقتصادی: گــروه ســپهرغرب،
مديرعامــلايرانخــودرودرحضور
رئيسمجلسشورایاسامیباتأکيد
برفرصتبودنبازديدویازکارخانه
بودجههای از فهرستی ايرانخودرو،
درخواســتیاينشرکترادرآستانه

تصويببودجه97بهویارائهکرد.
هاشــم یکه زارع در آغاز مراسم تولید 
دنا پــلاس توربو و پــژو 207I صندوقدار 
اتوماتیک که با حضور رئیس مجلس، وزیر 
صنعت و اعضای کمیسیون صنایع مجلس 
برگزار شــده با اشاره به اینکه حضور آقای 
لاریجانی در ایران خودرو نه تنها یک بازدید 
بلکــه یک فرصت به شــمار می آید، اظهار 
کرد: بایــد از این فرصت اســتفاده کنیم؛ 
صنعت خودرو امروز نیازمند حمایت است 
و ان شــاءالله مزاحم آقــای لاریجانی برای 
قانون گذاری و مــوارد دیگر جهت حمایت 

از صنعت خودرو خواهیم شد.
وی بــا بیــان اینکــه صنعــت خودرو 
لوکوموتیو صنایع به شــمار می آید، افزود: 
اگر یک میلیون و 500 هزار دستگاه خودرو 
تولیدی در کشــور را وارد می کردیم حدود 
15 میلیارد دلار ارز از کشور خارج می شد. 
این موضوع نشــان می دهد ما باید به این 

صنعت توجه جدی داشته باشیم.
کرد:  اضافه  ایران خــودرو  مدیرعامــل 
مــا خودروســازان نیز متعهد بــه تحویل 
خودروهای باکیفیت و مجهز به فنّاوری روز 
به مصرف کننده هستیم اما باید به این نکته 
نیز توجه کنیــد که 80 درصد یک خودرو 
را قطعات تشــکیل می دهد و در این رابطه 
باید توجه مناســبی به صنعت قطعه سازی 

کشور شود.
یکه زارع خطاب به مهمانان این مراسم، 
گفت: صنعت قطعه ســازی کشــور پیر و 
سال هاست که ســرمایه گذاری مناسبی در 
آن انجام نشده اســت. بازســازی و توسعه 
منابع  نیازمند  قطعه سازی کشــور  صنعت 
است که اگر این منابع به این بخش تزریق 
نشــود در آینده ما شاهد فاجعه در صنعت 

قطعه سازی خواهیم بود.
وی اســتفاده از منابع صندوق توســعه 

ملی را برای حمایت از صنعت قطعه سازی 
کشور پیشــنهاد کرد و افزود: برای خروج 
خودروهای فرسوده نیازمند منابع هستیم. 
مصرف سوخت خودروهای تجاری 1.5 تا 2 
میلیارد تومان است که اگر نصف این منابع 
را در صنایع موتورســازی ســرمایه گذاری 
می کردیم به طور حتم شاهد کاهش مصرف 
سوخت در این خودروها می شدیم. در این 
رابطه پیشنهاد می کنیم تا بودجه لازم برای 
کاهش مصرف سوخت خودروهای تجاری 

اعمال شود.
مدیرعامــل ایران خــودرو همچنین به 
بخش مشــوق های صادراتی نیز اشاره کرد 
و گفت: صنعت خودرو از سال 80 تاکنون 
تقریباً مشــوق ها را با 5 یا 6 ســال تأخیر 
دریافت کرده کــه در این رابطه باید توجه 

جدی از سوی مسؤولان صورت گیرد.
یکه زارع در ادامه به قرارداد ایران خودرو 
و پژو اشــاره و اظهار کــرد: در این قرارداد 
صادرات و داخلی سازی یکی از اولویت های 
اصلی به شــمار می آید اما باید توجه کنید 
که ممکن اســت قراردادهای خوب بسته 
شود اما خوب اجرایی نگردد در این رابطه 
ما پژو را ملزم بــه انتقال فنّاوری کرده ایم. 
در برنامه هایمان واگذاری بازار به خارجی ها 
نیســت و ما به هیچ عنوان بازار را در اختیار 

خارجیان قرار نخواهیم داد.
وی تصریح کرد: خوشــبختانه بر اساس 
مذاکراتی که با پژو انجام شــده قرار اســت 
این شرکت در سایتی که در الجزایر احداث 
خواهد کرد از قطعه سازان ایرانی استفاده 
کند بــه این صورت که اگر قطعه ســازان 
امکان سرمایه گذاری داشــته باشند حتی 
می توانند بــا پژو همکاری کــرده و تولید 

قطعات موردنیاز خودروها را انجام دهند.
ایران خــودرو در خاتمــه  مدیرعامــل 
بودجه  نیازمنــد  پلتفورم  گفت: طراحــی 
است، کره ای ها وقتی می خواهند در حوزه 
پلتفــورم کار کنند به راحتی از تســهیلات 
دودرصــدی بانکی برخوردار می شــوند اما 
ایران خودرو برای طراحی پلتفورم به بالای 
هزار میلیــارد تومان نیاز دارد که به دنبال 

تأمین این بودجه است.

عقب نشینی وزیر نفت از قرارداد با نروژی ها

لزوم استفاده از FLNG برای گازهای فلر
ســپهرغرب،گروهاقتصادی:کمتر
از2ماهپــسازانتقــاداتدقيقو
انرژی، کارشناسان توسط کارشناسی
اخيــراًوزيرنفتســخنازتغييرات
درقراردادتوليــدالانجیبهميان
آوردهاســت.تغييراتیکــهايرادات
قــراردادمذکورراتاحــدودیرفع

میکند.
ســوم آبان ماه ســال جاری خبر انعقاد 
قرارداد فروش گاز مابین شرکت ملی نفت 
 IFLNG ایران و شــرکت ایرانی نــروژی
از پرتال رسمی شــرکت ملی نفت منتشر 
شــد. در پی انتشار خبر انعقاد، این قرارداد 
بررسی و کارشناسی شد و پس از مشاهده 
ایرادات فراوان در این قرارداد و شیوه انعقاد 
آن در همین راستا شــرکت ملی نفت نیز 
در ابتدا با انتشــار جوابیه ای در پاســخ به 
خبرگــزاری منتقد تــلاش در توجیه این 
قرارداد و ایرادات وارده به آن داشت، حال 
امــا کمتر از 2 ماه پس از انتقادات دقیق و 
کارشناسی، وزیر نفت سخن از تغییرات در 
این قرارداد به میان آورده اســت. تغییراتی 
کــه ایرادات قرارداد مذکــور را تا حدودی 

برطرف کرده و جای تقدیر دارد.
در این راستا وزیر نفت از تغییر قرارداد 
فروش گاز به قرارداد حق العمل )دستمزد( 
ســخن به میان آورده ، تغییری که اگرچه 
قابل توجــه و مطلوب اســت امــا نرخ این 
دســتمزد برای مایع سازی بسیار در بهبود 
وضعیــت این قــرارداد مهم اســت و باید 
موردبررسی دقیق کارشناسی قرار گیرد، بر 
این اساس لازم است وزارت نفت در زمینه 
نرخ مایع دســتمزد مایع ســازی قرارداد 

شفاف سازی کند.
باید توجه داشــت که اگرچه این تغییر 
در قرارداد بهبوددهنده و قابل تغییر اســت 
اما ایرادات مهم دیگری نیز در این قرارداد 
وجود دارد که وزارت نفت باید نســبت به 

برطرف کردن آن ها نیز اقدام کند:
1- همان طــور که در ســایر پروژه های 
FLNG در دنیــا از واحــد مایع ســازی 
شناور برای مایع سازی گازهای فلر دریایی 
استفاده می شــود در این قرارداد نیز لازم 
اســت موضوع تحویــل گاز از پالایشــگاه 

هفتم پارس جنوبی بــه گازها فلر دریایی 
تغییــر کند، چراکه در ایــن صورت ضمن 
جلوگیری از هدر رفت این گازها و آلودگی 
محیط زیســت هزینــه حمل ایــن گاز تا 
خشکی و جمع آوری آن نیز کاهش می یابد. 
از طرفی نیز اســتفاده این گازها برای ورود 
به بازار رقابتی ال ان جی توجیه اقتصادی 

بالاتری داشته و رقابت پذیرتر خواهد بود.
2- همان طور که در مطالب قبلی عنوان 
شد قراردادهای فروش گاز طبیعی در زمره 
قراردادهای نفتــی قرار می گیرند که بنا بر 
ماده هفت قانــون وظایف و اختیارات وزیر 
نفت باید شــرایط عمومــی آن به تصویب 
هیئت وزیران برسد. ضمن اینکه با توجه به 
شیوه جدید قرارداد یعنی پرداخت دستمزد 
مایع ســازی و فــروش گاز مایع توســط 
شــرکت نفت در بازارهای بین المللی، لزوم 
تصویب شرایط عمومی قراردادهای فروش 
گاز مایع شــده )LNG( بیشتر شده است. 
مادامی که شرایط عمومی این قراردادها به 
تصویب نرســد هیچ نوع قراردادی در این 

زمینه وجاهت قانونی ندارد.
در  کــه  مســئله ای  مهم تریــن   -3
گاز  منابــع  بــه  مربــوط  بحث هــای 
طبیعی کشــور وجود دارد آن اســت که 
اولویت های وزارت نفت در زمینه مصرف 
مختلــف  زمینه هــای  در  طبیعــی  گاز 
موضوع  این  بنابراین  نیســت،  مشــخص 
و  مقطعی  تصمیم گیری هــای  بــه  منجر 
بدون برنامــه و انعقاد چنین قراردادهایی 
مانند کرســنت و قرارداد فعلی می گردد. 
حال آنکه وزارت نفت باید ابتدا با بررسی 
دقیق کارشناســی در زمینه های مختلف 
مصــرف گاز مانند تزریق بــه میدان های 
نفتی و یا تأمین خوراک پتروشــیمی ها و 
دیگر اولویت های خود را مشخص کرده و 
سپس متناسب با این اولویت ها در زمینه 
مصارف گاز طبیعــی اقدام کند. در حال 
حاضر اولویت کشور پس از تزریق گاز به 
میدان هــای نفتی، تکمیل و اتمام خطوط 
لوله ای مانند پاکســتان و عمان اســت؛ 
درحالی که وزارت نفت بدون اســتراتژی 
مشخص در حال ورود به بازار اشباع شده 

ال.ان.جی است.

از ریل توسعه درون زا خارج نشویم
سپهرغرب،گروهاقتصادی:يکیازمسائلیکه
برجامبهدنبالداشــته،ضرورتنگاهبهدرونو
داشتنچشماندازهایتوسعهدرونزااست.تأکيد
واصراربهوجودواولويتمکانيسمهاوروشهای
فراملیبرایحلورفعمشکاتاقتصادیداخلی،
يکیازمسائلمهمیبودهاستکهمیتوانازآن

بهعنوانعبرتهایتوسعهبرونزايادکرد.
در خصوص توســعه، نگاه های متفــاوت و متعددی 
وجود داشــته که یکی از این نگاه ها بــرون زا و دیگری 
درون زا بوده است. در نگاه برون زا اولویت با سازوکارهایی 
بوده که معادلات و مناســبات جهانی را برای کشورها به 
ارمغان می آورند و در نــگاه درون زا توجه بر مقدورات و 
محذورات داخلی موردتوجه اســت. در ماجرای مذاکرات 
هســته ای و به طورکلی اتفاقاتی که برجام به دنبال خود 
آورد، نگاه به توسعه و پیشــرفت برون زا در اولویت قرار 
گرفــت. موضوعی که بــه دلیل حساســیت خارجی و 
آســیب پذیری های داخلی ســبب شــد تا برجام همان 
خاصیتی را هم که در چارچوب سیاست های رفع تحریم 
می بایست داشته باشــد، نداشت و تبدیل به سندی کم 

خاصیت برای ایران شده است.
نگاه به توســعه و پیشــرفت به عنوان یک امر بیرونی 
شــبیه این اســت که از بنگاه های خیریه انتظار داشته 
باشــیم تا همه امورات اقتصــادی را برطرف کنند بدون 
اینکه ظرفیت های داخلــی موردتوجه قرار گیرد؛ این را 
در مقیــاس یک ملت در نظر بگیریــد. اگرچه در عرصه 
داخلی و در کشورها حس انسان دوستی سبب تشکیل و 
تداوم بنگاه های خیریه می شــود، اما این ماجرا در سطح 
بین المللــی یقیناً اتفاق نمی افتــد. در فضای بین المللی 
کشــورها متناســب با ظرفیت های داخلی و آنچه برای 
عرضه به نظام بین الملل دارند دست به بازیگری می زنند.

نگاه های برون زا به توســعه در سال های اخیر بسیار 
تشــدید شــده چنانکه این نوع نگاه ها از تلاش ها برای 
پیوستن ایران به ســازمان تجارت جهانی به منظور اخذ 
تسهیلات و برخی مزایای اقتصادی ترتیب داده شده بود، 
مجموعــه گفت وگوهایی را بین ســازمان های اقتصادی 
جهانی با ایران در برداشته که البته هرچند زمان بسیاری 
را از ایران گرفته و انرژی فراوانی را مصروف داشــته، اما 
لزوماً به نتیجه ای خوشــایند گفت وگو کنندگان و قائلان 

به این پیوند بین المللی منتهی نشده است. 
درنهایت آنچه مشــاهده می شــود، فضایی است که 
طی آن صرفاً مطالبات سازمان های بین المللی اقتصادی 
نســبت به ایران در جریان اســت و این مسیر هیچ گاه 
به یک اتوبان دوطرفه نرسیده اســت. تفکر جهانی شدن 
به همراه گفت وگوها برای پیوســتن به ســازمان تجارت 
جهانی، گفت وگوهای انتقادی بــا اتحادیه اروپا، کانادا و 
غیره فضایی را در کشور به وجود آورده که گویی دولت ها 
در پرتو این فضا، مســابقه گذاشته اند که جهانی شدن را 
هر چه سریع تر در ایران به جامعه تحمیل کرده و اقتصاد 
ایران را در اقتصاد بین المللی هضم و درهم آمیخته کنند. 
البته همان طور که اشاره شد دررسیدن به این هدف نیز 
به موفقیتی نرســیده اند و دلایل آن نیز مشخص است، 
مشکلاتی که غرب سیاسی با ایران در مسائل منطقه ای 
و بین المللی، تمرکز بر حقوق بشــر، خلع سلاح، کنترل 
تســلیحات و موارد دیگر دارد، ایران را برای کشورهای 
غربی یک هم پیمان غیرقابل اعتمــاد کرده که این عدم 
اطمینان مســئله ســرمایه گذاری را در ایران هم توسط 
سازمان های اقتصادی بین المللی و هم توسط دولت های 
غربی تحت الشــعاع قــرار داده هرچند بســیاری از این 
مسائل ســاخته ذهن غرب برای مهار ایران به عنوان یک 

بازیگر تجدیدنظرطلب در حوزه بین المللی است.
دوگانهحاکميتی-دولتی

درحالی که همــواره حاکمیت در ایران بر تلاش برای 
عدم وابستگی به ســازوکارهای بین المللی به عنوان یک 
اصل اقتصادی اجتناب ناپذیر تأکید داشــته اما دولت ها 
تمایل به حرکتی خلاف جهت آنچه حاکمیت بدان قائل 
بوده، داشــته اند. از منظر حاکمیتی، ایــران یک بازیگر 
تجدیدنظرطلب در نظم سیاســی و اقتصادی بین المللی 
است که ساختارهای باقی مانده از سیستم دوقطبی و در 
اختیار معدودی از کشــورهای غربی را نمی پذیرد و قائل 
به بازنگری در ساختارها، ســازمان ها و نهادهای برجای 
مانده ای اســت که نقش کشــورهای کمتر پیشرفته در 

تدوین آن ها نقش حاشیه ای بوده است. 
در ایــن نــوع نگاه حاکمیتی مســئله وابســتگی به 
اقتصاد و سیاست بین المللی، نه تنها نقطه قوت محسوب 
نمی شــود، بلکه برعکس نقطه ضعف نیــز بوده و مانع از 
رســیدن به اهداف بلندمدت اســت و اگر در تعارض با 
قوانین عالیه شبیه به قانون اساسی نباشد، دست کم هیچ 
پیوندی نیز بین آن ها وجود نــدارد؛ بنابراین حرکت به 
ســمت جهانی شدن و ســاختارهای برجای مانده از نظم 
اقتصادی اقتصاد بازار آزاد و لیبرال کاپیتالیستی متناسب 
با هدف و موضوع شارح و واضع جمهوری اسلامی نبوده 
و نیســت؛ اما درعین حال دولت ها در جمهوری اسلامی 
بخ خصوص طی دو دهه گذشــته فارغ از این نســبت و 
عدم همبستگی شدیداً تمنای وصال با شبکه بین المللی 

سیاست و اقتصاد را داشته و دارند.
جهاندرمسيرملیگرايی

ایــن موضوع در حالــی در ایران و توســط دولت ها 
موردتوجه قرار می گیرد که در نظام بین الملل، کشــورها 
در حال ســوق به ملی گرایی به صورت دومینو هســتند. 
نگاهی به اتفاقات در حال وقوع اروپا، به خصوص آنچه در 
انگلیس رخ می دهد، به همراه آنچه در فرانســه در حال 
رخ دادن است و همچنین آمریکای ترامپ، نشان دهنده 
این اســت که کشورهای توسعه یافته و پیشرفته در حال 
حرکت از سمت تعامل گرایی و رویکردهای همگرایانه به 
سمت حمایت گرایی از تولید و بازار داخلی از یک سو و 
دوری از چندجانبه گرایی در حوزه سیاســی از دیگر سو 
هستند. در زیر به برخی از این موارد اشاره خواهیم کرد.
اتحاديــهاروپا،بهســمتهمگرايیيا

واگرايی؟
اتحادیــه اروپا که تجلی و نماد همگرایی در ســطح 
منطقه ای و بین المللی اســت بیــش از 6 دهه پیش و با 
ابتکار اتحادیه زغال و فولاد اروپا به وجود آمد، موجودی 
که با پیمان ماســتریخت تبدیل به اتحادیه فعلی شد و 
کشــورهای اروپایی را در خود جای داده اســت. اتحادیه 
اروپا بر اســاس اصول اقتصادی از بین بردن تعرفه های 
تجاری، سیاست پول واحد و سایر شاخص های اقتصادی 
به وجود آمده بود و برجسته ترین نماد همگرایی در حوزه 
اقتصادی و سیاســی بین المللی بوده، این اتحادیه نه تنها 
مثال مشــابهی نداشته و ندارد، بلکه به سمبل همگرایی 

نیز مشهور بوده است.

در ســال های اخیر اتفاقاتی در اتحادیه اروپا در حال 
رخ دادن اســت که ایــن اتحادیه را به ســمت واگرایی 
ســوق می دهد. سیاســت های اتحادیه اروپا و طرح های 
ریاضتی که برای کشــورهای کمتر پیشرفته ای شبیه به 
یونان، ایرلند شــمالی و برخی کشورهای دیگر اتحادیه 
در پیش گرفته شــده ســبب گشته تا کشــورهای عضو 
این اتحادیه گمان کنند سیاســت های اتحادیه، ماهیتی 
تبعیض آمیز دارد و مانع از رشــد یکسان کشورهای عضو 

می شود. 
اعتراضات نخســت در یونان آغاز شــد، کشوری که 
طرح هــای دیکته ای اتحادیه در آن ســبب شــده بود تا 
وام های کلان در حوزه تأمین مالی نیز نتواند پوششــی 
بــرای برون رفت از تنگناهای اقتصــادی موجود در این 
کشــور شود و اقتصاد این کشور را با ورشکستگی مواجه 
کرده بود. بعدازآن اســپانیا، ایتالیا، ایرلند شمالی و سایر 
کشورهایی که از سیاست های ریاضتی تحمیلی از ناحیه 
اتحادیــه در رنج بودنــد، بانگ اعتراض ســر دادند و به 
همین واســطه شرایطی را برای اتحادیه به وجود آوردند 
که مسائل مربوط به تحدیدهای اقتصادی را با اعانه های 
مالی جبران کند؛ اما این سیاست ها نیز نتوانست مشکل 
کشــورهای آسیب دیده را حل کند و این کشورها نسبت 
به شــرایط اقتصادی خویش و سایر کشورهای قدرتمند 

عضو اتحادیه اعتراضاتی سر دادند. 

بریتانیا، فرانســه و آلمان که ســه قطــب ثروتمند 
و قدرتمنــد این اتحادیه هســتند ســه متهــم اصلی 
سیاســت های تبعیض آمیزی بودند که کشورهای کمتر 
توسعه یافته در جریان اعتراضات خود نسبت به اتحادیه 
اروپا و سیاســت های مالی و پولی آن به آن ها اعتراضاتی 
را ســر می دادند. در ســوی دیگر این ماجرا جریان های 
تندروی راســت گرا در این سه کشور که شرایط اتحادیه 
را برای خود ســودآور نمی دیدند بانگ جدایی از اتحادیه 
را ســر دادند. به عبارتی شاهد موج معکوس واگرایی در 

اتحادیه اروپا بوده ایم.
ابتدا استقلال از اتحادیه اروپا توسط کشورهای کمتر 
قدرتمند شبیه یونان سر داده  شد. به گونه ای که یونانی ها 
در جریان انتخابات پیش، نخست وزیری را برگزیدند که 
سیاســت های ضد اتحادیه و استقلال گرایانه داشت، اما 
بااین حال بعد از به دست گرفتن قدرت و با اعطای برخی 
از تسهیلات توســط اتحادیه اروپا سیاســت های یونان 

مجدداً در ریل همگرایی با اتحادیه اروپا قرار گرفت.
بعدازاین شــاهد مــوج معکــوس واگرایــی بودیم، 
به گونه ای که این بار کشــورهای توســعه یافته اتحادیه 
یعنی انگلیس، فرانســه و آلمان ابتدا در ابعاد اجتماعی 
قائل بــه جدایــی از اتحادیه بودند و ســپس در حوزه 
سیاســی و در سطح نخبگان سیاسی وارد این فاز شدند، 
مسئله ای که در شرایط فعلی می توان آن را مشاهده کرد. 
انگلیس و فرانسه از موج های اجتماعی جدایی از اتحادیه 
اروپا خارج شــده و وارد موج سیاسی شدند که نمود آن 
را در انگلیــس با برگزیت و در فرانســه )همان گونه که 
در کشــمکش های انتخاباتی و سیاسی انتخابات ریاست 
جمهوری مشــاهده شد( با فرگزیت مشاهده کردیم، این 
موضوع در انگلیس به نتیجه رســید و برگزیت اینک در 
حال اجراست، اما در فرانســه با موفقیت منتهی نشد و 
فرگزیت به شکست انجامید، دست کم با شکست مارین 

لوپن به شکست گرائیده است. 
در آلمان نیز این فضا در قاموس اعتراضات اجتماعی 
که موسوم به راســت گرایان افراطی است، مشاهده شد، 
موضوعی که هنوز وارد موج سیاسی نشده است؛ بنابراین 
همان طور که مشاهده می شود در اتحادیه اروپا به عنوان 
ســمبل همگرایی در سطح منطقه ای و شاید متسامحانه 
در ســطح بین المللی، شاهد شکل گیری امواج اجتماعی 
و سیاســی واگرایــی و تلاش بــرای رســیدن به مدل 
ملی گرایانه توسعه در ابعاد متفاوت آن بوده ایم. موضوعی 
که نشان دهنده این است که جهان و به خصوص اتحادیه 
اروپا به عنوان ســمبل همگرایی از جهانی شدن اقتصاد و 
بــازار آزاد در حوزه تولید، توزیع ثــروت و کالا در حال 
حرکت به سمت ملی گرایی در ابعاد متعصبانه آن است.
برگزيــتوبانگانگليسبرایجدايیاز

اتحاديهاروپا
خــروج بریتانیــا از اتحادیه اروپا که بــا نام برگزیت 
)Brexit( نام نهاده شــده به جریانی گفته می شود که 
پس از همه پرســی 23 ژوئن سال 2016 که در بریتانیا 
انجام شــد بیش از 17 میلیون نفر بــر عدم حضور این 
کشور در اتحادیه اروپا اصرار داشتند. این همه پرسی در 
حالی به نفع طرفــداران جدایی از اتحادیه اروپا به پایان 
رســید که مخالفان این جریــان، 16 میلیون رأی را در 
ســبد خود گذاشته بودند، اما بااین حال جنبش خروج از 
اتحادیه اروپا به نتیجه مثبت رسید و بدین ترتیب بنا شد 
که تا حداکثــر 31 مارس 2019 میلادی این جدایی به 
سرانجام رسیده باشد. )آغاز رسمی خروج از اتحادیه 29 

مارس عنوان شده است.(
این جنبش که به ملی گرایی جدید یا نئوناسیونالیسم 
مشــهور اســت عده ای از تحلیلگران را بر آن داشته که 
دوران همگرایی و جهانی شــدن به ســر آمده و کشورها 
به دنبال دست یافتن به منزلت ملی و جایگاه انحصاری 
برای خود هســتند. برگزیت نشــان دهنده این است که 
ســاختارهای منتهی به نظام اقتصادی بین المللی که در 
آن کشورهای وابســته به مکانیسم های بین المللی برای 
هدایت اقتصاد ملی خویش هســتند، کارایی خود را در 
کشورهایی که ریشه و منبع اقتصاد بین المللی بوده اند، از 
دست داده اند و بیم این را در اتحادیه اروپا به وجود آورده 
که کشــورهایی ازجمله آلمان، فرانسه، اسپانیا و دیگران 

نیز از این اتحادیه خارج شده و بانگ جدایی سر دهند. 

هرچند اقدام به همه پرسی و متعاقب آن آغاز فرآیند 
رســمی خروج از اتحادیه اروپا سبب شده که بسیاری از 
کشــورهایی که پیمان وحدت بــا انگلیس دارند ازجمله 
ایرلند شــمالی، اســکاتلند، ولز و جبل الطــارق خواهان 
جدایی از بریتانیــا و الحاق به اتحادیه اروپا شــوند، اما 
آنچه در ابتدای امر مهم است اینکه انگلیسی ها سازوکار 
تحمیل سیاســت های اقتصادی و مشی سیاسی اتحادیه 
اروپا به عنوان مرجع اقتصادی خود را قبول نداشــته و به 
دنبال رســیدن به یک ملی گرایی هســتند. کار به جایی 
رســید که مجله معروف اکونومیست در تیتر خود بیان 

کرد »یک شکاف فجیع« اتفاق افتاده است.
فرگزيتوخروجفرانسهازاتحاديهاروپا

]1[. ماریــن لوپن، نامزد انتخابات ریاســت جمهوری 
فرانسه می گفت در صورت پیروزی در انتخابات، در مورد 
خروج فرانسه از اتحادیۀ اروپا همه پرسی برگزار می کند. 
لوپن، رهبر حزب راست گرای جبهه ملی فرانسه، در یک 
سخنرانی انتخاباتی گفت سؤال این نیست که آیا فرانسه 
از اتحادیه اروپا خارج می شــود یا خیر، بلکه ســؤال این 
اســت که این کار را »چه زمانی و تحت چه شــرایطی« 

انجام می دهد. 
نامزد انتخابات ریاســت جمهوری فرانسه، یورو )پول 
واحد اروپا( را مرده ای متحــرک خوانده بود و افزود اگر 
رئیس جمهور شود به دنبال برگزاری همه پرسی فرگزیت 

)خروج فرانسه از اتحادیۀ اروپا(، »تمام توافقات اروپایی« 
را مــورد بازبینی و تجدیدنظر قــرار خواهد داد. لوپن با 
اشاره به همه پرســی برگزیت )خروج بریتانیا از اتحادیۀ 
اروپا( گفته بود »در این مســیر )خروج از اتحادیۀ اروپا(، 
ما نخستین کشوری نیستیم که این کار را انجام می دهد 

و آخرین کشور نیز نخواهیم بود.« ]2[ 
یکی از افرادی که شدیداً از برگزیت و خروج انگلیس 
از اتحادیه اظهار مسرت کرد »مارین لوپن« نامزد پیشین 
انتخابات ریاســت جمهوری فرانســه بود که در رقابت 
از امانوئل مکرون شکســت خــورد. وی که زمام جریان 
راست گرای افراطی را در دست داشت، به دنبال استقلال 
و جدایی از اتحادیه اروپا بوده اســت. لوپن که مشهور به 
ترامپ فرانسه نیز شــده بود، تلاش داشت سیاست های 
افراطی ملی گرایانه ای را پیش کشــد. مارین لوپن، رهبر 
حزب راســت گرای افراطی و البته ضد اسلام جبهه ملی 
فرانســه در واکنش به برگزیت بیان داشته بود »این یک 
پیروزی برای آزادی اســت. همان طور که سال ها تقاضا 
داشتم اکنون لازم است که همین همه پرسی در فرانسه 

و دیگر کشورهای اتحادیه اروپا برگزار شود.« 
بدیــن ترتیب همیــن فرآینــد با کشــمکش ها در 
فرانسه بر ســر انتخابات در این کشور آغاز شد. هرچند 
فرانسوی های قائل به ماندن در اتحادیه اروپا هجمه های 
فراوانــی را علیه وی به راه انداختنــد و وی را متهم به 
فساد مالی و غیره کردند اما وی پیش قراول جریانی شد 
که هدف خود را خروج از اتحادیه اروپا برشمرد و معتقد 
بــود که این فرآیند فعلی نه تنها انتفاع فرانســه را در بر 
نداشــته بلکه سبب شده که فرانســه در جریان اتحادیه 

اروپا پاسوز شود. 
)فرگزیــت نــام جریانی بود که دو تــن از نامزدهای 
انتخابات ریاســت جمهوری فرانســه که در آوریل سال 
2017 برگزار شد به عنوان شعار انتخاباتی خود برگزیدند. 
مارین لوپن و فرانســوا اســولینو، دو تــن از نامزدهای 
انتخابات ریاســت جمهوری فرانسه، خواهان خروج این 

کشور از اتحادیه اروپا )فرگزیت( بودند(
اشاره به اینکه آخرین کشوری نیستیم که از اتحادیه 
جــدا خواهد شــد، برای مقامــات اروپایی کــه قائل به 
برجســته بودن نقش اتحادیه بودند، بسیار هزینه زا بود 
و آن ها از این موضوع بیم داشــتند و دارند که نکند این 
موضوع در کشــورهای دیگر نیز اتفــاق بیفتد. به تعبیر 
مارین لوپن یورو تبدیل به یک مرده متحرک شده اســت 
و مقامات اتحادیه گریزی نیز از مواجهه با شرایط وخیم 
پیش روی اتحادیه به عنــوان نماد همگرایی منطقه ای و 
ســمبل نهادی که تجردوادیدت ساختاری را در دستور 

کار خود قرار داده بود، ندارند. 
ســخنان والتر اشــتاین مایر رئیس جمهور آلمان که 
گفته بود این نتایج غمبار اســت و ایــن روز را به عنوان 
روز غمبــار اتحادیــه و انگلیس هر دو برشــمرده بود و 
سخنان مارتین شولتس رئیس پارلمان اتحادیه اروپا که 
بیان داشته بود که خروج انگلیس سبب خروج احتمالی 
کشــورهای دیگر نخواهد شــد، به هیچ وجــه تمنای به 
استقلال رسیدن را در کشــورهای عضو اتحادیه از بین 
نبرده و فرانســه نمودی از این تمنای به سمت استقلال 
و قرار نگرفتن ذیل تجروادیدت و دستورات اتحادیه اروپا 
و سوق به ســمت ملی گرایی بود، موضوعی که مشخص 
نیست دوباره چه زمانی تبدیل به خبر یکی از رسانه های 

اروپایی و فرانسوی  شود.
رفتارهــایچکونوایدوبارهواگرايیاز

اتحاديهاروپا
در همین ماجرای بیانیــه دونالد ترامپ در خصوص 
قدس که طی روزهای اخیر منتشــر شــد و جنجالی را 
در ســطح بین المللی به وجــود آورد، یک مورد دیگر از 
نا همنوایی بین ســران اتحادیه اروپا به وجود آمد و آن 
ســخنان »میلوش زمان« رئیس جمهور جمهوری چک 
بود. زِمان از رویکرد کشــورهای اروپایی در برابر موضع 
»دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریــکا در زمینه انتقال 
پایتخت این کشور در اسرائیل از تل آویو به قدس انتقاد 
کرد؛ و با ترسو خطاب کردن کشورهای اروپایی گفت که 
اروپایی ها با چنین اقداماتی زمینه عملکرد افراط گرایان 
را فراهم می کنند. این سیاســتمدار 73 ســاله در حالی 
چنین موضع گیری داشــت کــه پیش ازایــن از انتقال 

سفارت کشــورش در اســرائیل به قدس حمایت کرده 
بود. موضوعی که ســبب برآشفتن مقامات اتحادیه اروپا 
ازجملــه فدریکا موگرینی شــده بود که تلاش کرد رفتار 
زِمــان را تصحیح کرده و چنیــن مخابره کند که صدای 
واحدی از اتحادیه به گوش می رســد. بااین حال جنجال 
مواضــع رئیس جمهور چک یک بار دیگر سیاســت های 

واگرایانه در اروپا را برجسته کرد.
چکوواگرايیازمواضعاروپايی

سیاست های پراگ در خصوص موضوع قدس، یک بار 
دیگر مســئله واگرایی در اروپا را یادآوری کرده و سبب 
شــد تا نگاه به این اتحادیه به مثابه یک موجودیت واحد 
وجود نداشــته باشــد. در این خصوص فدریکا موگرینی 
مسؤول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا در این خصوص 
گفتــه که برخلاف اعــلام روز پنجشــنبه میلوش زمان 
رئیس جمهوری چک برای جابجایی سفارت آن کشور در 
سرزمین های اشغالی، لوبومیر زائورالکِ، وزیر خارجه این 
کشور اروپایی به من قول داد که برخلاف اظهارات زِمان، 
این سفارتخانه همچنان در تل آویو باقی می ماند. تصمیم 
جدیــد دولت جمهوری چک نشــان می دهد که موضع 
آن ها به هیچ وجه با موضع آمریکایی ها همســو نیست و 
آن ها از سیاست های کلی اتحادیه اروپا تبعیت می کنند.

ســخنان زِمان، وزارت امور خارجه چــک و فدریکا 
موگرینی در حالی مطرح می شــود که دو سیاست کاملًا 
متناقض باهم پیگیری می شود یکی سیاست رئیس جمهور 
چک و دیگری اتحادیه اروپا و وزارت خارجه چک که بر 
ماندن سفارت چک در تل آویو تأکید داشته اند، بااین حال 
این موضوعی نیســت کــه در اینجا موردتوجه اســت، 
به عبارت دیگر موضوع این نیســت آیا ســفارت چک به 
قدس منتقل می شــود یا خیر، موضوع ظرفیت واگرایی 
اســت که در اتحادیه اروپا به وجود آمده است. انگلیس، 
فرانســه، چک، یونان و دیگر کشــورهای اروپایی به نظر 
می رســد اتحادیه اروپا را به عنوان یک موجود یکپارچه و 
واحد به رسمیت نشــناخته اند یا دست کم هنوز منافاتی 
بین منافــع اصولی آن هــا و مواضع اتحادیــه به وجود 

نیامده است تا دست به انتخاب بزنند.
این هــا نتایج میل به واگرایــی در اتحادیه اروپا بوده، 
اگرچــه اتحادیه اروپا در موضوع برجام سیاســتی هم نوا 
بــا آمریکا را پیگیری نکرده و در این خصوص سیاســت 
عقلانی را پیش کشیده ، اما میل اتحادیه اروپا به واگرایی 
ســبب شده اســت تا این اتحادیه مسیر روشــنی را در 

خصوص همگرایی پیش روی نداشته باشد.
نتيجهکام

به نظر می رســد میــل به واگرایی یــا ملی گرایی در 
کشورهای مختلف رو به فزونی است. کنار هم قرار دادن 
بســیاری از وقایعی که در عرصه بین المللی ترتیب داده 
شــده و به وجود آمده، نشــان دهنده این است که امواج 
ملی گرایی خصوصاً در مســائل اقتصادی و سیاســی در 
حال تشدید است. حال در این فضا سخن گفتن از التزام 
به پیوستن به ســازوکارهای جهانی به عنوان پیش شرط 
توســعه یافتگی چندان عقلانــی نمی نمایاند. درحالی که 
نهضت اجتماعی-سیاســی بین المللــی در حال حرکت 
به ســمت ملی گرایی های افراطی و جدایی از مکانیســم 
و ســاختار تجارت جهانی اســت که در ایران نیز برخی 
از افکار و نهادهای وابســته به سیســتم فکر نئولیبرالی 
کینزی در حال حرکت شــتابان اقتصــاد و متعاقب آن 
سایر ساختارهای کشــور به سمت جهانی شدن و الحاق 
به سیستم اقتصادی برجای مانده از برتوون وودز هستند. 
موضوعــی کــه می تــوان نمــود آن را در مباحث و 
گفت وگوهــای انتقادی دولت هاشــمی رفســنجانی با 
اتحادیه اروپا از یک ســو و گرایش به ســمت پرسش و 
پاسخ ها با سازمان تجارت جهانی به عنوان مرجع اقتصادی 
برجای مانده از مکانیســم لیبرال سرمایه داری سابق در 
عرصه بین المللی از دیگر سو و در تمام دولت های بعد از 

دهه هفتاد هجری شمسی مشاهده کرد. 
پیچیدن نســخه جهانی برای اقتصاد ایران به همراه 
پیچیــدن پیوســت های فرهنگــی با ســازوکار اقتصاد 
بین المللی است، مقوله ای که نتایج آن را در کشورهایی 
شــبیه به آمریکای لاتین به خوبی می توان مشاهده کرد؛ 
اما بااین حال نیز اقتصاد جهانی در حال ترک برداشــتن 
است. نگاهی به اتفاقاتی که در اروپا به خصوص در جریان 
یکی دو ســال اخیر در حال رخ دادن است، نشان دهنده 
این است که کشورها از سیســتم و سازوکار بین المللی 
اقتصاد لیبرالی بــا تجروادیدت بین المللــی بازار آزاد و 
حذف تعرفه هــا، در حال حرکت به ســمت ملی گرایی 
افراطی در کشورهایی شبیه به انگلیس )در قالب خروج 
از اتحادیه اروپا؛ موســوم به برگزیت( و آنچه در فرانسه 
ممکــن بود به مرحله ظهور برســد )در قالب رقابت های 
انتخاباتی راســت گرایان افراطی به رهبری مارین لوپن؛ 

موسوم به فرگزیت یا خروج از اتحادیه اروپا( هستند. 
این روند اگرچه منتهی به شکست ملی گرایان افراطی 
در فرانســه نیز شــد و حتی اگر منجر به ســاز جدایی 
اقمار بریتانیا ازجمله ایرلند شــمالی، ولز، اسکاتلند و... از 
انگلیــس و تقلا برای پیوند و الحاق مجدد به اتحادیه نیز 
شــود، چیزی از ناکامی سازوکار اتحادیه در جلوگیری از 
واگرایی کشــورها و تلاش برای تجویز سیستم اقتصادی  
که با اتحادیه زغال و فولاد پی ریزی شده بود کم نخواهد 
کــرد؛ بنابراین در فضایی کــه اتحادیه اروپــا به عنوان 
مرجع سیاست های دســتوری و تجویزی برای اعضایش 
در معرض شــدیدترین مــوج ملی گرایی قــرار گرفته، 
ایــن موضوع که ایران به ســمت جهانی شــدن؛ )همان 
دســتورالعمل شکست خورده از منظر قائلان به این مدل 
اقتصادی(، در حال حرکت اســت، نشان دهنده این است 
که درک مناسبی از ســازوکارهای اقتصاد بین المللی در 

ایران وجود ندارد.
یکی از دستاوردهای برجام برای اقتصاد کشور همین 
بود که این نگاه به توسعه برون زا را در محک آزمون قرار 
داد. موضوعی که می توان آن را در تجربیات وابســتگی 
اقتصــادی و ناکامــی در برآورده کــردن نیازهای اولیه 
اقتصــادی بانک ها در عرصه بین المللی، آن را مشــاهده 
کرد. ســخنان علــی لاریجانی رئیس مجلس شــورای 
اسلامی در دیدار بوریس جانسون که بیان داشت برجام 
حتی نتوانســته مشکل بانکی ســفارت ایران در لندن را 
برطرف کند، یکی از محک های بســیار مهم در خصوص 
همین ناکامی چشــم دوختن به مدل اقتصادی توســعه 

برون زا بوده است.
[1] http://www.yjc.ir/fa/news/6030953
[2] http://www.presstv.ir/
DetailFr/2017512872/03/03//Marine-Le-Pen-
vows-to-hold-referendum-on-leaving-EU-if-
elected
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روابط عمومي شرکت توزيع نيروي برق استان همدان  بیایید فرزندان را با فرهنگ صرفه جویي و پرهیز از اسراف آشنا سازیم، آینده فرزندانمان در گرو آموزش هایي است که به آنها مي دهیم.

در اختتامیه فوتبال محلات صورت گرفت؛

تیم اتحاد جوان شاهد قهرمان مسابقات فوتبال محلات شد
-محمدرضا ورزشــی گروه ســپهرغرب،
بهرامیصفت:اختتاميهفوتبالمحاتسازمان
برگزاری با همدان شهرداری ورزشی فرهنگی
اتحادجوانشاهد ديدارفينالوقهرمانیتيم

برگزارشد.
به گــزارش ســپهرغرب؛ دیدار فینــال فوتبال 
بین دو تیم اتحاد جوان شــاهد و شهدای چهرقان 
برگزار شــد که در نهایت تیم اتحاد جوان شاهد به 
سرمربیگری جابر یونســی در یک دیدار حساس و 
بســیار زیبا موفق شد با نتیجه سه بر دو پیروز شود 
و مقــام قهرمانی این دوره از مســابقات محلات را 

نماید. کسب 
در این دیــدار ابتدا تورج کریمی مهاجم زهردار 
تیم فوتبــال اتحاد جــوان در یک ارســال زیبا با 
تیزهوشــی گل اول تیــم خود را به ثمر رســاند و 
دقایقــی دیگــر ســعید زهــدی گل دوم را وارد 
دروازه شــهدای چهرقــان کرد و ایــن در حالی به 
نظر می رســید، نیمه اول با همــان نتیجه به پایان 
برسد که شهدای چهرقان موفق شد یکی از دو گل 
خــورده را جبران کند، تا با امیــدواری به رختکن 

بروند.
با آغاز نیمه دوم تیم فوتبال شــهدای چهرقان که 
قهرمانی را ازدســت رفته می دید رو به بازی هجومی 
آورد و درنهایت موفق شــد گل تساوی را وارد دروازه 
اتحاد جوان کند بعدازاین گل تیم اتحاد جوان دوباره 

بازی را به دســت گرفته و باز هم تورج کریمی آقای 
گل مســابقات فوتبال محلات موفق شــد گل سوم و 
تیــر خلاص را وارد دروازه حریف کنــد تا این دیدار 
درنهایت با نتیجه سه بر دو به سود تیم فوتبال اتحاد 
جوان شــاهد به پایان برســد و این تیم قهرمان این 

مسابقات شود.
تیــم اتحاد جوان در این دور از مســابقات عنوان 
بهترین خط حمله و خط دفاع را به دســت آورد که 
رامین مرادوند یکی از دفاع های مســتحکم این تیم 
بود که نقش پررنگی در موفقیت های اتحاد جوان در 

خط دفاع داشت.
حمید رستمی، علی ملکی، میلاد پیرایش، علیرضا 
بیات، امید شــفیعی، ابوالفضل مــرادی، محمد حداد 
همدانی، محمد ورمزیار، ســید حســن مرادی، علی 
تــرک، میثم ترک، حســین میرزایی، ســید مهدی 
یونسی، حامد شادروان، رامین مرادوند، میثم ملکی، 
تورج کریمی، عرفان اســدی، محمود الماسی، مجید 
شیری، محمد رزجی و سید جابر یونسی جزء لیست 
23 نفر تیم اتحاد جوان شــاهد در مســابقات فوتبال 

محلات بودند.
پس از اتمام این مسابقه مراسم اختتامیه و اهدای 
کاپ به تیم ها با حضور مســئولان ســازمان فرهنگی 
ورزشی شــهرداری همدان، اعضای شــورای شهر و 
شــهردار همدان، مدیرکل و معــاون اداره کل ورزش 

و سایر مسئولان برگزار شد.

امیرحسین اسکندریان مدیرعامل سازمان فرهنگی 
ورزشی شــهرداری همدان در این مراسم با اشاره به 
ورزش محلات، گفت: امســال 70 تیم در رده ســنی 
بزرگ ســالان و 70 تیم در رده های پایه فوتبال، 30 
تیــم در والیبال محلات و بیش از 20 تیم در هندبال 

همدان و برگزاری کشتی محلات را داشتیم.
وی افــزود: بیش از ســه هزار نفــر از نوجوانان و 
جوانان محلات شهر همدان امسال در ورزش محلات 
فعالیت کردند و مســابقات فوتبال محلات بیش از 6 
ماه به طور گســترده برگزار شد که جا دارد از کمیته 
فوتبال محلات تشــکر می کنم که هــدف اصلی در 
ورزش محــلات دوری از معضلات اجتماعی، پرکردن 
اوقات فراغت و ترویج فرهنگ ورزش بین نوجوانان و 

جوانان است.
رضوان سلماســی رئیس کمیســیون فرهنگی و 
اجتماعی شــورای شــهر همدان نیز در این مراســم 
بیان کرد: به تمامی مسئولان و دست اندرکاران ورزش 
محــلات، مربیان و بازیکنان یک خســته نباشــید و 
خدا قوت می گویم کــه زحمات زیادی در این عرصه 

کشیدند.
سلماســی عنوان کرد: ورزش محلات در شــورای 
چهارم پایه گذاری شــد و خوشبختانه در حال حاضر 
جایگاه خوبی پیداکــرده و باید این نوید را بدهم که 
رویکرد شــورای پنجم نیز در خصوص ورزش محلات 
کاملًا حمایتــی خواهد بود تا بتوانیــم در یک دوره 

چهارساله شاهد گسترش ورزش محلات باشیم.
عباس صوفی شــهرداری همدان نیــز در ادامه با 
نوید به ورزشــکاران محلات، گفت: اعضای شــورای 

پنجم نسبت به دوستان دیگر اشتیاق فراوانی در این 
زمینه دارند و به دنبال همگانی کردن و توسعه ورزش 

می باشند.

وی خاطرنشــان کــرد: قطعاً این نگاه به توســعه 
بیشــتر ورزش محلات در سطح شهر همدان، کمک 

بسیاری خواهد کرد.

بار همگانی کردن ورزش تنها به دوش هیئت ورزش های همگانی استان همدان
سایر دستگاه های دولتی و غیردولتی تأکید رهبر انقلاب در همگانی کردن ورزش را جدی بگیرند

-محمدرضا ورزشــی گروه ســپهرغرب،
از جامعه در ورزش بهرامیصفت:گســترش
اهميتبســياربالايیبرخــورداربودهونبايد
بارهمگانیکــردنورزشتنهابهدوشهيئت
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موضوعراجدیگرفتهوپایکارباشند.
ورزش همگانی همواره یکی از تأکیدات مهم رهبر 
معظم انقلاب اســلامی به مسئولان نظام بوده که این 
موضوع، نشــان از اهمیت همگانی کــردن ورزش در 
بین آحاد مختلف جامعــه دارد اما در حال حاضر بار 
همگانی کردن ورزش، تنها به دوش هیئت ورزش های 
همگانی بوده و سایر دستگاه ها در این زمینه فعالیت 
چندانی انجام نمی دهند. در استان همدان نیز هیئت 
ورزش های همگانی فعالیت بســیار چشمگیری دارد، 
اما سایر دســتگاه ها مانند شرکت توزیع برق، شرکت 
آب و فاضلاب، شرکت گاز، شرکت سیاحتی توریستی 
علیصدر و دهکده گنج نامه همدان که پتانســیل مالی 
خوبــی دارند، در زمینه همگانی کــردن ورزش اقدام 

خاصی را انجام نمی دهند.
کــه  اســت  امــوری  از  یکــی  ورزش  امــروزه 
به عناوین مختلف در جهان مطرح شــده و گروه زیادی 
به اشکال گوناگون با آن سروکار دارند. برخی از مردم، 
ورزشــکار حرفه ای و گروهی ورزشــکار غیرحرفه ای، 
گروهــی طرفــدار و علاقه منــد بــه ورزش و دیدن 
برنامه ها، مسابقات و نمایش های ورزشی بوده وعده ای 

نیز از راه ورزش امور زندگی خویش را می گذرانند.
وزارتخانه ها و ادارات ورزشی فراوانی تأسیس شده 
که مخارج زیادی صرف ورزش، ساختن استادیوم ها، 
مجتمع هــا، باشــگاه های ورزشــی، تهیه وســایل و 
لباس های ورزشــی و یا تماشای مســابقات ورزشی 
می شــود. بخش هــای قابل توجهــی از برنامه هــای 
تلویزیون، رادیو، مجلات و ســایر رسانه های گروهی، 
بــه ورزش و اخبار ورزشــی اختصاص دارد و خلاصه 
ورزش یکی از اموری اســت کــه در جهان به صورت 
جدی مطرح بــوده و از جهات مختلف دارای اهمیت 
می باشد، یکی از مشکلات جامعه بشری، مسئله عدم 

تحرک کافی و ماشینی شدن زندگی ها است.
ورزش و فعالیت فیزیکی در سلامت روان نیز مؤثر 
اســت. مطالعات نشــان می دهد که موارد افسردگی، 
اضطــراب و... در اثــر فعالیت فیزیکــی، بهبودیافته 
اســت که ورزش به عنــوان یک عامــل حمایتی در 
درمان بیماری روانی پذیرفته شــده اســت. ورزش و 
فعالیت جســمانی بــه همراه رژیم غذایی مناســب، 
عدم اســتعمال مشــروبات الکلی، دخانیات و انجام 
مراقبت هــای دوره ای، در پیشــگیری از بیماری هــا 
و رســیدن به بالاترین ســطح ســلامتی و همچنین 
بازدهی اقتصادی و اجتماعی نقش دارند. ورزش های 
ســبک مانند پیاده روی، باعث مصرف انرژی شــده و 
سهم بسیار مهمی در کنترل وزن و کاهش چربی در 
بدن دارد. همچنین فعالیت فیزیکی سبک و منظم از 
طریق تقویت کارکردهای ایمنی، باعث افزایش سطح 
فعالیت سیســتم ایمنی بدن شده و در پیشگیری از 

سرطان مؤثر می باشد.
بدون تردید ورزش، یکی از مسائل و موضوعات با 
اهمیت هر جامعه به شمار می آید و تعداد بی شماری 
از افراد، به انواع ورزش علاقه مند هســتند و بخشی از 
وقــت خود را به آن اختصــاص می دهند. دین مبین 
اسلام به ورزش و همچنین ورزشکار، به دیده احترام 
می نگرد؛ زیرا ورزش می تواند آدمی را در رســیدن به 
کمال انســانی یاری رساند و اسلام نیز هر عملی را که 
به آدمی در رســیدن به کمال کمــک می کند، ارج 

می نهد و آن را مطلوب می داند.
اهمیت توجه به ورزش و تلاش بر توســعه آن در 
میان همه اقشار جامعه، به دلیل آثار سودمندی است 
کــه از این کار به دســت می آید؛ چــون ورزش مایه 
پرهیز از بیکاری، مبارزه با کســالت و تنبلی، افزایش 
توانایی های جســمی و روحی، شــجاعت، ســلامت 

جســمانی و فکری که وســیله ای برای جمع گرایی و 
اجتماعی شدن است. آثار فردی ورزش، بر جنبه های 
گوناگون فرد اثر می گذارد. حرکات ورزشــی، از یکسو 
قدرت و توانایی جسمانی ورزشکار را افزایش می دهد 
و از سوی دیگر، باعث ســلامت بدن انسان می شود؛ 
نعمتــی که به تعبیر امام علی علیه الســلام از زیادی 
مال بهتر اســت. ورزش همچنین به تعادل جســم و 
جــان آدمی می انجامد. با ورزش، انســان از روحی با 
نشاط برخوردار می شود و روح با نشاط، بدن را سرشار 
از طراوت و شادابی می سازد، البته بدن سالم هم روح 
و جان را در رسیدن به مدارج کمال، یاری می رساند.

آثــار روانی ورزش، همان طور که بر جســم آدمی 
تأثیر می گذارد، بر روح و روان او هم اثر بخشی بالایی 
دارد. یکــی از نتایج مفید ورزش بر روی شــخصیت 
افراد، افزایش اعتمادبه نفس است. ورزشکاران موفق، 
خودساخته بوده و در برابر مشکلات، مقاوم تر هستند. 
از دیگــر نتایج روانــی ورزش، افزایش شورونشــاط 
ورزشــکار و امید به آینده او می باشد. آدمی، با ورزش 
کمتر به دام وسوســه و گنــاه می افتد، به عادت های 
زشــت، مثل اعتیاد دچار نمی شود. از دیگر آثار روانی 
ورزش، ویژگی ضد خمودگی و افســردگی آن است. 
ورزش، انسان را سرزنده ساخته و در برابر دل مردگی 
بیمه می کند. انســان، موجودی اســت که فردگرایی 
و انزواطلبی، با ذات او در تضاد اســت. برای رسیدن 
به ایــن روح جمعی و همبســتگی عمومی، راه های 
مختلفــی وجود دارد. یکی از این راه ها، ورزش کردن 

است.
در ورزش های گروهی، بدون هماهنگی و دوری از 
خودخواهی، نمی توان به موفقیت رســید و این خود 
باعث تقویت روح جمع خواهی افراد می شود. ورزش، 
موجب گســترش روابط گروهــی وهمچنین، حس 
یکرنگی و همگرایی در افراد می گردد. برای تیم شدن 
و تشــکیل گروه منسجم ورزشی، باید از خود گذشت 

و »من« ها را به »ما« تبدیل کرد.
رهبر معظم انقلاب نیز در مســئله ورزش همگانی 
می فرمایند: "یک بخش از مســئله ی تأمین سلامت، 
مســئله ورزش همگانی اســت که بنده بارها توصیه 
کرده ام باز هم توصیــه می کنم، ورزش همگانی برای 
همه لازم است. نشاط، سلامت، آمادگی، حوصله کار، 
در سایه ورزش عمومی و همگانی برای جامعه تأمین 

می شود."
رشد جامعه به طبع درگرو گسترش ورزش در بین 
آحاد مختلف مردم است که باید شرایط ورزش برای 
تمام سنین فراهم شود و شعار فدراسیون ورزش های 

همگانی » ورزش برای همه« می باشد.
اما ســؤالی کــه مطرح می شــود این اســت، آیا 
فدراســیون ورزش هــای همگانــی و بــه طبع آن 
هیئت های ورزشــی در اســتان ها توان این را دارند 
که ورزش را در ســطح بسیار وسیع جامعه، گسترش 
دهند؟ همچنین وظیفه سایر دستگاه ها در این زمینه 

چیست؟
نخستین سازمانی که می تواند در امر فرهنگ سازی 
ورزش در جامعــه تأثیرگذار باشــد آموزش و پروش 
اســت که می تواند فرهنــگ ورزش را از کودکی در 
جامعه گسترش دهد، همچنین صداوسیما نیز در این 
زمینه نقش مهمی دارد، به طورقطع بودجه و امکانات 
هیئت های ورزشی همگانی در استان ها جوابگوی این 

سطح از ورزش نخواهد بود.
فعال ترین هیئت ورزشی در استان  همدان، هیئت 
ورزش های همگانی است که همواره در ارزشیابی های 
اداره کل ورزش و جوانان استان همدان جایگاه برتر را 
به خود اختصاص داده و تمام بار همگانی کردن ورزش 

به دوش این هیئت ورزشی می باشد.
آیا ســایر دستگاه ها، ارگان ها و شرکت های دولتی 
و خصوصی نمی توانند در این زمینه ورود پیدا کنند؟ 
اگر در شــهر همدان ســالی یک بــار همایش بزرگ 
پیاده روی برگزار می شــود، با حمایت سایر دستگاه ها 
می توان شــاهد برگــزاری چندیــن همایش بزرگ 

پیاده روی خانوادگی بود.
به طور مثال یک بار شرکت توزیع برق، شرکت آب 
و فاضلاب، شــرکت گاز و اداره امور مالیاتی اســتان 
 همدان پشــتیبانی برگزاری همایش بزرگ پیاده روی 

را در مرکز استان بر عهده بگیرند.
شــرکت سیاحتی، توریســتی و تفریحی علیصدر 
و دهکده توریســتی گنج نامه همــدان با درآمدهای 
هنگفتی که دارند، می توانند سالیانه به تنهایی چندین 
بار همایش های مختلف پیــاده روی را برگزار کنند و 

مردم را به ورزش تشویق کنند.
هرکــدام از ســازمان ها و شــرکت های دولتی و 
خصوصی همدان ســالیانه یک بخــش از درآمدها و 
بودجه های خود را به ورزش همگانی اختصاص دهند، 
همچنین دانشــگاه علوم پزشــکی همدان که شعار 
پیشــگیری بهتر از درمان را می دهد، می تواند آن را 
به واقعیت تبدیل کند و در ســال یک بار با تقبل تمام 
هزینه ها یک همایش بزرگ پیاده روی در سطح استان 

همدان برگزار نماید.
همچنیــن در تمامی دنیا موضــوع همگانی کردن 
ورزش بر عهده شــهرداری ها اســت، چرا شهرداری 
همدان چندین میلیارد در بخش ورزش، قهرمانی تیم 
فوتبال شهرداری همدان هزینه می کند اما در بخش 
همگانی کردن ورزش، همایش های مختلف بزرگ که 
شــاید یک دهم هزینه تیم فوتبال شــهرداری باشد، 
هزینه نمی کند؟ مگر نه این است که تمام بودجه های 
شــهرداری از درآمدهــای مردمی و عــوارض تأمین 
می شود پس چرا برای سلامتی این مردم و امر ورزش 

همگانی هزینه ای صورت نمی گیرد؟
البته شــاید مسئولان شــهرداری بگویند ورزش 
محلات را برگزار می کنیم اما ورزش محلات به تنهایی 
جوابگــوی همگانی کردن ورزش نیســت، در تعریف 
ورزش همگانــی، از کودک تا پیرمرد 90 ســاله باید 
دیده شــود که بهترین راه آن برگزاری همایش های 

بزرگ پیاده روی است.

درسال96توانستيمسههمايشبزرگ
پيادهرویدرشــهرهایهمدان،مايرونهاوند
ازشبکه اينهمايشها تمامی برگزارکنيمکه
سومســيمابهطورمســتقيمپخششدندکه

همينيکامتيازمحسوبمیشود.
هادی سبزواری رئیس هیئت ورزش های همگانی 
اســتان همدان در گفتگو با ســپهرغرب با اشاره به 

ورزش همگانــی اظهار کرد: ســاده ترین تعریف برای 
ورزش همگانی این اســت کــه ورزش همگانی برای 
پرداختن عامه مــردم به ورزش حتی در زمانی کوتاه 
با توجه به امکانات موجود و شــرایط افراد است و در 
این میان وظیفه اصلــی اداره کل ورزش و جوانان و 
هیئت ورزش های همگانــی و نهادها دعوت از مردم 

برای ورزش های همگانی است.
وی افزود: تفاوت ورزش  همگانی و قهرمانی در این 
است که انجام همگانی ورزش، هدف اصلی »سلامتی 
برای همه« است، درصورتی که در ورزش های قهرمانی 
هدف »کسب مهارت و رقابت« می باشد، یعنی کسانی 
که به ورزش همگانی می پردازند هدفشــان به دست 
آوردن ســلامتی و نشــاط برای خود و دیگران است 
و در ورزش هــای همگانی پیروزی واقعی زمانی اتفاق 

می افتد که همه اعضای گروه سالم و شاد باشند.
ســبزواری گفت: در اسفندماه سال 95 به ریاست 
الهی تبار قرار بر این شــد چند تــا از بخش نامه های 
ســند تحول 38 گانه را در همدان اجرایی کنیم که 

مصوبه شورای همگانی را می خواهد.
وی ادامه داد: در این شورا سه مصوبه داشتیم، ابتدا 
مدیران کل به کارمندان خــود مبلغ اختصاص یافته 
در ورزش را مدنظر گرفته و به پرســنل بدهند، دوم 
اینکه سالن های ورزشی از ساعت 6 تا 8 صبح، سراسر 
اســتان در اختیار ورزش های همگانی باشد و مصوبه 
سوم اینکه برگزاری همایش ها سازمان یافته شود و بر 
اساس هرروز در تقویم به نام هر اداره ای که می باشد، 
خودش متولی برگزاری ورزش های همگانی شود که 
اجرای این مصوبات در سال 96، دو مصوبه ابتدایی بد 

نبود، ولی راضی کننده هم نیســت که در مصوبه سوم 
نیز فعلًا در حال رایزنی می باشیم.

ســبزواری با اشاره به برگزاری همایش های بزرگ 
پیاده روی در اســتان همدان، بیان کرد: در ســال 96 
توانستیم ســه همایش بزرگ پیاده روی در شهرهای 
همــدان، ملایر و نهاوند برگــزار کنیم که تمامی این 
همایش ها از شبکه سوم سیما به طور مستقیم پخش 

شدند که یک امتیاز محسوب می شود.
رئیس هیئت ورزش های همگانی اســتان همدان، 
عنوان کرد: همچنین این نوید را به مردم شهرســتان 
اســدآباد می دهیم که به زودی یــک همایش بزرگ 
پیاده روی به همراه پخش مســتقیم از شــبکه سوم 

سیما در این شهرستان برگزار کنیم.
سبزواری بابیان اینکه تمامی دستگاه ها می توانند 
در زمینــه برگــزاری همایش هــا مشــارکت کنند، 
تصریح کرد: درگذشته اداره توزیع برق استان همدان 
مشــارکت خوبی در ورزش همگانی داشت که انتظار 
داریــم مدیریت جدید نیز نــگاه ویژه ای در این مورد 

داشته باشد.
وی خاطرنشان کرد: همچنین سایر مدیران استان 
می تواننــد در زمینه ورزش همگانی فعالیت کنند که 
باید به ایــن موضوع ورود پیدا کنند تا با مشــارکت 
این دستگاه ها شورونشاط اجتماعی بیشتری در سطح 
اســتان ایجاد گردد و آمادگی این را داریم به نام آن 

مجموعه و اداره همایش پیاده روی برگزار کنیم.

توسعهجادهســامتبهعنوانمسير
تندرستیباهدفافزايشمشارکتاجتماعیدر
ورزشهمگانیوگسترشضريبنفوذفعاليت
اهتمام نيازمند جامعه، مختلف اقشار در بدنی

ويژهمسئولانمیباشيم.
رئیس هیئت ورزش های همگانی اســتان همدان 
بابیــان اینکه هم اکنون 33 کمیته ورزشــی زیر نظر 

ایــن هیئت فعالیــت می کند، تأکید کــرد: همچنین 
78 رشــته ورزشی در اســتان همدان فعالیت دارند 
علاوه بر فعالیت های استانی ریاست منطقه 7 کشور، 
استان های کردستان و کرمانشــاه در اختیار همدان 

است.
ســبزواری خاطرنشــان کرد: امیدواریم تعاملات 
بیشــتری بین این سه اســتان ایجاد شود و بسیاری 
از دوره ها و کلاس هــای مربیگری و داوری به صورت 
اســتانی و یا منطقه هفت برگزار شــود، درگذشته از 
روســای این مناطق، دعوتی داشتیم و به دنبال این 

هستیم که تا پایان سال نیز نشستی داشته باشیم.
رئیس منطقه هفت ورزش های همگانی کشــور با 
اشاره به جاده سلامت، بیان کرد: توسعه جاده سلامت 
به عنوان مســیر تندرســتی باهدف افزایش مشارکت 
اجتماعی در ورزش همگانی و گســترش ضریب نفوذ 
فعالیت بدنی در اقشار مختلف جامعه، نیازمند اهتمام 

ویژه مسئولان است.
وی یادآور شــد: جاده ســلامت معیــار و اهداف 
مشــخصی دارد و اگــر بتوان این مســیر را به خوبی 
در بین شــهرهای مختلف ایجاد کنیم، نه تنها میزان 
تحــرک در بین آحــاد جامعه افزایــش می یابد بلکه 
می توانیم به ســمت یک جامعه ســالم و پویاتر گام 

برداریم.
سبزواری بابیان اینکه جاده سلامت صرفاً پیاده روی 
نیست، گفت: در این راستا پایش فشارخون، وزن، قد، 
قند خون، ارائه خدمات مشــاوره ای با موضوع تغذیه، 
ورزش و تحــرک و غرفه کودک با موضوع ســلامت 
و کودک ازجملــه برنامه های تعریف شــده در جاده 

سلامت می باشد.
رئیس هیئت ورزش های همگانی اســتان همدان 
 ضرورت توجه به توسعه ورزش های همگانی در قالب 
اختصاص 27 صدم از 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده 
برای توســعه ورزش در بخش هــای مختلف مطابق 
قانون برنامه ششم توســعه تأکید کرد و گفت: انتظار 
داریم مســئولان اجرایی از محل اعتبارات 27 صدم 
مالیات بر ارزش افزوده و اعتبارات عمرانی اســتان ها، 

برای ایجاد جاده سلامت اقدام نمایند.
وی ادامه داد: ورزش های همگانی راهی مناســب 
و ســریع برای ایجاد فعالیت های ورزشی عمومی در 
بین خانواده ها می باشــد که از منظر ورزش و آموزش 
می توان با نرخ بالای آســیب های اجتماعی در کشور 
مقابله کرد و آســایش را برای فرزندانمان به ارمغان 
آورد و همچنین مســیر تحقق این هدف را با توسعه 

ورزش های همگانی هموار ساخت.
ســبزواری با اشــاره به جاده های سلامت استان 
تصریح کرد: هم اکنــون دو جاده در ملایر و بهار و نیز 
یک جاده در بلوار ارم شهر همدان ایجادشده و طبق 
تفاهم نامــه صورت گرفته توســط هیئت ورزش های 
همگانــی همدان با دانشــگاه های پیام نــور و علوم 
پزشــکی، دو جاده دیگر نیز آماده احداث  می باشــد، 
بااین وجود نیاز است مسئولان اجرایی نسبت به ایجاد 
و تجهیز جاده های تندرستی اقدام، تا مردم بتوانند با 
دسترسی رایگان و آسان به این مسیرها، ورزش را در 

روح و جسم خود تقویت کنند.

درحالحاضريکپنجمبيمهشدههای
ورزشاســتانکهحدود13هزارمیشــوند،
بيمههيئتورزشهایهمگانیوورزشــکاران

سازمانيافتهماهستند
رئیس هیئت ورزش های همگانی اســتان همدان 
با اشاره به ایســتگاه های صبحگاهی بیان کرد: ورزش 
صبحگاهی بدون در نظر گرفتن سن، سال و مناسبت 
خاصی هــر روز برای آقایان و بانوان به همراه مربیان 

باتجربه و کارآزموده استان برگزار می شود.
وی عنوان کرد: از ساعت 6 تا 7 صبح برای آقایان و 
7 تا 8 صبح برای بانوان تمامی سالن های سطح شهر 
و شهرستان های استان همدان فعال هستند و در این 

راستا خدمت رسانی می کنند.
ســبزواری بابیان اینکه در بخش ورزش قهرمانی 
نیز توفیقات خوبی صورت گرفته است، گفت: در همه 
رشته ها و مسابقات کشــوری با تمامی هزینه ها تیم 
اعزام کرده که آخرین اعزام، تیم آمادگی جســمانی 
بانوان به خراســان رضوی می باشــد کــه با توجه به 
هزینه های سرســام آور هیئت ورزش همگانی استان، 

این هزینه ها را متقبل گردید.
رئیس هیئت ورزش های همگانی اســتان همدان، 
افــزود: در تمامی مســابقات و اعزام هایــی که تا به 
امروز داشــتیم شاهد کســب چندین مدال رنگارنگ 
و قهرمانــی بوده ایم، همچنین در ثبــت رکورد نیز، 
همدان عنوان قهرمانی دارد و هرجایی که احســاس 

کنیم خلعی وجود دارد، ورود خواهیم کرد.
وی با اشــاره به حمایت های دستگاه ورزش گفت: 
رســول منعم مدیرکل ورزش و جوانان تمام توقعات 
هیئت ورزش همگانی استان را برآورده ساخته و اگر 
توفیقاتی بدست آمده در کنار حمایت های ایشان بوده 

است.
ســبزواری ادامــه داد: در حال حاضــر یک پنجم 
بیمه شــده های ورزش اســتان که حــدود 13 هزار 
می شوند بیمه هیئت ورزش های همگانی و ورزشکاران 

سازمان یافته ما هستند.

مشارکتمردمهمداندربخشورزش
همگانیاز10درصدبه23درصدرسيدهکهاين

موضوعحاصلزحماتشورایهمگانیاست
رســول منعم مدیــرکل ورزش و جوانان اســتان 
همدان در گفتگو با ســپهرغرب با اشاره به رشد 13 
درصدی مشــارکت مردم همدان در ورزش همگانی 
اظهار کرد: نیمی از جمعیت استان همدان جوان و نیم 
دیگر میان سال و بزرگ ســال است که با برنامه ریزی 
مدون و متناســب با پتانسیل های اســتان، نیازهای 

ورزشی تمامی سنین در نظر گرفته شود.
وی بابیان اینکه توسعه و ترویج ورزش همگانی در 
بین اقشار مختلف جامعه امنیت اجتماعی را به دنبال 
دارد، گفــت: مقام معظم رهبری تأکید بســیاری در 
برنامه ریزی به منظور توسعه ورزش همگانی و ترغیب 

آحاد مردم به ورزش دارند چراکه یکی از شاخص های 
تأثیرگذار بر جامعه سلامت می باشد.

مدیــرکل ورزش و جوانان اســتان همدان بابیان 
اینکه پرداختن به ورزش همگانی خواســت عمومی 
اســت و باید اقدامات لازم در راستای توسعه ورزش 
همگانی صورت پذیرد، گفت: خوشــبختانه مشارکت 
مردم همــدان در بخش ورزش همگانی از 10 درصد 
به 23 درصد رســیده که این موضوع حاصل زحمات 

شورای همگانی است.
منعــم عنوان کــرد: کار اعضای شــورای ورزش 
همگانی سیاســت گذاری و برنامه ریزی با هدف ایجاد 
تحول در حوزه ورزش همگانی استان همدان است و 
باید مســئولان با برنامه ریزی مناسب زمینه را برای 

توسعه ورزش همگانی فراهم نمایند.
وی با اشــاره به ضــرورت اشــاعه فرهنگ ورزش 
همگانی در جامعه بیان کرد: رسانه ها، آموزش وپرورش 
و صداوســیما می توانند نقش بســزایی در اشاعه این 

فرهنگ ایفا کنند.
مدیرکل ورزش و جوانان استان همدان عنوان کرد: 
مردم از امکاناتی که در پارک ها ایجادشــده، استقبال 
خوبی دارند و این نشــان می دهد ورزش همگانی در 
فرهنگ مردم این اســتان جایگاه مناســبی یافته و 

حرکت در این زمینه رو به جلو است.

باتوجهبهاينکهامروزهماشينیشدن
کاهش و کمتحرکی درجوامعسبب فعاليتها
فعاليتهایروزانهافرادشــدهاســت؛ورزش

همگانیراهکاریارزانبرایجامعهاست
محمدامین صالحی یکی از شــهروندان همدانی با 
اشــاره به اهمیت ورزش همگانی، اظهار کرد: تبدیل 
ورزش همگانی به فرهنگ عمومی و نهادینه کردن آن 
در جامعه، یکی از آرزوهای قدیمی ورزشــی ها بوده 
اســت. شــاید لذت بالا بردن یک جام در فوتبال و یا 
رفتن بر ســکوی قهرمانی و انداختن مدال بر گردن 
را نداشــته باشد، اما کسب بزرگ ترین آرامش زندگی 
جامعه یعنی ســلامت جســم و روان درگرو توسعه 

ورزش همگانی است.
وی ادامــه داد: ورزش همچنین باعث می شــود 
افــراد در گروه عضو شــوند و از فردگرایی در جامعه 
جلوگیری می کند که این خود کمک به سلامت روانی 
جامعــه و کاهش انواع گوناگون اســترس در افراد و 

بسط نشاط اجتماعی است.
این شــهروند همدانی با اشــاره به ماشینی شدن 
زندگــی مــردم گفت: بــا توجه بــه اینکــه امروزه 
ماشینی شــدن فعالیت ها در جوامع سبب کم تحرکی 
و کاهش فعالیت های روزانه افراد شــده است؛ ورزش 
همگانی راهکاری ارزان، در دســترس، فراگیر، مؤثر و 
کارا بوده به طوری که در رسیدن به دروازه های توسعه 
همه جانبه، تعامل اجتماعی را تقویت کرده، قدری از 
رنج های روحی و روانی جامعه کاسته، خون تازه ای در 
رگ های ما جاری ســاخته و تعامل و روابط اجتماعی 
را گســترش داده که نمونه عینــی و امیدبخش این 
جســت وخیز همگانــی را می توان در تمــام پارک ها 

ببینیم.
صالحــی بابیان اینکه ســلامتی مردم نســبت به 
مســائل سیاســی در جامعــه ما کم اهمیت اســت، 
تأکید کــرد: بــا توجه بــه تأثیرپذیر بــودن مردم از 
علمای دیــن و روحانیون لازم اســت تا در خصوص 
فوایــد ورزش کــردن از طریق تریبون نمــاز جمعه 
صورت گیرد، چراکه تبلیغات نقش بســیار مؤثری در 

فرهنگ سازی جامعه دارد.
در پایــان اینکه، بــا توجه به اهمیــت فوق العاده 
گســترش ورزش همگانــی در جامعــه کــه باعث 
شورونشــاط و ســلامتی در بین آحاد مــردم از پیر 
تا جوان می شــود، باید همه دســتگاه ها از دولتی و 
غیردولتی و همه و همه برای گسترش ورزش همگانی 
در جامعه تلاش کنند و تنها بار همگانی کردن ورزش 
در استان ها بر دوش هیئت ورزش های همگانی نباشد.
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سپهرغرب،گروهاستانها:طاقبستان
پويانمايیصخرهای نخســتين همان يا
جهاندرپــیغفلتمتوليــانميراث
تأثير تحت اســتانشــديداً فرهنگی
عوامــلتخريبیبيولوژيکــیوطبيعی

قرارگرفتهاست.
حکایــت میــراث فرهنگی این ســامان و 
بی مهری متولیانش در پاســداری از آن ها سر 
دراز دارد تــا آنجا که از قبل غفلت این میراث 
داران صدمات جبران ناپذیــری بر پیکره آثار 
فاخر این سرزمین که سندهای مصور تاریخ و 

تمدن این دیار هستند وارد کرده است.
»تاق وه ســان« یا همان طاقبستان که به 
آن لقب نخســتین پویانمایی صخره ای جهان 
داده اند و در سینه کش کوه های فرخ شاد جای 
گرفتــه یکی از شــاهکارهای حکاکی بر روی 
سنگ در دنیاست که گنجینه های ارزشمندی 
از تاریخ این سرزمین کهن سال را در لابه لای 

نقوش برجسته اش جا داده است.
بنای باشکوه و ســترگ به یادگار مانده از 
پادشاهان ساسانی که نام و آوازه ای به هم زده 
و در لیست آثار ملی کشور هم به ثبت رسیده، 
اما سال ها چشم انتظار ثبت در فهرست میراث 
جهانی یونسکو است و به وعده هایی دل خوش 

کرده که تاکنون روی زمین  مانده اند.
اما کاش تمام دغدغه دوستداران میراث فرهنگی 
برای رنج نامه طاق بستان همین ثبت جهانی شدن 
 بود نه اینکه هر بار شــاهد یک رنج تازه برای این 
آثار تاریخی و هویتی باشند، چنانچه گاهی حریم 
آن مورد دســت اندازی قرار گیرد و یا گاهی هم به 
دلیل سوء مدیریت خطر تخریب طاق های زیبا را 

بیخ گوشش احساس کنند.
یک شبه  هزارســاله اش  چشمه های  زمانی 
کور شــدند و زمانی هم به خاطر بی مبالاتی ها 
و بی توجهی ها به ایــن اثر فاخر و میراث ملی 
نقوش برجسته آن در خطر فرسایش طبیعی 
به دلیل چکه کردن آب از ســقف طاق ها قرار 

گرفت.
حــالا هم که با مشــکل جدیــدی روبه رو 
شده اســت و طاق های ارزشمند طاق بستان و 

مجالس حجاری آن مورد هجوم عنکبوت های 
کوچــک قرارگرفته به نحوی کــه تارهای این 
عنکبوت ها سراســر زوایای نقش برجســته ها 
را در برگرفته و با توجه به ترشــحات قلیایی 
ایــن جانوران بــه انضمام آلودگــی محیطی 
همچون چربــی دود کبابی ها و منواکســید 
کربن تولیدشــده و بیش ازحد مجاز در منطقه 
به لحاظ منازل مســکونی و تــردد خودروها، 
طاق بستان شدیداً تحت تأثیر عوامل تخریبی 

قرار گرفته است.
به دلیــل مدیریت غیرمتخصــص و عدم 
بازدیــد ســامانمند مدیریــت ارشــد میراث 
فرهنگی از آثار و کم اطــلاع از منابع تخریب 
طبیعی و عارضی، عملًا این مجموعه ارزشمند 

به حال خود رها شده است.
بی شــک با توجه به گذر زمــان و افزایش 
رطوبت هوا فعل وانفعالات شیمیایی در تارهای 
تنیده شــده افزایش یافته و رونــد تخریب را 
سریع تر خواهد کرد. همچنین آنچه مسؤولان 
میــراث فرهنگی از آن غافل مانده اند، ظهور و 
هجوم کپک هایی سفید و سبزرنگ است که به 
علل نامعلوم در داخل طاق بزرگ بافت آهکی 

سنگ را تحت تأثیر قرار داده است.
کاستيکهایسبزوسفيد،خطر

جدیبراینگارهها
یک دکترای باستان شناســی با بیان اینکه 
عملیات ســاماندهی طاق بســتان از سال 90 
توسط اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشــگری و زیر نظر کارشناســان استان 
فعالیت های مجموعه  افزود:  آغاز شده اســت، 
طاق بســتان در بحث گمانه زنــی با دو منظور 
شکل گرفت که اصلی ترین آن حفاظت از این 
آثار تاریخی بی نظیر دوره ساســانی و دیگری 

به منظور ثبت جهانی این اثر بود.
احسان احمدی نصر با اشــاره به اینکه در 
ثبت جهانی این اثر دو فعالیت حذف الحاقات 

توسط عوامل انســانی و بازگرداندن مجموعه 
به هویت اصلی مدنظــر قرار گرفت، گفت: در 
ضلع شمال غربی طاق ها، یک ضلع خورد شده 
وجود دارد که منشأ تشکیل  آب هایی است که 
به ســه چشــمه  ای که در کناره طاق ها وجود 

دارد منتقل می شود.
وی خاطرنشــان کرد: جنــس کوه از کات 
بوده و به دلیل ســنگ های آهکی دارای خلل 
و فرج است؛ یکی از اصلی ترین موضوعاتی که 
طاق بســتان را از زمان ایجــاد تاکنون تهدید 
کرده وجود همین آب است که اگر به درستی 
با این فرآیند مقابله نکنیم قطع به یقین آسیب 

جدی را ایجاد خواهد کرد.
به گفته احمدی نصر، در طول سالیان مختلف 
به واســطه اینکه کف طاق ها بالاآمــده بود آب 
به درستی خارج نمی شد، به طوری که چشمه آبی 
که زیر نقش میترا در نگاره اردشــیر وجود دارد 
مدفون شده بود و آب هایی که خارج نمی شد به 
پشــت طاق ها برمی گشت و از خلل و فرج آن ها 

در لابه لای نقش نگاره ها خارج می شد.
وی ادامه داد: در این فصول با توجه به درجه 
ذوب و انجماد آب در کرمانشــاه و در اثر تغییر 
ماهیت آب به یخ و افزایش حجم آن با انجماد، 

آب یک تهدید جدی برای نقش نگاره ها بود.
این کارشناس باستان شناسی با بیان اینکه 
وجود ایــن آب ها باعث ایجاد کاســتیک های 
ســفید دور طاق هــا می شــد که نشــان از 
شــوره زدگی و ماحصل وجود آب بود، تصریح 
کرد: آب، کاستیک ســفید و سبزرنگ ازنظر 
باستان شناسی طاق ها را با تهدید جدی مواجه 

می کند.
دودکبابیهادربلندمدتبرای

طاقهاآسيبزاست
احمدی نصر یادآور شــد: مجموعه مدیریت 
طاق بستان این موضوع را قطعاً موردتوجه قرار 
داده تا طاق ها از این تهدید رهایی پیدا کند و 

تغییرات ایجادشده در این مجموعه نیز حتماً 
در این راستا بوده است.

وی در مــورد تهدیدهــای دیگری که این 
اثــر تاریخی بــا آن مواجه اســت به ویژه دود 
کبابی های اطراف نیز، گفت: هرچند به لحاظ 
مردم شناســی دنده کبابی های اطراف محوطه 
بخشــی از هویت طاق بستان است، اما ازلحاظ 
فنــی دود کباب بــا چربی همراه بــوده و در 

بلندمدت آسیب زاست.
ایــن دکتری باستان شناســی با تصریح بر 
اینکه دود کباب همراه با چربی اثرات مخربی 
بر آثــار دارد، افــزود: با تمهیداتــی باید این 
مغازه هــا به جای دیگری منتقل شــوند و به 
لحاظ حریم منظری نیز این محوطه آزاد شود.
احمدی نصر در خصوص هجوم عنکبوت ها 
به این طاق هــا نیز اظهار کــرد: این موضوع 
هم جزء موارد بیولوژیکی اســت که می تواند 
آســیب زا باشد هرچند حفظ و حراست از آثار 
تاریخی و میراث فرهنگی باید با نظافت کافی 

همراه باشد.
اظهاربیاطاعیمديرکلميراث

فرهنگی!
اما وقتی برای پیگیری این موضوع با جلیل 
بالایی مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری اســتان کرمانشاه تماس گرفتیم 
وی از این موضوع ابراز بی اطلاعی کرد و گفت: 
فردا حتماً شخصاً به آثار سر می زنم و موضوع 
را بررســی می کنم، هرچند ممکن است این 
موضوع صحت داشــته باشــد و وظیفه ما این 

است که آن را بررسی کنیم.
اگــر بلاتکلیفی طرح ســاماندهی محوطه 
آثار تاریخی طاق بســتان و شــکارگاه شاهان 
ایران کهن که قریب 10 سال از کلید خوردن 
مطالعــات و انجام آن تا بــه امروز می گذرد و 
همچنین ناکامی در ثبت جهانی این اثر فاخر 
را در کنار تشــدید شرایط تخریب گر این آثار 
بگذاریم بی شــک به رد پای نوعی بی مبالاتی 
در حفظ و حراســت از این گنجینه ارزشمند 
و متولیانی که در خواب زمســتانی هســتند، 

خواهیم رسید.

تقدیر وزیر نیرو از شرکت آب 
منطقه ای کرمانشاه

سپهرغرب،گروهاســتانها:وزيرنيروطیلوحی
ازمديريتوکارکنانشرکتآبمنطقهایکرمانشاه
بهجهتخدمترسانیمطلوببهمردممصيبتديده

مناطقزلزلهزدهتقديرنمود.
به گزارش ســپهرغرب به نقل از روابط عمومی شــرکت 
آب منطقه ای کرمانشــاه دکتر رضا اردکانیان وزیر نیرو طی 
لوحی از مدیریت و کارکنان شرکت آب منطقه ای کرمانشاه 
به جهــت خدمت رســانی مطلوب به مــردم مصیبت دیده 

مناطق زلزله زده تقدیر نمود.
در بخشی از این لوح آمده است: 

با توجه به اینکه بروز زلزله علاوه بر آســیب های جدی 
به جمع زیادی از هم وطنان موجب خســارت های گسترده 
به زیرســاخت های صنعت آب و بــرق این مناطق گردید و 
روند خدمت رسانی را با وقفه مواجه نمود بااین حال با تلاش 
و همت ســتودنی شــما همکاران ارزشمند و ساعی، بخش 
عمده ای از مشکلات در ساعات نخست رخداد زلزله برطرف 
گردیده و کوشــش ها برای دســتیابی به وضعیت عادی و 

پایدار همچنان ادامه دارد.
دکتــر اردکانیان همچنــان ادامه می دهــد: اینجانب از 
یکایک شما عزیزان که باوجود بروز مشکلات احتمالی برای 
نزدیکان و وابســتگانتان عزم خود را جزم نموده و به وظیفه 
حیاتی خود در قبــال مردم شــریف و مصیبت دیده عمل 

کرده اید صمیمانه سپاسگزاری می نمایم.

مدیر جهاد کشاورزی خرم آباد:
220 هکتار از باغ های این شهر 

زیر کشت بادام هستند

استانها:مديرجهادکشاورزی سپهرغرب،گروه
خرمآباداززيرکشــتبادامبــودن220هکتاراز

باغهایاينشهرخبرداد.
مــراد بیرانونــد در خصوص پرورش قــارچ خوراکی در 
خرم آباد، اظهار کرد: در شهرستان خرم آباد، 15 واحد تولید 
قارچ وجود دارد که سالانه بیش از 30 تن محصول از آن ها 

برداشت می شود.
وی افزود: در این واحدها، محصول تولیدی بســته بندی 
و به بازار عرضه می شــود و این در حالی است که در برخی 

واحدها بذر قارچ نیز تولید می شود.
بیرانوند یادآور شــد: در این واحدها برای حدود 70 نفر 
به صورت مستقیم و 50 نفر  نیز به صورت غیرمستقیم شغل 

ایجاد شده است.
مدیر جهاد کشاورزی خرم آباد در خصوص پرورش بادام 
نیز، عنوان کرد: 220 هکتار از باغ های خرم آباد زیر کشــت 

درخت بادام قرار دارند.
وی با بیان اینکه محصول بــادام در خرم آباد، به صورت 
چغالــه بادام و بادام آجیلی به دســت می آیــد و در فصل 
بهار بیش از 50 تن چغاله برداشــت می شود، تصریح کرد: 
برداشت بادام آجیلی نیز حدود 60 تن در سال است که در 

فصل تابستان برداشت می شود.

خبــر

نماینده مردم اسلام آباد غرب هشدار داد:
در تسویه با سپرده گذاران مؤسسات 

مالی- اعتباری نباید نوع تازه ای
 از کلاه برداری شکل بگیرد

سپهرغرب،گروهاستانها:نمايندهمردماسامآباد
غربدرمجلسشــورایاسامیباانتقادازعملکرد
مؤسساتمالیدرپرداختپولسپردهگذاران،عنوان
کرد:شــاهدنوعتازهایازکاهبرداریازسویاين

مؤسساتدرتسويهباسپردهگذارانهستيم.
حشــمت اله فلاحت پیشــه با اشــاره به اظهارات حسن 
روحانــی رئیس جمهور در صحن مجلس مبنی بر اینکه 98 
درصد سپرده گذاران مؤسسات مالی- اعتباری پول های خود 
را دریافــت کردند، گفت: آمار اعتراضــات مردمی که به ما 
گزارش می شــود، همچنین از تماس های مکرر تلفنی مردم 
و حجم پیامک های آن هــا به نمایندگان، خلاف این ادعا را 

نشان می دهد.
وی تأکید کرد: اگر بنا به گفته رئیس جمهور، واقعاً تنها 2 
درصد سپرده گذاران پول خود را دریافت نکرده اند، پس چرا 

دولت زودتر آن ها را تعیین تکلیف نمی کند. 
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
افزود: ســپرده گذاران زیادی هستند که هنوز به نمایندگان 

مراجعه و شکایت می کنند.
فلاحت پیشــه با اشــاره به نحــوه پرداخــت پول های 
ســپرده گذاران، گفت: نحــوه پرداخت این مؤسســات نیز 
نادرســت است چراکه نه اصل ســود مردم را می دهند و نه 

اصل پول آن ها را. 
وی تصریــح کرد: متأســفانه این مؤسســات در هنگام 
تســویه، ســودهایی که تاکنون به مردم داده اند را به عنوان 
اصل پول آن ها حســاب می کنند و بدتر آنکه حتی با همین 
شــیوه هم کل پول سپرده گذاران پرداخت نشده است و این 

مؤسسات بخشی از اصل سپرده مردم را نمی دهند.
نماینده مردم اسلام آباد غرب در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه مؤسسات مذکور از بانک مرکزی مجوز فعالیت 
داشــتند، اظهار کرد: مســؤولان بانک مرکزی باید پاسخگو 

باشند. 
فلاحت پیشــه خاطرنشــان کــرد: نباید در تســویه با 
سپرده گذاران این مؤسسات نوع تازه ای از کلاه برداری شکل 

گیرد.
حســن روحانــی رئیس جمهور روز یکشــنبه در هنگام 
ارائه لایحه بودجه در صحن مجلس، با اشــاره به مشکلات 
سپرده گذاران مؤسسات مالی- اعتباری گفت که 98 درصد 
پول ســپرده گذاران پرداخت شده و تنها 2 درصد آن ها باقی 

مانده اند.
این ادعا قبلًا از ســوی سیف رئیس کل بانک مرکزی هم 

در مجلس بیان شد.

خبــر

دفتر پذیرش آگهی
روزنامه سپهر غرب
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آگهيموضوعماده3قانونوماده13آييننامهقانونتعيينتکليفوضعيتثبتياراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي:  برابر راي شماره 139660326006001494 
- 1396/8/17 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمان هاي فاقد ســند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک ملایر تصرف مالکانه بلامعارض 
متقاضي آقاي محمد نجفي فرزند مهدي بشــماره شناســنامه 36 صادره از ملایر در ششدانگ اعیانی یکباب خانه به مساحت 150 مترمربع قسمتي از پلاک 85 فرعي از 2044 اصلي 
واقع در بخش یک ملایر از مالک رسمي برابر قرارداد اجاره 96/446126272/7/23- 96/7/23 اداره اوقاف و امور خیریه ملایر محرز گردیده است. لذا به منظوراطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15روز آگهي مي شــود در صورتي که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت انقضاي 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاريخانتشارنوبتاول:1396/9/11*تاريخانتشارنوبتدوم:1396/9/26*رئيسادارهثبتاسنادواماکشهرستانماير

5257 - م الف 1810

آگهيموضوعماده3قانونوماده13آييننامهقانونتعيينتکليفوضعيتثبتياراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي:برابر راي شماره 139660326009000566 
مورخه 1396/9/11 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمان هاي فاقد ســند رسمي مستقر در واحد ثبتي شهرستان فامنین تصرفات مالکانه و بلامعارض 
آقاي حسین رساز فرزند علي بشماره شناسنامه 545 صادره از همدان به شماره ملي 3873337908 در اعیاني ششدانگ بانضمام عرصه 79 شعیر مشاع از 96 شعیر ششدانگ یکباب 
خانه به مساحت دویست و نود و شش مترمربع و سي و یک صدم مترمربع قسمتي از پلاک 99 اصلي واقع در بخش پنج همدان اراضي ماماهان خریداري از مالک رسمي آقاي علي 
رســاز محرز گردیده اســت. لذا به منظوراطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته 
باشــند مي توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را 

به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاريخانتشارنوبتاول:96/9/26*تاريخانتشارنوبتدوم:96/10/11*رئيسادارهثبتاسنادواماکشهرستانفامنين

5384 - م الف 443

آگهيموضوعقانونتعيينتکليفوضعيتثبتياراضيوساختمانهايفاقدسندرسميحوزهثبتيتويسرکان:برابر نظر باینکه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک تویسرکان به موجب راي شماره 139660326004000089 مورخ 1396/20/21 تصرفات مفروزي و 
مالکانه آقاي پاپي رضا فلاحي فرزند اصغر به شماره ملي 4130394975 متقاضي پرونده کلاسه 139511446004000505 ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 208/08 مترمربع 
قسمتي از پلاک شماره 3433 اصلي واقع در بخش یک تویسرکان خریداري مع الواسطه از یوسف صیفقلي محرز گردیده است. لذا مفاد راي صادره باستناد ماده 3 قانون و ماده 13 
آئین نامه مذکور در دو نوبت به فاصله 15 روز در این روزنامه آگهي مي گردد در صورتیکه شخص یا اشخاص ذینفع به راي صادره اعتراض داشته باشند از تاریخ انتشار این آگهي تا 
دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت تویسرکان تسلیم و رسید عرض حال جهت ارائه به دادگاه صالحه دریافت نمایند. ضمناً معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
به مرجع قضایي دادخواست تقدیم و رسید آن را به ثبت محل ارائه نمایند در غیراینصورت متقاضي مي تواند گواهي عدم دادخواست را از دادگاه دریافت و به اداره ثبت تسلیم نماید 

که اداره ثبت نیز بدون توجه به اعتراض عملیات ثبتي را برابر مقررات ادامه خواهد داد. ضمناً صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نمي باشد.
تاريخانتشارنوبتاول:96/9/26*تاريخانتشارنوبتدوم:96/10/11*رئيسادارهثبتاسنادواماکتويسرکان

5388 - م الف 973

آگهيحصروراثت: آقاي علي یارمحمدي داراي شناسنامه شماره 6391 به شرح دادخواست به کلاسه 130/565/96ح از این شعبه درخواست 
گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که شــادروان وجیهه نظري به شناســنامه شماره 25 در تاریخ 1396/8/6 در اقامتگاه دائمي خود 
بدرود زندگي گفته و ورثه حین الفوت آن متوفیه منحصر است به:1- علي یارمحمدي نام پدر: خدامراد شماره شناسنامه: 6391 صادره از: همدان 
متقاضي: فرزند2- محمد رضا یارمحمدي نام پدر: خدامراد شــماره شناســنامه: 7357 صادره از: همدان متقاضي: فرزند اینک با انجام تشــریفات 
مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هر کس اعتراضي دارد و یا وصیت نامه از متوفیه نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه تقدیم دارد و الا گواهي صادر خواهد شد.
قاضيشعبه130شورايحلاختافهمدان

5372 - م الف 4126

آگهيفقدانسندمالکيت:وراث خانم صدري ملوک اوش بیگي با تسلیم دو برگ استشهاد محلي مصدق به مهر دفترخانه 8 همدان مدعي 
است که سند مالکیت یک سهم مشاع از پنج سهم ششدانگ پلاک 468 اصلي واقع در بخش یک ذیل ثبت 17407 صفحه 277 دفتر 95 سابقه 
ثبت دارد نزد کسي در بیع شرط نیست به علت... مفقود گردیده است، لذا به استناد تبصره الحاقي به ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب آگهي 
مي شــود تا هرکســي مدعي انجام معامله و یا وجود سند مالکیت نزد خود باشد از تاریخ انتشار این آگهي طي مدت 10 روز به اداره ثبت اسناد و 
املاک مراجعه و ضمن ارائه اصل ســند مالکیت و یا ســند معامله اعتراض کتبي خود را تسلیم نماید در صورت انقضاء مدت واخواهي و نرسیدن 

اعتراض و یا در صورت اعتراض چنانچه اصل سند مالکیت ارائه نشود سند المثني به نام متقاضي صادر و تسلیم خواهد شد.
رئيسادارهثبتاسنادواماکشهرستانهمدان-ناحيهدو

5382 - م الف 4133

معاون امور اجتماعی اداره کل بهزیستی استان کرمانشاه:

راه اندازی 28 مهدکودک صحرایی در مناطق زلزله زده
ســپهرغرب،گروهاســتانها:معاون
استان بهزيستی کل اداره اجتماعی امور
کرمانشــاهازراهانــدازی28مهدکودک
خبر استان زلزلهزده مناطق در صحرايی

داد.
مرتضی کوهی با اشــاره بــه زلزله اخیر در 
اســتان، گفت: متأســفانه به علت شدت بالای 
زلزلــه، خســارت های فراوان جانــی و مالی بر 
اســتان تحمیل شــد و دراین بین افراد زیادی 

دچار آسیب شدند.
وی با بیــان اینکه همــواره در بحران های 
این چنینی یکی از آسیب پذیرترین اقشار جامعه 
کودکان هســتند، تصریح کــرد: در بحران های 

اجتماعی و یــا طبیعی مانند زلزلــه، کودکان 
از ابعــاد و جنبه های مختلف جســمی، روانی، 
تغذیه ای، رشــد و امنیت دچار آسیب می شوند 
و چنانچه توجه به موقع و کافی به آن ها صورت 
نگیرد می تواند آسیب های جبران ناپذیری برای 

آن ها به دنبال داشته باشد.
کوهــی افــزود: در همیــن راســتا یکی از 
مهم ترین اقدامات بهزیســتی در همان روزهای 
نخســت پس از زلزله جهت حفظ سلامت روان 
صحرایی  مهدکودک های  راه انــدازی  کودکان، 

بود.
وی از برپایــی 28 مهدکــودک صحرایــی 
در مناطق زلزله زده اســتان خبــر داد و اظهار 

کــرد: در حــال حاضر 39 کانکــس در اختیار 
ایــن 28 مهدکودک قرار داده شــده و برخی از 
مهدکودک ها نیز بیش از یک کانکس در اختیار 

دارند.
معــاون امور اجتماعی اداره کل بهزیســتی 
اســتان کرمانشــاه تصریــح کــرد: از مجموع 
مهدکودک هــای صحرایــی، 16 مهدکــودک 
در ســرپل ذهاب، هفت مهدکــودک در ثلاث 
باباجانــی، چهار مهدکــودک در دالاهو و یک 
مهدکودک در قصر شیرین راه اندازی شده است.

در  کــرد:  عنــوان  مســؤول  ایــن 
مهدکودک هــای صحرایــی علاوه بــر جنبه 
آموزشــی، بازی و ســرگرمی، تلاش شــده 

روح و روان کــودکان مناطــق زلزله زده به 
وضعیــت عادی بازگشــته و تغذیه آن ها نیز 

گیرد. قرار  موردتوجه 
کوهــی از توزیــع یک وعده  غــذای گرم 
و  داد  مهدکودک هــای صحرایــی خبــر  در 
خاطرنشــان کرد: خدمات ایــن مهدکودک ها 

رایگان است.
افــزود: همچنیــن در مهدکودک های  وی 
صحرایــی بــا حضور تیــم مشــاوره، کودکان 
غربالگری شــده و افرادی که نیــاز به خدمات 
روانشناسی و مشــاوره ای دارند به روانشناسان 
طرح »محب« معرفی شده و کار بازپروری آن ها 

انجام می شود.

مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمانشاه:

آشنایی با مفاهیم قرآن جوانان را از آسیب ها دور می کند
مديرکل اســتانها: گروه سپهرغرب،
ادارهفرهنگوارشــاداســامیاستان
کرمانشــاه،باتأکيدبرتوجهبيشــتربه
مفاهيمقرآندرخانوادهها،گفت:هرچه
جوانانبيشترباقرآنآشناومأنوسشوند

ازآسيبهادورخواهندبود.
به گــزارش ســپهرغرب به نقــل از روابط 
عمومــی اداره کل اوقاف و امور خیریه اســتان 
کرمانشــاه، حجت الاســلام رحیم جعفری در 

جلسه ســتاد هماهنگی اجرای آزمون سراسری 
حفــظ و مفاهیــم قــرآن کریم کــه در محل 
اداره کل اوقاف اســتان برگزار شــد، ابراز کرد: 
تشکل های فرهنگی زیادی در کشور وجود دارد 
و همــه آن ها به عنوان یــک فعالیت فرهنگی و 

دینی توجه خاصی به مفاهیم قرآن دارند.
وی خاطرنشــان کرد: در ســال جاری برای 
نخســتین بار به صورت مشارکتی و با همکاری 
معاونت قرآن و عترت وزارت فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی، مرکز امور قرآنی سازمان اوقاف و امور 
خیریه و اداره کل قــرآن، عترت و نماز وزارت 
آموزش وپــرورش، آزمونی تحت عنوان »آزمون 
سراســری حفظ و مفاهیم قرآن کریم« برگزار 

می کنیم.
حجت الاسلام جعفری تصریح کرد: هدف از 
این کار تعمیق شــناخت و ایمــان به قرآن در 
آحاد جامعه و ارتباط و انس با آموزه های قرآن 

است.

وی، گســتردگی رشته ها را 24 مورد عنوان 
و اظهار کرد: قطعاً استقبال شرکت کنندگان در 

این آزمون در حد چشمگیری خواهد بود.
مدیــرکل اداره فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
اســتان کرمانشــاه در پایان با تأکیــد بر توجه 
بیشــتر به مفاهیم قرآن کریــم در خانواده ها، 
گفت: هر چه جوانان را بیشــتر با قرآن آشنا و 
مأنوس کنیم بیشــتر از آسیب ها و نگرانی ها به 

دور خواهند بود.

نخستین پویانمایی سنگی جهان »کپک« زد

طاق بستان در چنبره عنکبوت ها



1,278,000گرم طلای 18 
13,974,000بهار آزادی

6,940,000نيم
3,997,000ربع

امام علی علیه السلام:

کسی که بدون بصیرت عمل کند، مانند کسی 
است که به دنبال سراب بیابان راه پیماید. او 

هر چه تندتر رود دورتر می افتد.
امالی مفید: ص42، ح11
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مرا اسکن کنيد

لاریجانی در مراسم رونمایی از محصولات 
جدید گروه صنعتی ایران خودرو:
قانون اصل 44 در اجرا 

سقط جنین شد
سرمایه گذار باید کفش آهنین به پا کند

رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: سرمایه گذار 
باید کفش آهنین به پا کند و یکی ـ دو سال به دنبال 

کار باشد.

ظریف در همایش انعکاس موازین حقوق 
بشر در قوانین کیفری ایران:

همه کشورهای اطراف ما با یک 
عطسه ترامپ می لرزند و با 
خنده اش سرخوش می شوند

وزیر خارجه ایران گفت: همه کشورهای اطراف ما 
یا در چتر ناتو هستند یا قدرت هسته ای دارند و حیات 
و ممات آن به قدرت های بزرگ وابســته اســت که با 
یک عطسه ترامپ می لرزند و یا با خنده آن سرخوش 

می شوند.

دادستان تهران:
قوانین ما ضامن حقوق اساسی 

ملت و حقوق شهروندی است
موضع گزارشگران ویژه علیه ایران غیرمنصفانه است

دادستان تهران گزارش های گزارشگران ویژه علیه 
ایــران را فاقد مبنای صحیح و منبــع آن را معاندین 
خــارج دانســت و تأکید کرد لازم اســت وزارت امور 

خارجه در مواضع حقوق بشری از نظام دفاع کند.

امیرآبادی:
نباید به جامعه القا کرد با دریافت 

پول جاسوس آزاد می شود
دولت انگلیس بدعهد است

عضو هیأت رئیسه مجلس گفت: چرا وزارت خارجه 
در ازای گرفتن حق ملت ایران از دولت انگلیس اقدام 
به آزادی دو جاســوس کرد؟ نباید القا شود که ایران 
در قبال دریافت پول اقدام به آزادی جاسوس ها کرده 

است.

سرخط خبرها
طرح روز
) با نصب نرم افزار چشم سوم، فیلم مربوط به این تصویر را ببینید(

وزیر دفاع بلژیک خبر داد

افزایش 50 درصدی نظامیان بلژیکی در افغانستان
سپهرغرب،گروهايرانوجهان:وزيردفاع
بلژيکازافزايشيــکونيمبرابرینظاميان
بلژيکیمستقردرافغانســتانخبرداد.اين
نظامياندرسالآيندهميادیاعزامخواهند

شد.
به گزارش »یورو نیوز«، »استیون فندپوت« وزیر 
دفاع بلژیک گفت: این کشــور در نظر دارد تا ســال 
آینده میلادی شــمار نظامیان خود را در افغانستان 

افزایش دهد.
وی اظهــار داشــت: در حال حاضــر 60 نظامی 
بلژیکی در افغانســتان مستقر هســتند که با اعزام 
نیروهای جدید، تعداد آنان به 90 نفر افزایش خواهد 

یافت.
فندپوت افــزود: دولت بلژیک این تصمیم را پس 

از درخواســت »جیمز ماتیس« وزیر دفاع آمریکا و 
»ینس استولتنبرگ« دبیرکل ناتو اتخاذ کرده است.

استولتنبرگ در نشست کشورهای عضو سازمان 
پیمان آتلانتیک شــمالی )ناتو( در بروکســل، اعلام 
کرد ناتو نیروهای جدیدی برای آموزش و مشــاوره 
نیروهــای امنیتی افغانســتان به این کشــور اعزام 

خواهد کرد.
وی اظهــار داشــت: 13 هزار نظامــی در قالب 
ماموریت »حمایت قاطع« در افغانستان حضور دارند 
و این نظامیان به 16 هزار نفر افزایش خواهند یافت.
گفتنی است که براســاس جدیدترین آمار ارائه 
شده توسط وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون(، تنها 15 
هزار و 298 نظامی آمریکایی در افغانســتان حضور 

دارند.

جهانگیری:

نباید رئیس جمهور جدید فکر کند 
هرچه رئیس جمهور قبلی کرده غلط است

وجهان:اسحاق ايران سپهرغرب،گروه
جهانگيریدربارهدليلحلنشدنمشکات
اقتصاد،گفت:باتغييردولتهاسياستهای
ماعوضمیشــودورئيسجمهورجديدبا
اينتصورکههرچهرئيسجمهورقبلیکرده
همهرابايدتغييردهــدباتغييريکوزير
ويايکمديربســياریازسياستهاتغيير

يافتهاست.
معــاون اول رئیــس جمهور کــه در دومین 
همایــش اقتصاد ایران ســخن می گفــت، اظهار 
کرد: امروز دغدغه مسؤولان کشور از مقام معظم 
رهبری تا دیگر مســؤولان این موضوع است که 
معتقدند مســائل اقتصادی اولویت نخست است 
و همه مســائل دیگر از این موضوع سرچشــمه 

می گیرند.
وی گفــت: دشــمنان کشــور نیز هــر وقت 
بخواهند ایران را تهدیــد کنند مهم ترین تهدید 

آن ها تحریم های اقتصادی است.
جهانگیری با بیان اینکه آن ها سعی می کنند با 
هر بهانه ای اقتصاد ایران را نشانه بروند و این هم 
گواهی آن است که فشار بر اقتصاد ایران از منظر 
مخالفان جدی اســت، تصریح کــرد: از دهه 40 
ایران ســعی کرد که با ایجاد برنامه های توسعه، 
صنعتی شــود که در همان زمان کــره جنوبی، 
آرژانتیــن و برزیل هم کار خــود را آغاز کردند و 
چنــد دهه بعد مالزی هم این کار را شــروع کرد 
اما الآن که نگاه می کنیم شــاهد این هستیم که 
فرصت های ایران برای توســعه از آن ها بســیار 

بیشتر بوده اما از آن ها عقب تر هستیم.

باوجودآنکه  رئیس جمهور گفــت:  اول  معاون 
در برنامه های قبل و بعــد از انقلاب اهداف مهم 
اقتصــادی در برنامه هــا همواره تکرار شــده اما 
همچنان مهم ترین دغدغه اصلی مردم ما مسائل 

اقتصادی است.
جهانگیری با اشــاره به اینکه اســتنباط من 
این است که در سیاســت گذاری ضعف اصلی را 
داشــتیم، افزود: به عنوان مثال بــا تغییر دولت ها 
سیاســت های ما عوض می شــود و رئیس جمهور 
جدیــد با این تصور که هرچه رئیس جمهور قبلی 
کرده همه را باید تغییر دهد با تغییر یک وزیر و یا 
یک مدیر بسیاری از سیاست ها تغییر یافته است.

وی با بیان اینکه موضوع آب دیگر یک موضوع 
ساده در حوزه وزارت نیرو و یا کشاورزی نیست، 
گفت: امروز وزارت کشــور در مهم ترین مســائل 
امنیتــی خود موضوع آب را در دســتور کار قرار 

داده است.
معــاون اول رئیس جمهور اظهــار کرد: امروز 
محیط زیســت فقط یک موضوع فانتزی نیســت 
بلکــه یک واقعیت اســت که تالاب های کشــور 
خشک شــده و تبدیل بــه کانون هــای ریز گرد 

شده اند.
جهانگیری با بیان اینکه امروز کشور با معضل 
دانشگاهی  فارغ التحصیلان  برای  اشــتغال  ایجاد 
مواجــه اســت، گفت: مشــکلات نظــام بانکی 
پیچیدگی هایــی دارد که نمی توانیم بســیاری از 

مسائل داخلی آن را بازکنیم.
وی با اظهار به اینکه قبلًا فرض بر این بود که 
با بازنشستگی یک کارمند دولت سبک می شود، 
عنوان کرد: امروز با بازنشسته شدن کارمند ردیف 
بودجه این کارمنــد از یک ردیف به ردیف دیگر 
منتقل می شود و اتفاقی در بودجه دولت نمی افتد 
و حتی در همین بودجه سال 94 حدود 60 هزار 
میلیــارد تومان برای کمک دولت به صندوق های 

بازنشستگی در نظر گرفته ایم.
جهانگیری با اشــاره به اینکــه بااین همه یک 
بازنشســته را پیدا نمی کنید که از دریافتی خود 
راضی باشــد، خاطرنشان کرد: نهادهای پژوهشی 
و پژوهش های اقتصــادی در این زمینه می تواند 
بســیار به مسائل و مشــکلات اقتصادی کشور و 
سیاست گذاری های مربوط به آن کمک کنند که 
امیدواریم نتایج این گونه همایش ها نیز در همین 

راستا باشد.

بخوانیــد
ــنوید بش
ببینیـــد

در آئین معارفه معاون سیاسی استاندار کرمانشاه مطرح شد:

حضور الهی تبار را به فال نیک می گیریم
ســپهرغرب،گروهاســتانها:اســتاندار
ازتاشهاوزحماتيوسف باتقدير کرمانشاه
امنيتی و سياسی ســابق معاون شاهحسينی
اســتانداریکرمانشــاه،حضورمحمدابراهيم
الهیتباربهعنوانسرپرســتاينمعاونترابه
فالنيکگرفتوگفت:ویفردتوانمندیاست
شاهحســينی آقای همانند بتواند اميدوارم و
برنامههایخوبیرادررأسمعاونتسياســی،

امنيتیواجتماعیاجراکند.
هوشــنگ بازوند روز گذشــته در جلســه شورای 
اداری استان کرمانشاه که در سرسرای شهدای دولت 
اســتانداری برگزار شد با اشــاره به زلزله اخیر، اظهار 
کرد: این زلزله که در 50 سال گذشته بی سابقه بوده 
بیش از 10 هزار کیلومتر را تحت تأثیر قرار داده و از 

عمق تخریبی بسیار بالایی برخوردار بوده است.
وی ادامه داد: از مجموع خسارات وارد آمده به کل 
استان در اثر این زمین لرزه بسیار قدرتمند، یک هزار 
و 350 میلیارد ریال آن خســارات وارده به فضاهای 

آموزشی بوده است.
بازوند گفت: زیرساخت های استان کرمانشاه نظیر 
شــبکه های آب و فاضلاب، بــرق، مخابرات و گاز نیز 
متحمل خســارتی در حدود 12 هزار و 400 میلیارد 

ریال شدند.

اختصاصبيشاز2هزارميلياردتومان
کمکوتسهياتبهزلزلهزدگان

اســتاندار کرمانشــاه در ادامــه به تســهیلات و 
کمک های بلاعوض اختصاص یافته به اســتان در پی 
وقوع زمین لرزه شــدید یک ماه پیش اشــاره و اظهار 
کرد: تاکنون 2 هزار و 102 میلیارد تومان تســهیلات 
و اعتبار به مناطق زلزله زده استان کرمانشاه اختصاص 

یافته است.
وی به بخشی از این کمک ها و تسهیلات نیز اشاره 
کرد و گفت: کمک های بلاعوض 281 میلیارد تومان، 
تســهیلات مســکن 845 میلیارد تومان، تسهیلات 
قرض الحســنه 235 میلیارد تومان و تسهیلات برای 
واحدهای اقتصادی و اصناف نیز 600 میلیارد تومان 

در نظر گرفته شده است.
بازونــد همچنیــن از اختصاص تســهیلات 600 
میلیارد تومانی برای رونق اقتصادی و کســب وکار در 
اســتان خبر داد و از مدیران خواست برای جذب این 

رقم تلاش کنند.
استاندار کرمانشاه در ادامه به طرح موضوع افزایش 
سهم یک درصدی اســتان از محل 1.5 میلیارد دلار 
صندوق ذخیره ارزی استان که رقمی در حدود 120 
میلیارد تومان می شــود اشــاره و اظهار کرد: اگر این 
اعتبار تأمین شود تقریباً مشکل خسارت وارد آمده به 

زیرساخت های استان مرتفع می شود.

620نفردرزلزلهکرمانشاهجانباختند
وی گفت: زلزله 7.3 ریشــتری شــامگاه 21 آبان، 
باعث جان باختن 620 نفر از هم اســتانی هایمان شد 
که 296 نفر آن ها اهل سنت، 287 نفر اهل حق و 37 

نفر نیز اهل تشیع بودند.

بازوند، تعداد روســتاهای خسارت دیده را نیز یک 
هزار و 930 مورد ذکر کرد و افزود: 255 روستا از این 

تعداد کاملًا تخریب شده اند.
مدیر ارشد استان همچنین تعداد واحدهای 100 
درصد تخریبی اســتان را 19 هــزار مورد ذکر کرد و 
گفت: بیش از 60 هزار واحد نیز دچار آســیب جدی 

شدند.

نصبروزانه350تــا400کانکسدر
مناطقزلزلهزدهروستايی

وی در بخــش دیگری از ســخنانش بــه عملیات 
اســکان موقت زلزله زدگان اشــاره و اظهار کرد: اگر 
بتوانیم در روستاها 11 هزار کانکس نصب کنیم بیش 

از 90 درصد مشکل اسکان موقت مرتفع می شود.
استاندار کرمانشاه با اشــاره به اینکه روزانه 350 
تا 400 کانکس در مناطق روســتایی نصب می شود، 
گفت: تاکنون کار ســاخت هشــت هزار ســکو برای 
اســتقرار کانکــس روی آن انجام شــده و عمدتاً نیز 
کانکس هــای روســتایی در حیاط و یــا کنار منزل 
زلزله زدگان نصب می شــود تا پس از بازسازی کامل 
واحدها، این افراد بتوانند از آن کانکس هم برای خود 

استفاده کنند.
بازوند گفت: کار اســکان موقت در شــهرها کمی 
متفــاوت از روستاهاســت چراکه برخی مســتأجر و 
برخی ها نیز در آپارتمان ســکونت داشته اند که بسته 
به شرایط، کانکس برای اسکان موقت در اختیار آن ها 

قرار می گیرد.
وی گفــت: هم زمان با اســکان موقــت، عملیات 
پی کنــی و فونداســیون 560 واحد مســکونی برای 

اسکان دائم زلزله زدگان آغاز شده است.
بازوند به اقدام های انجام شده در حوزه بهداشت و 
درمان مناطق آسیب دیده نیز اشاره و اظهار کرد: چند 
روز پیش با همکاری بســیار خوب وزارت بهداشــت 
یک بیمارســتان 50 تختخوابــی در کمتر از 25 روز 
در سرپل ذهاب افتتاح شد و هم اکنون نیز حدود 25 
تیم سیار پزشکی در مناطق زلزله زده مشغول به انجام 

خدمت هستند.

توزيــع100هزارتختهچادرو40هزار
بخاریبرقی

استاندار کرمانشــاه گفت: تاکنون نزدیک به 100 
هــزار تخته چــادر و 40 هــزار بخاری برقی در میان 
زلزله زدگان توزیع شده، ضمن اینکه 50 هزار دفترچه 
امدادی نیز برای افراد حادثه دیده صادر گردیده است.

وی با اشــاره به حجم بالای تخریــب زلزله 7.3 
ریشــتری اســتان کرمانشــاه، اظهار کرد: بااین حال 
امدادرسانی از همان ساعت نخست وقوع حادثه آغاز 
و تقریباً تا ساعت 11 ظهر روز پس از زلزله )22 آبان( 

2 هزار و 900 نفر از زیر آوار نجات پیدا کردند.
بازوند گفت: ارتش، ســپاه، هلال احمر، اورژانس و 
بسیاری از دستگاه های خدمات رسان از همان ساعات 
نخستین وقوع حادثه در شــهرهای زلزله زده حضور 

پیدا کردند و به یاری زلزله زدگان شتافتند.

قدردانــیازرهبــرانقــاب،دولت،
نيروهایمسلحومردم

مدیر ارشد استان کرمانشــاه در ادامه با قدردانی 
از رهبر معظم انقلاب، افزود: پیام ارزشمند ایشان در 
صبح روز بعد از حادثه تبدیل به وفاق، همدلی و منشأ 
خدمات رسانی هرچه بهتر به زلزله زدگان شد و سپس 
شــاهد حضور ارزشمند معظم له در منطقه بودیم که 
تسکینی بر آلام حادثه دیدگان بود و امید به زندگی 

دوباره را در آن ها زنده کرد.
تلاش هــای  از  قدردانــی  بــا  همچنیــن  وی 
رئیس جمهــوری و هیئــت دولت در یاری رســاندن 
بــه زلزلــه زدگان، گفت: آقــای روحانــی از همان 
ســاعات ابتدایی وقوع زمین لــرزه به صورت جدی و 
لحظه به لحظه پیگیر موضــوع بودند و آقای رحمانی 
فضلی وزیر کشــور نیــز صبح روز بعــد از حادثه به 

مناطق زلزله زده آمدند.
بازوند با بیــان اینکه اکثر وزرای دولت در مناطق 
زلزلــه زده حضــور پیداکرده و دســتورات لازم برای 
تســهیل در امدادرسانی را صادر کردند، گفت: باید از 
وزرای کشور و بهداشــت و درمان به صورت ویژه که 
توجه خاصی به مردم زلزله زده داشتند، قدردانی کنم.

استاندار کرمانشاه همچنین از فرماندهان نیروهای 
مسلح، امیر موسوی فرمانده ارتش، سرلشکر جعفری 
فرمانده سپاه و ســردار اشــتری فرمانده انتظامی و 
دیگر نیروهای نظامی و انتظامی که شــبانه روز برای 
یاری رســاندن به زلزله زدگان و برقراری نظم و امنیت 

مناطق زلزله زده تلاش کردند، قدردانی نمود.
وی تأکیــد کرد: بایــد صمیمانــه از عموم مردم 
خون گرم ایران اسلامی و استان کرمانشاه که در این 
مــدت و از همان صبح روز بعد از حادثه پای کار آمده 
و با ارســال کمک های نقدی و غیر نقدی و همچنین 
حضور در منطقه به یاری آسیب دیدگان شتافتند نیز 

تشکر و قدردانی کنم.

پروژههاینيمهکارههرچهســريعتر
تعيينتکليفشوند

استاندار کرمانشــاه در بخش دیگری از سخنانش 
به وجود پروژه های نیمه کاره زیادی در اســتان اشاره 
و اظهار کرد: این پروژه ها هر چه سریع تر باید تعیین 
تکلیف شــوند چراکه باقی مانــدن آن ها به این وضع 

باعث بی اعتمادی مردم خواهد شد.
بازوند با بیان اینکه سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
اســتان باید برنامه ای برای اجرای هرچه سریع تر این 
پروژه ها ارائه کند، گفت: پروژه ای که بیش از 10 سال 
از آغاز به کار آن گذشــته اما هنوز بــه بهره برداری 
نرســیده چهره خوبی را از اســتان کرمانشاه ترسیم 

نمی کند.
وی با بیان اینکه کرمانشــاه از ظرفیت های بالایی 
در حوزه های مختلف برخوردار است، تصریح کرد: این 
استان هم اکنون به اســتان های غربی کشور خدمات 
مختلفی ارائه می کند و باید بتوانیم از این ظرفیت در 

راستای توسعه هرچه بیشتر استفاده کنیم.

گردشــگریيکــیازمحورهایمهم

توسعهاستان
استاندار کرمانشاه، یکی از محورهای توسعه استان 
را حــوزه گردشــگری معرفی و عنوان کــرد: باوجود 
جاذبه های مختلــف طبیعی و تاریخی باید به یکی از 

قطب های گردشگری کشور تبدیل شویم.
بازوند در ادامه خواستار تحرک اقتصادی در استان 
شــد و گفت: وضعیــت اقتصادی کرمانشــاه با تولید 
ثروت و حضور سرمایه گذار بهبود پیدا می کند و باید 

زمینه ای برای جذب این افراد فراهم کنیم.

انتقادازطولانیشدنصدورمجوزبرای
سرمايهگذاران

وی ادامه داد: یکی از مهم ترین مشــکلات استان 
رونــد پیچیده و طولانی کاغذبازی هــای اداری برای 
اعطای مجوز به ســرمایه گذاران اســت به گونه ای که 
هم اکنون بیــش از 70 روز، کار برای صدور مجوز به 

طول می انجامد.
استاندار کرمانشــاه با بیان اینکه در اکثر کشورها 
کار صدور مجوز برای سرمایه گذاران ظرف مدت 24 
ساعت انجام می شــود، اظهار کرد: ما نیز باید در این 
راســتا حرکت کنیم چراکه اگــر نتوانیم روند صدور 
مجوز را به کوتاه ترین زمان ممکن برســانیم فرصت 

سرمایه گذاری در استان را از دست خواهیم داد.
بازونــد تصریح کرد: یکی دیگــر از اقدام هایی که 
باید انجام گیرد، شناســایی ظرفیت های اســتان در 
حوزه های مختلف اســت تا آن ها را به سرمایه گذاران 

معرفی و بتوانیم رونق اقتصادی ایجاد کنیم.

پيمانکارانحقاســتفادهازنيرویکار
غيربومیدرکرمانشاهراندارند

وی همچنین از مدیران اســتانی خواســت تا به 
پیمانکاران زیرمجموعه خود تکلیف کنند که حتماً از 
نیروهای بومی به عنوان نیروی کار خود استفاده و حق 

آوردن کارگر از سایر استان ها را ندارند.
استاندار کرمانشاه گفت: مدیران به شرطی پروژه ای 
را بخصوص در مناطق زلزله زده به پیمانکاران بسپارند 

که از نیروهای کار بومی اســتان کرمانشــاه در پروژه 
استفاده شود.

وی در ادامه بر کاهش حواشــی اســتان تأکید و 
تبییــن کرد: این حواشــی مشــکلی از کســی حل 
نمی کند، آنچه امــروز مردم از مجموعه مدیران توقع 
دارند کار و تلاش شــبانه روزی اســت که باید به این 

خواسته به حق مردم، عمل کرد.

معرفیالهیتباربهعنوانسرپرســت
جديدمعاونتسياسیوامنيتی

بازونــد همچنین با تقدیــر از تلاش ها و زحمات 
یوســف شاه حسینی معاون ســابق سیاسی و امنیتی 
استانداری کرمانشــاه، حضور محمدابراهیم الهی تبار 
به عنوان سرپرســت این معاونت را به فال نیک گرفت 
و گفــت: وی فرد توانمندی اســت و امیدوارم بتواند 
همانند آقای شاه حسینی برنامه های خوبی را در رأس 

معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی اجرا کند.
محمدابراهیم الهی تبار نیز در ادامه جلســه گفت: 
استان کرمانشاه در زلزله اخیر و همچنین در 8 سال 
دفاع مقدس و انقلاب نشــان داد که استانی استوار، 

مقاوم و پابرجاست.
معاون سیاسی امنیتی استانداری کرمانشاه افزود: 
کرمانشــاه نماد همدلی و همدردی اســت و می توان 

گفت امروز کرمانشاه به وسعت تمام ایران است.

تمامتاشــمرابرایتوسعهاستانبه
کارخواهمگرفت

وی، خدمت در این اســتان را گران قدر دانست و 
ابراز کرد: در این مســؤولیت تمام تلاش خود را برای 

توسعه استان بکار خواهم گرفت.
الهی تبار خاطرنشان کرد: این موجب افتخار است 
که از دوران جنگ و سازندگی و اصلاحات تا اینک که 
دوره تدبیر اســت خدمتگزار نظام و نهادهای سیاسی 

هستم.
معاون سیاســی و امنیتی اســتانداری کرمانشاه 
تصریــح کرد: بــرای کارگزاری نظام هر مســؤولیت 

فرصتی برای خدمت است که نباید بگذاریم فرصت ها 
از دست بروند و باید به سوی ارزش ها قدم برداریم.

وی، بزرگ تریــن ســرمایه را در ایران امید عنوان 
کرد و یادآور شــد: ما نســبت به امیــدی که در دل 
مردم ایجاد شده اســت، متعهد هستیم و باید در زنده 

نگه داشتن آن تلاش کنیم.
الهی تبار گفت: اینکه مردم کرمانشاه رأی بالاتر از 
میانگین کشــور به دکتر روحانی دادند، نشان از امید 

مردم استان به تدبیر و عقلانیت است.
وی بــه لزوم همــکاری و ارائه ابتــکار عمل همه 
نهادها و ارگان ها برای پیشبرد امور اشاره کرد و افزود: 
در این راســتا همه تلاش خود را برای توسعه استان 

بکار خواهم گرفت.

متأســفانهامروزکرمانشاهدرجايگاه
استعدادواستحقاقخودقرارندارد

یوســف شاه حسینی، معاون سابق سیاسی امنیتی 
استانداری کرمانشاه نیز ابراز کرد: کرمانشاه چهره زیبا 

و شناسنامه ایران است.
وی افزود: امروز که به خاطر زلزله 7.3 ریشــتری 
چهــره مردمان این اســتان رنجور بوده، لازم اســت 
مسؤولان همه تلاش خود را بکار گیرند چراکه مدیون 

کرمانشاهیان هستند.
معاون سابق سیاســی امنیتی استانداری کرمانشاه 
بیان کرد: متأســفانه امروز کرمانشاه در جایگاه استعداد 
و استحقاق خود قرار ندارد و تلاش مسؤولان در رساندن 

آن به جایگاه خود، عمل به وظیفه انسانی است.
شاه حســینی در ادامه به 25 ماه خدمت خود در 
این سِمت اشاره کرد و افزود: در این مدت 5 انتخابات 
در اســتان برگزار شــد که مردم باشکوه عظیمی در 

آن ها شرکت کردند.
در پایان این مراســم با اهدای لــوح و هدایایی از 
25 ماه تلاش شاه حســینی به عنوان معاون سیاسی و 
امنیتی استانداری کرمانشاه قدردانی و محمدابراهیم 
الهی تبار به عنوان سرپرست جدید این معاونت معرفی 

شد.


